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Zimska pomlad 
Toplo vreme z visokimi tempera turami brez snega je vse prej kot zimsko. Čeprav smo še vedno januarja , pa j e letošnja 

vremenska zmeda že prinesla prve mačice, teloh, trobentice, pa tudi regrat, ki so ga gospodinje še kako vesele. »Za kosilo 
ga bo dovolj,« j e povedala Rozalija Repas iz Klanca pri Dobrni, ki je ob robu njive nabrala polno skledo regrata. Njena 
soseda Marija Pihler pa je narezala šopek mačic. Tako bo domača kuhin ja prijetnejša. tt̂ t-̂ t T»/r a otvtt-./-. RULL): ILIUL MABISIILC 

Bo tremarski čep kmalu odpravljen? 
Podvoz v Tremarjah, ki se najmanj 

trikrat letno znajde pod vodo, zaradi 
skromne višine pa tudi sicer omejuje 
promet med Celjem in Laškim, je že 
dolgo prometni zamašek, kakršnega 
ta magistralna cesta nikakor ne bi 
smela imeti. Ob oklevanju Republi-
ške skupnosti za ceste in pomanjka-
nju denarja se je reševanja tega pro-
blema lani lotil Koordinacijski od-
bor sisov za ceste celjske regije. 

Najprej so predstavniki sisov s celj-
skega uspeli doseči, da je republiški 
sis uvrstil odpravo podvoza v Tremar-
jah v svoj srednjeročni plan, nato pa so 

na odboru izmed treh predlogov izbra-
li najustreznejšega. Gre za rešitev, po 
kateri naj bi iz naselja Tremarje do 
zdajšnje ceste na drugi strani podvoza 
zgradili obvoznico, železnico pa pre-
mostili s cestnim nadvozom. Zdaj je 
celjsko Cestno podje t je naročilo pri 
Zavodu za projekt i ranje in izgradnjo 
idejni projekt, ki na j bi bil končan do 
sredine februarja . ZPI bo zbral tudi 
potrebno lokacijsko dokumentaci jo , 
ob tem pa j ih čaka nehvaležno delo, saj 
morajo uskladiti interese vodaijev, že-
lezničarjev, cestarjev, kmetov in ko-
munalcev. Da bi bilo dogovarjanje laž-
je, je bil pred nedavnim ustanovljen 

tudi poseben odbor za usklajevanje in-
teresov in zagotovitev f inančnih sred-
stev. 

Po načrtu Republ iške skupnost i za 
ceste na j bi z deli v Tremarjah pričeli 
p r ihodnje leto, dela pa, končali leta 
1990. Po besedah Boža Šole, predsed-
nika odbora za izgradnjo obvoza Tre-
marje, pa bomo v to, da bo t remarski 
problem res odpravljen, lahko gotovi 
šele takrat, ko bodo delavci na Tre-
mar jah zaorali z buldožerji; še vedno 
moramo namreč računati na to, da lah-
ko republiki za Tremar je zmanjka de-
narja. 

BRANE PIANO 

Naš glasbeni vsakdan 
Prerez glasbene scene na Celjskem 
- od sprostitve do škandalčkov. 
Stran 5. 

Od ^obešalnika*' h glasbi 
Pogovor s Simono Weiss. Stran 13. 

Dolgoročni plan žalske občine Je bil 
nestrokovno narejen 
v občini že zbirajo denar za izdelavo novega plana. Stran 
7. 

kongres gasilcev 
V CeUu se bodo iuniia zbrati stovenstd 
gasilci 

Občinska gasilska zveza 
Celje bo od 17. do 19. junija 
1988 organizator XI. kon-
gresa gasilskih organizacij 
Slovenije. Prvi dan, v petek 
se bo ob 16. uri začelo v veli-
ki dvorani Narodnega doma 
plenarno zasedanje ter delo 
po komisijah, zvečer pa bo 
tovariško srečanje delega-
tov in gostov kongresa v ga-
silskih društvih občine 
Celje. 

V soboto dopoldne bo na-
dal jevanje dela po komisi-
jah, popoldne pa sprejem re-
solucije, volitve predsed-
stva, predsednika in pod-
predsednikov. Zvečer bo 
v centru mesta še taktična 
vaja, po nje j pa v dvorani Go-
lovec družabno srečanje 
vseh, ki bodo na kongresu. 

Zaključek bo v nedeljo, 19. 

junija, ko bo ob 10. uri para-
da in po njej množično zbo-
rovanje. 

Da bi to pomembno mani-
festacijo najmnožičnejše hu-
mani tarne organizacije 
v Sloveniji čimbolje izpeljali 
so pri Občinski gasilski zvezi 
že ustanovili izvršni odbor, 
ki ga kot predsednik vodi si-
cer tudi predsednik OGZ Ce-
lje J anko Rebov. Za boljše 
delo je ustanovljenih tudi 
devet delovnih komisij, saj 
organizato^i ničesar ne žeh-
jo prepusti t i naključju. Ob-
širneje so o pripravah na XI. 
kongres spregovorili tudi 
v torek zvečer v Šent jur ju , 
k jer so se zbrali p reds tavnik i 
območja Celje, Šmarje, Šent-
jur, Slovenske Konjice in 
Laško. 

T. VRABL 

Spet smo se tresli 
ž e takoj v začetku leta, 5. 

januarja, smo na našem ob-
močju začutili prvi potresni 
sunek z epicentrom nekoli-
ko severno od Vranskega. 
Temu prvemu, ki k sreči za-
radi svojega izredno lokal-
nega in enkratnega značaja 
z zmerno jakostjo ni povzro-
čil nobene škode, pa je v ne-
deljo, 24. januarja sledilo 
novo tresenje. 

Na Seizmološkem zavodu 
Slovenije so ins t rument i ob-
servatorija na Golovcu že ne-
kaj minut po polnoči zabele-
žili potres zmerne jakosti . 
Epicenter prvega potresnega 
sunka je bil v okolici Sevni-
ce, dosegel pa j e - prav tako 
kot sunek iz občasnega 
sproščanja seizmične energi-
je zahodnega roba celjske 
kotline v okolici Vranskega 
- jakost 4. s topnje po Mercal-
lijevi lestvici. 

Prav t ako v nedeljo, 24. ja-
nuarja , vendar neka j man j 
kot 6 ur kasneje, pa so seiz-
mografi zabeležili še en po-
tresni sunek z epicentrom 50 
ki lometrov jugozahodno od 
observatorija. Tudi ta potres-
ni sunek ni povzročil nobene 
škode - kaže, da so se trese-
nja navadili tudi l judje, saj se 
prebivalci epicentralnih na-
selij niso prav nič prestrašili. 

I. F. 

V Žalcu 
sprejem za 
novinarje 

Prejšnji teden je pred-
sednik žalske občinske 
skupščine Ludvik Sem-
primožnik v Žalcu pripra-
vil sprejem za novinarje 
s celjskega območja, ki 
poročajo tudi iz žalske 
občine. O aktualnih giba-
njih v občini, zlasti go-
spodarskih, sta novinarje 
seznanila predsednik iz-
vršnega sveta Tone Bra-
tuša in podpredsednica 
Danica Korent. Ob tej pri-
ložnosti se je predsednik 
Ludvik Semprimožnik 
zahvalil za dolgoletno no-
vinarsko delo in objektiv-
no in kritično poročanje 
dolgoletnemu novinarju 
Večera Janku Volfu, ki 
odhaja v pokoj ter mu po-
daril skromno darilo. 

J A N E Z V E D E N I K 

Možnosti razvoja 
v okviru Merxa 

Celjski SOZD Merx je 
pretekli teden obiskal pred-
sednik slovenskega izvršne-
ga sveta Dušan Šinigoj sku-
paj s podpredsednikom iz-
vršnega sveta Janezom Bo-
horičem in predsednikom 
republiškega komiteja za 
tržišče in cene Alojzem Kle-
menčičem. Govorili so o po-
slovanju tega velikega celj-
skega kolektiva, ki ima 7600 
zaposlenih. 

Dušan Šinigoj j e ugotovil, 
da združuje sozd zelo različ-
ne delovne organizacije in 
j im hkrati daje nove možno-
sti razvoja, kar je še posebej 
razveseljivo, saj se je precej 
ostalih slovenskih sozdov 
znašlo v krizi. O uspešnost i 
govori tudi podatek, da so 
lani k l jub vsem težavam ne-
koliko povečali pridelavo 

mleka, 3600 kmetov koope-
rantov pa je dokaz, da je 
glavna skrb Merxa stabilna 
kmeti jska proizvodnja in ne-
motena preskrba ljudi. 

Po besedah predstavnikov 
Merxa je bilo preteklo leto 
uspešno, saj so ga zaključili 
z desetimi mili jardami dinar-
jev kapitala in brez izgub. 
Ugodno so ocenili tudi prvo 
leto sanacije Topra, saj so 
pokrili izgubo, prostore Top 
Športa pa bo odkupil konji-
ški Konus. Njegovo izgubo 
bo pomagala pokriti tudi re-
publika. 

V pr ihodnje pa bo lahko 
sozd podprl marsikatero na-
ložbo svojih delovnih orga-
nizacij, saj ima s pomočjo in-
terne banke 2,5 milijarde di-
narjev, ki so jih zbrali s 25-
odstotnim združevanjem 
amortizacije. 

Šestnajsti izlet 100 kmečkih 
žensk na morje 

Ni še tako dolgo, ko smo pripravili in uspešno 
izpeljali jubilejni petnajsti izlet 100 kmečkih žensk 
na morje, ko v uredništvu Novega tednika - Radia 
Celje že pripravljamo novega, zdaj šestnajstega! Ta 
bo v petek, 25. in soboto, 26. marca s startom v Celju 
in ciljem v Portorožu v hotelu Lucija. Z dvema Izlet-
nikovima avtobusoma bo tudi tokrat potovalo sto 
kmečkih žensk, ki si morja med svojim delom na 
kmetiji ne morejo ali zelo težko privoščijo. 

V prihodnj i številki Novega tednika, ki bo izšel 
v četrtek, 4. februarja , bomo objavili že prvi kupon. 
SkupžO bodo objavljeni štirje kuponi in dodatni s kate-
rim bo možno nadomesti t i samo enega manjkajočega 
od številk 1 do 4. P o objavi kuponov bo potek akcije 
tradicionalen: žrebanje prispelih dopisnic s kuponi , 
srečnih potnic, priprava vseh podrobnosti , da bo tudi 
ta izlet uspel in samo potovanje z obilo zanimivosti in 
pri jetnih doživetij. 

Veliko stalnih gostov izleta je obljubilo sodelovanje 
tud i letos, neka j pa bo tudi novega, kot recimo ansam-
bel za pri jetne viže povsod, kjer se bomo ustavili. Torej 
še malo potrpl jenja, od pr ihodnjega četrtka dalje pa 
tiste, ki ste res kmečke ženske in z nami še niste 
potovale, začnite z zbiranjem kuponov, potem pa 
čaksote na ta nesrečni žreb, ki bo srečen samo za sto 
potnic. 

T. VRABL 



Dosedanje pisanje terja še 
nekaj utemeljenih odgovorov 
Novinarska konferenca o uporabi namenskih sredstev za 
motlernIzacUo bolnišnice 

Tiskovna konferenca je 
bila očitno preuranjeno pri-
pravljena, je bila ena izmed 
ugotovitev na ponedeljkovi 
seji, ki jo je pripravila celj-
ska občinska konferenca 
SZDL in na kateri naj bi da-
li točne odgovore, kaj se je 
dogajalo z denarjem, name-
njenim za modernizacijo 
celjske bolnišnice. 

Na seji je bilo poudai jeno, 
da je potrebno ločiti sred-
stva, ki se zbirajo za moder-
nizacijo s pospešeno amorti-
zacijo in druga sredstva, ki 
se zb i rko s prostovoljnimi 
prispevki, enodnevnim za-
služkom in celjskim samo-
prispevkom. Ta druga sred-
stva so pod strogo kontrolo 
Službe družbenega knjigo-
vodstva in tega denai ja tudi 
ni bilo mogoče posojati, niti 
ga namenit i (niti začasno) za 
plače. 

Drugače je z denai jem, ki 
se zbira za modernizacijo 
s pospešeno amortizacijo (v 
obliki višjih cen zdravstve-
nih storitev, ki j ih plačujejo 

občinske zdravstvene skup-
nosti). Ta sredstva imajo 
v začetku značaj obratnih 
sredstev (ki j ih je mogoče za-
časno namenit i tudi za plače 
ali pa za kredite) in dobijo 
značaj investicijskih sred-
stev šele, ko se ob prijavi in-
vesticije izločijo na poseben 
račun. Prav ta sredstva (iz 
pospešene amortizacije) so 
sporna: namenjal i na j bi j ih 
za plače delavcem Zdrav-
stvenega centra Celje (in j ih 
kasneje seveda vračali) ter za 
kredite, večinoma Merxovi 
interni banki. 

Klub temu, da so se Izvr-
šilni odbor odbora podpisnic 
družbenega dogovora za mo-
dernizacijo bolnišnice Celje, 
razne komisije in s t rokovne 
službe potrudili ter na 31 tip-
kanih straneh predstavili, 
kako so obračali denar, na-
menjen za modernizacijo 
bolnišnice, pa je vseeno ne-
ka j stvari ostalo še nedoreče-
nih oziroma nepojasnjenih. 
Deloma tudi zato, ker se 
konference za novinar je niso 

udeležili nekateri strokov-
njaki, ki bi te stvari lahko 
pojasnli. Zato naj bi strokov-
njaki pripravili nekatera do-
datna pojasnila v zvezi 
z obrestmi za dane kredite, 
strokovna služba pa naj bi 
v svojem poročilu tudi ugo-
tovila, ali lani v začetku leta 
res ni bilo mogoče investi-
rati. 

Na konferenci so se tudi 
dotaknili tudi spornih zapis-
nikov Izvršilnega odbora 
z dne 12. 5. 1987 in posebne 
finančne komisije z dne 2. 9. 
1987, ki govorita o nenamen-
ski uporabi sredstev za mo-
dernizacijo bolnišnice. Fi-
nančna komisija j e na seji 22. 
j anua i ja letos že ugotovila, 
da je »trditev po zapisniku 5. 
redne seje finančne komisi je 
z dne 2. 9. 1987 pod tč. ad 
2 neresnična in nedokumen-
tirana«. Iz pogodb o kratko-
ročnem kredit iranju na j bi 
bilo razvidno, da so bili po-
godbeni odnosi pri vsakem 
dodeljevanju kreditov skle-
njeni le med Zdravstvenim 

centrom Celje in posamez-
nim koristnikom. 

Dosedanje pisanje okrog 
uporabe sredstev za moder-
nizacijo celjske bolnišnice 
tei ja še nekaj argumentira-
nih odgovorov, ki j ih novi-
narji tokrat še niso dobili 
(mogoče bo potrebno še 
kakšno trditev v starih zapis-
nikih okvalificirati kot »ne-
resnično in nedokument i ra-
no«). Zagotovo pa razčišče-
vanju stvari na jman j pripo-
morejo površni odgovori, 
kot je bil na primer odgovor 
na pisanje novinarja v »De-
lavski enotnosti«. Precej po-
vršen je bil v tem odgovoru 
tudi seznam kreditov, ki so 
ga napravili v Merxu, saj še 
zdaleč ni podoben t is temu 
seznam.u, ki so ga pripravili 
za novinarsko konferenco 
v zdravstvenem centru. Ali 
gre za izjave »povprek«, ki 
naj bi zavajale? Nedopus tno 
je, da so s takimi izjavami 
postregli tudi na novinarski 
konferenci, kot na pr imer 
Franc Ban, predsednik KPO 

SOZD Merx, ki je poudaril, 
da je Merx delal uslugo 
Zdravs tvenemu centru 
s tem, ko je od njega jemal 
kredite. Kot očiten primer je 
navedel kredit , ki ga je Merx 
najel 27. novembra lani (štiri-
deset starih milijard) češ, da 
ka j bo Merx z dena i jem med 
prazniki, ko ga takat ni mo-
goče obračati, kredit (ki je 
bil na odpoklic) pa so vrnili 
že čez neka j dni - 4. decem-
bra. Le dan prej sta takšna 
kredita najela tudi Ingrad in 
Emo. 

Kar precej ljudi, ki se malo 
spoznajo na finančno poslo-
vanje, ve, da takšna izjava 
Franca Bana ne drži. Sred-
stva, ki so bila posojena ob 
koncu meseca, so bila naj-
bolj kakovostna sredstva. 
Konec meseca so namreč 
banke morale dajat i poročila 
Narodni banki o zloglasnih 
limitih (Umitih, ki so zakrivi-
li tudi afero Agrocomerce) in 
takrat je denar moral biti na 
računih v bankah. Skratka 
medmesečni kredit i so lahko 
bili višji kot tisti ob koncu 
meseca in prav zato je bilo 
ob koncu meseca povpraše-
vanje po dena i ju večje. Merx 
je torej dobil zelo kvalitetna 
finančna sredstva in nikakor 
ni delal usluge zdravstvene-
m u centru s tem, ko je jemal 
kredite za neka j dni na odpo-
klic - prej narobe. 
' Naliti bo torej potrebno 
bolj čistega vina, zakaj to je 
v interesu modernizacije 
celjske bolnišnice s tem pa 
tudi velike večine l judi na 
cel jskem območju. 

SREČKO ŠROT 

Na račun modernizacije celjske bolnišnice oziroma zbi-
ranja sredstev je še nekaj pripomb (ki jim za spremembo 
nihče ne oporeka). Gre za zbiranje sredstev s pospešeno 
amortizacijo preko občinskih zdravstvenih skupnosti. Te 
skupnosti namreč zavlačujejo nakazila, potem pa obraču-
navajo nižje valorizacijske obresti kot so predpisane. Gre 
sicer za stisko skupnosti, ko nimajo dovolj denarja za 
redno dejavnost, gre pa tudi za to, da se na ta način iz tega 
vira nateče manj sredstev v sklad za amortizacijo. 

Podobno ravna tudi precej delovnih organizacij; gre za 
enodnevni zaslužek, ki ga prispevajo delavci za moderni-
zacijo. Takšen delovni dan (ponavadi je to sobota) v delov-
nih organizacijah organizirajo v začetku leta, potem pa ta 
denar obračajo in ga (realno seveda precej manj vrednega) 
nakažejo ob koncu leta. 

Dr. Lilijana Ravnikar-Rizmal, delegatka 
za današnjo sejo skupščine Zdravstvene 
skupnosti Slovenije iz Celja, o varčevalnih 
ukrepih v zdravstvu: 

»Izvajalci ukrepov, ki zmanjšujejo pravice uporabni-
kov, ne sprejemamo, ker posegajo pregloboko v soci-
alni položaj posameznikov. Posledice bi lahko bile 
tako daljnosežne, da izvajalci ne moremo prevzeti 
odgovornosti. Nesprejemljivo je, da bi morali bolniki 
z akutnim obolenjem sami plačevati zdravila. Ker so 
zaradi bolezni in zopet nižjih nadomestil za čas odsot-
nosti z dela že tako prizadeti, je vprašanje, če se bodo 
odločili za nakup zdravila. Če zdravila ne bodo kupili 
in bo obolenje prešlo iz akutnega v kronično - potem 
bomo pa lahko našli denar za zdravljenje. Tu ni ne 
strokovne ne ekonomske logike. Mislim tudi, da je 
nepošteno, da komaj dobro sprejet samoupravni spo-
razum o pravicah iz zdravstvenega varstva spremi-
njamo. Besede, da bi bili ukrepi začasni, nas ne smejo 
preslepiti. Spomnimo se, kako je bilo s participacijo. 
Najprej smo rekli, da jo uvajamo poskusno, kot 
vzgojni ukrep. Tega učinka ni imela, vendar je nismo 
ukinili, pač pa jo spremenili v ekonomsko kategorijo 
in jo še povečali.« 

Ciril Zlobec 
v Žalcu 

Danes ob 16. uri bo 
v Kul turnem domu v Žal-
cu srečanje delavcev 
v vzgoji in izobraževanju 
žalske občine. Na sreča-
n ju bo spregovoril ugled-
ni književnik in družbe-
nopolitični delavec, pod-
predsednik RK S Z D L 
Slovenije. Po kra tkem 
kul tu rnem programu bo-
do podelih priznanja 
VIO. T. TAVČAR 

Srečanje za 
duhovnike 

Komisiji za stike z verski-
mi skupnos tmi pri skupščini 
občine in socialistični zvezi 
v Laškem sta tudi letos pri-
pravili tradicionalno novo-
letno srečanje za duhovnike, 
ki delajo na območju občine. 

Srečanje j e bilo prejšnjo 
sredo, v sproščenem vzdušju 
pa je med predstavniki druž-
benopoli t ičnega življenja 
v občini in vabljenimi du-
hovniki stekel pogovor 
o marsikateri aktualni temi 
današnjega časa. NK 

Novinarji niso na 
»drugi strani« 

v modernizacijo celjske 
bolnišnice je bilo vloženega 
že veliko denaija; tudi zato 
poti nazaj ni in verjetno ga ni 
pametnega človeka, ki bi re-
kel, naj se zgrajeni objekti 
konservirajo, je ugotovil na 
konferenci za novinarje se-
kretar medobčinskega sveta 
ZK Dane Rine. Tej njegovi 
ugotovitvi se verjetno pri-
družuje velika večina ljudi 
na celjskem območju in tudi 
vsi novinarji, ki so s svojim 
pisanjem pripomogli, da je 
akcija dobila takšen obseg 
in, ne nazadnje tudi, da je 
uspel celjski referendum za 
samoprispevek, kije v celoti 
namenjen modernizaciji bol-
nišnice. 

Skratka, ljudje na Celj-
skem so se za bolnišnico že 
odločili in ni potrebno, da bi 
se odločah še enkrat. Menim, 
da tudi sedanje pisanje v ča-
sopisih te odločitve ne bo 

spremenilo, ss^j ni naperjen^ 
proti modernizaciji bolnišni:, 
ce, kot nekateri hočejo nal 
pačno interpretirati in dis} 
kvalificirati sedanje pisanja 
okrog uporabe sredstev z^' 
modernizacijo. Nasprotno,^ 
namen tega pisanja je, da se 
modernizacija bolnišnice 
čimbolj pospeši (od tod tudi 
vprašanje, zakaj seje lani ta-' 
ko malo investiralo v moder-
nizacijo), pa čeprav moramo 
v isti sapi ugotoviti, da oblju. 
be, da bo Smelt napravil /J. 
nančno konstrukcijo in 
v dveh letih izpeljal moder-
nizacijo, ne držijo. Vsi, ki 
v teh dneh žolčno napadajo 
novinarje, bi lahko (morali) 
doumeli, da novinarji niso 
na »drugi strani«, ampak so 
na strani ljudi, ki si prizade-
vajo, da bi Celje čimprej do-
bilo modernejšo bolnišnico. 

S. ŠROT 

Državna odiilcovanja učiteljem 
Jutri, v petek je Dan pro-

svetnih delavcev celjske 
občine. Program se bo začel 
ob 9. uri v dvorani kina Uni-
on. Udeležencem bo govoril 
Milan Kučan o aktualnih 
družbenoekonomskih giba-
njih v Jugoslaviji. V kultur-
nem delu programa pa bo 
nastopil Marko Cvahte 
s pridigami Janeza Sveto-
kriškega. 

Nato bo celjski župan To-
ne Zimšek izročil državna 

odlikovanja petim pedago-
škim delavcem. Medaljo za-
slug za narod bo dobila Irena 
Zganek z osnovne šole Fra-
nja Vrunča. Red dela s srebr-
nim vencem pa prejmejo: 
Milan Farčnik z OS I. celjske 
čete, Jožica Kovač z OŠ Stor-
skih železaijev, Marija Mar-
tič z OŠ Ivanke Uranjek in 
Viktor Rožanc z Zavoda za 
usposabl janje Dobrna. 

Občinska izobraževalna 
skupnos t pa bo podehla še 

Roševa priznanja Martini 
Baje z OŠ Franja Vrunča, 
Ivanki Dješnič iz VVO Zaija, 
Emilu Koleniku s srednje 
tehniške šole Maršala Tita. 
Cilki Kranjec z OŠ Ivanke 
Uranjek, Antonu Krušiču 
s s rednje šole za strojništvo, 
kovinarstvo in metalurgijo 
Štore, Veroniki Kurnik z OŠ 
Štorskih železarjev in Jožici 
Penič z osnovne šole Franj 
Kranjca Polule. 

W E 

O resoluciji in odlagališču odpadkov 
č lan i šentjurskega izvršnega sveta 

so prejšnji teden še zadnjič obravna-
vali predlog letošnje resolucije, ki jo 
bodo delegati vseh treh zborov občin-
ske skupščine sprejemali na prvi fe-
bruarski seji. 

Resolucija je zdaj sestavljena in 
opredel juje vse na jpomembne j še raz-
vojne usmeritve, o tem, kako bodo 
v občini uspeli slediti tem usmeri-
tvam, pa bo več znano najbrž šele ob 
polletju, ko bodo znani tudi vplivi pa-
keta protiinflacijskih ukrepov in inter-
ventnih zakonov. V večini delovnih or-
ganizacij so namreč prepričani, da 
splošni pogoji gospodarjenja , ki jih na-
reku je obstoječa zakonodaja, ne bodo 

dopuščali 3-odstotne rasti industr i jske 
proizvodnje in kmet i j ske pridelave. 

Člani šent jurskega izvršnega sveta 
pa so govorili tudi o p r ipombah obča-
nov na osnutek zazidalnega načrta sta-
novanjskih con A in B. Menili so, da 
bo nadaljnj i postopek spre jemanja za-
zidalnega načrta preprostejši , če v ob-
čini ohranijo prejšnji zazidalni načrt 
Pešnica in Cona 3 ter van j vnesejo ne-
ka j dopolnitev in sprememb. Tako bo-
do osnutek zazidalnega načrta dali 
v javno razpravo še enkrat , pred razgr-
nitvijo urbanist ičnega dokumenta pa 
bodo zbrali vsa mnen ja strokovnih 
služb za komunalno, ekološko in ge-
ološko ureditev. Že zdaj so namreč ob-
čani ob razgrnitvi zazidalnega načrta 

zahtevali neka j s t rokovnih m n e n j za 
posamezna področja. 

Ob tem pa v Šen t ju r ju še vedno išče-
jo pr imerno lokacijo za centralno odla-
gališče odpadkov, saj zdaj takšnega 
prostora, ki bi bil tudi komuna lno ure-
jen, nimajo. V dogovoru s posamezni-
mi krajevnimi skupnos tmi v občini 
urejajo lokalna odlagališča, za central-
no odlagališče pa predlagajo ureditev 
zemljišča v Zlatečah. Če bodo v občini 
lokacijo centralnega odlagališča od-
padkov potrdili, pa j ih še vedno čaka 
zahtevna naloga zbiranja potrebnega 
denarja, saj samoupravna komunalna 
skupnost n ima dovolj sredstev za ure-
ditev. 

IVANA FIDLER 

Očiščena resolucija 
Predlog prihaja s seje Izvršnega sveia 
med delegate 

Predlog resolucije za le-
tos se od osnutka bistveno 
skoraj ne razlikuje, vendar 
pa so v konjiški občini veči-
no pripomb z javne razpra-
ve upoštevali . Člani izvrš-
nega sveta skupščine obči-
ne Slovenske Konjice pa so 
imeli prejši^o sredo, ko so 
obravnavali predlog resolu-
cije, nanj še vendarle nekaj 
pripomb in pomislekov. 

Najdl je so se zadržali pri 
zaposlovanju. Srednjeročni 
načrt razvoja občine predvi-
deva 1,5-odstotno letno rast 
zaposlovanja, ki mora biti 
vsklajena z rast jo uvoza in 
izvoza. Na seji so nekateri 
menili, da je odstotek rasti 
zaposlovanja odločno previ-
sok, da bo težko doseči celo 
1-odstotno rast. Ponujen i so 
bili tudi a rgument i za takšno 
razmišljanje: delovne orga-
nizacije gredo vse bolj avto-

matizirani proizvodnji na-
proti, kar bo v pr ihodnje še 
zmanjševalo število prostih 
delovnih mest. Kazalci go-
spodar jenja tudi vse bolj ka-
žejo, da zlasti na področju iz-
voza nastaja vakuum. Treba 
pa bo izpeljati razvojne pro-
grame v turizmu, kjer bo še 
mogoče odpirati nova delov-
na mesta. Spet drugi so me-
nili, da je odstotek zaposlo-
vanja realno načrtovan in da 
bi bilo narobe in krivično do 
mladih, če bi ga zmanjšali, 
saj o kapitalno intenzivnih 
naložbah ni mogoče govoriti 
brez novega zaposlovanja. 
Zato, so menili, je t reba še 
naprej biti bitko za nova de-
lovna mesta. Zadolžih so de-
lovne organizacije, da izdela-
jo podroben program potreb 
po zaposlovanju. Poldrugi 
odstotek pa naj ostane za ob-
vezo takšni akciji. 

MATEJA P O D J E D 

Odslej manj ovir 
pred invalide 

v Uradnem listu je izšel 
pravilnik o ukrepih za gradi-
tev objektov brez arhitektur-
nih ovir. S tem pravilnikom, 
ki dopoIiyuje 30. člen zakona 
o graditvi objektov v Sloveni-
ji, bomo omogočili tudi inva-
lidom s težko telesno okvaro 
dostop do javnih prostorov, 
ki jih bomo gradili v bodoče. 
Hkrati pa se je v vsej republi-
ki začela akcija za odstranje-
vanje ovir v že obstoječih 
zgradbah. 

Smo šele na začetku te poti 
in ne gre kazati prevelikega 
optimizma. Konec koncev so 
invalidi in njihove organizacije 
že leta opozarjali na probleme, 
ki jih imajo vsakokrat, ko sto-
pijo na ulico ali pa že kar pred 
lastnim pragom. Načrtovalci 
stavb so le izjemoma kdaj po-
mislili tudi nanje. Na splošno 
pa lahko rečemo, da so telesno 
težko prizadetim osebam vse 
javne stavbe težko ali sploh ne-
dostopne. 

Pravilnik določa, kako mo-

remo graditi v bodoče, da bod' 
vse javne stavbe dostopn' 
vsem težkim invalidom. Po 
membna novost pa je tudi ta 
da bomo morali v bodoče v sta 
novanjskih objektih na določe 
no število stanovanj zgradit 
tudi kakšno stanovanje za tež 
ke invalide. 

V Celju so že prejšnji tedef 
ustanovili komisijo, ki bo nad 
zorovala projekte novogradert 
in le če bodo ti v skladu z no 
vim pravilnikom, bo komisij' 
dala soglasje za gradbeno do 
voljenje. 

Naloga komisije je tudi, di 
čim prej napravi seznam že ob 
stoječih objektov, katerim bo 
mo morali najprej odstranit 
ovire. Sem sodijo vse tist' 
stavbe, ki so najbolj pomern^ 
ne za delo in življenje občano^ 
kot naprimer zdravstveni do 
movi, kulturne institucije, ob 
činske stavbe, sodišča, železni 
ške in avtobusne postaje in p" 
dobno. , 

vvi 



Bolan in škrbast delavec nas ne bo rešil 
varčevalni ukrepi so v zdravstvu potrebni - samo kateri so pravi? 

Denarja za zdravstveno 
varstvo je premalo in še 
manj ga bo. Da se ne bi po-
slabšala raven zdravstvene-
ga varstva in družbenoeko-
nomski položaj zdravstve-
nih delavcev, so potrebni 
ukrepi za uskladitev pro-
grama zdravstvenega var-
stva z možnostmi. Kakšni 
bodo ti ukrepi, bomo vedeli 
po zasedanju skupščine 
Zdravstvene skupnosti Slo-
venije 28. januarja. O ukre-
pih, kakršne je strokovna 
služba te skupnosti najprej 
predlagala, pa so obširno 
spregovorili delegati na iz-
rednih zasedanjih skupščin 
občinskih zdravstvenih 
skupnosti tudi na našem ob-
močju. 

Zakaj Je premalo 
denarja? 

ž e nekaj let, vsakič ko se 
odločimo, da bomo tokrat 
zares izplavali iz krize, je 
eden prvih ukrepov omeje-
vanje vseh obiik porabe 
- osebne, skupne in splošne. 
Da bi to dosegli, j e bila spre-
jeta posebna interventna za-
konodaja, ki na j bi veljala za-
časno, a jo na državni ravni 
vsako leto podaljšajo še za 
eno leto naprej . Posledica j e 
vedno večje pomanjkan je 
denaija za družbene dejav-
nosti. Tudi letos morajo 
sredstva za družbene dejav-
nosti v svoji rasti zaostajati 
za rastjo dohodka. Kot nam 
je razložil vodja skupnih 
strokovnih služb samou-
pravnih interesnih skupno-
sti družbenih dejavnosti ob-
čine Celje Franc Sintič, bi sa-
mo letošnje omeji tve pome-
nile za 3,5 odstotka man j de-
naija. V tem pr imeru tudi ne 
bi bili potrebni ukrepi. 

Toda omejitve so veljale že 
lani. Večina družbenih de-
javnosti je lahko prilagodila 
svoje programe tako, da se 
niso znašle v izgubah. 
V zdravstvu je to težje, s ^ ni 
mogoče natančno predvide-
ti, koliko ljudi bo zbolelo, 
koliko jih bo potrebovalo po-
m.oč drugod - v Jugoslaviji 
in svetu. Zdravstvene delov-
ne organizacije so zato lani 
normalno opravljale svoje 
delo in porabile več, kot je 
bilo denaija. Občinske 
zdravstvene skupnost i so se 
s k o r ^ brez izjem znašle v iz-
gubah, saj so dajale denar za 
izvajanje programov iz bodo-
čih sredstev. Ob letošnjih 

omejitvah izgub ni mogoče 
tako pokriti, da bi ostalo še 
dovolj denai ja za letos. Celo 
če bi bilo združeno delo pri-
pravljeno prispevati dodatna 
sredstva, to ne bi nič poma-
galo, ker zakonodaja tega ne 
dopušča. Osnova za letos so 
lani zbrana sredstva, meto-
dologija spremljanja izvcOa-
nja tega zakona pa je takšna, 
da bi se dodatna sredstva 
znašla na blokiranih računih 
pri SDK. Torej je boljše, da 
tega denai ja niti ne poskuša-
jo zbrati, saj ga lahko bolj 
koristno uporabijo v združe-
nem delu. 

Pr imanjkl ja j i občinskih 
zdravstvenih skupnost i 
cel jskem območju so na za-
četku leta veliki. V celjski tu-

Kaj od vsega tega, kar 
razburja zdravstvene de-
lavce in nas uporabnike 
zadnji mesec, bo sprejeto, 
bomo vedeli še danes oziro-
ma potem, ko bodo ukrepi 
dobili dokončno podobo 
v vsaki organizaciji, v vsaki 
občini posebej. Prelomnih 
odločitev delegati republi-
ške zdravstvene skupnosti 
danes ne bodo mogli spreje-
ti - ena rizična skupnost za 
zdravstvo in ostale spre-
membe v organiziranosti 
zdravstvenih skupnosti in 
organizacij so v programu 
dela skupščine te skupnosti 
šele čez nekaj mesecev. Do 
takrat pa bomo verjetno 
varčevali »po malem«, po 
načelu dinar na dinar. . . 
Ampak ti dinarji se nam bo-
do bolj poznali, kot bi se 
nam bolj smotrna organizi-
ranost zdravstva. Nam, 
zdravstvu samemu pa ne. 

di zato, ker v občini za lani 
niso združih niti toliko de-
naija, kot je bilo predvideno 
in kot je dovoljevala inter-
ventna zakonodaja. Skupne 
prispevne s topnje so bile na-
mreč dogovoijeno omejene, 
usklajevanje med posamez-
nimi interesnimi skupnost-
mi pa ni moglo rešiti zdrav-
stva, ki porabi več kot polo-
vico vsega denai ja . 

Temeljit premislek 
o ukrepih 

Občinske zdravstvene 
skupnost i in izv^alci so 
omeji tvene ukrepe prvič 
sprejeU že leta 1983, lani pa 
so jih še dopolnili. Ponekod 
- a ne povsod - so j ih tudi 

uresničevali. V Slovenskih 
Koi^icah so na primer na ta 
način veliko prihranih in je 
poraba v tej skupnost i n i ^ a 
kot ostalih v regiji. Žal pa 
zaradi tega nimajo več takš-
nih rezerv, da bi lahko z nji-
mi ublažili sedanje težke raz-
mere. Že različen pristop do 
dosedanj ih ukrepov zahteva 
prilagoditev konkretnih 
ukepov vsaki organizaciji in 
skupnosti . 

Vse občinske zdravstvne 
skupnost i zah tevno enotno 
in dosledno izvEganje ukre-
pov v vsej Sloveniji. V obči-
nah Šmai je in Šent jur , ki 
sta prejemnici solidarnost-
nih sredstev, je ta zahteva še 
bolj odločna. Program ukre-
pov namreč predvideva, da 
bi občinam, ki prejemajo so-
lidarnostna sredstva, to po-
moč ukinili, če ne bi dosled-
no upoštevale programa 
ukrepov. Predlagajo, da bi 
bile z nižjo ceno zdravstve-
nih storitev kaznovane tudi 
vse druge zdravstvene skup-
nosti oziroma organizacije, 
ki ne bi upoštevale sprejete-
ga programa ukrepov. 

Vroče (in potrebne) so bile 
razprave o organiziranosti 
zdravstva in zdravstvenih 
skupnost i v Sloveniji. 
V Šen t ju i ju so se na pr imer 
že leta 1980 opredelili za uki-
nitev medobčinskih zdrav-
stvenih skupnost i in prenos 
njihovih pristojnosti na 
Zdravstveno skupnost Slo-
venije, ki bi na j predstavljala 
enotno rizično skupnost . Tu-
di vse ostale občinske zdrav-
stvene skupnost i se zavze-
m ^ o za eno rizično skupnost 
v Sloveniji vsaj za bolnišnič-
no in specialistično dejav-
nost, saj je bilo že zdavnaj 
ugotovljeno, da je občina 
premajhna . 

Za zaščito zdravja 
uporabnikov 

Uporabniki in izvajalci so 
brez izjem zavrnili predlog 
o začasnem ukin janju neka-
terih pravic uporabnikov, saj 
bi to povzročilo še večje raz-
like, zdravstvene in socialne 
posledice. Še posebej to ve-
^a za določilo o plačilu zdra-
vil na recept za zdravljenje 
akutnih bolezni in drage spe-
cialistične preglede. Tudi za-
radi skromnih pr ihrankov bi 
bili takšni ukrepi več kot ne-
upravičeni, delegati pa so ob 
tem opozarjali, da ne more-
mo varčevati na račun zdrav-

ja ljudi, od katerih pričakuje-
mo, da bodo z delom in pri-
zadevanji potegnili voz go-
spodarstva (in s tem tudi 
zdravstva) iz krize. 

Proti plačilu protetičnih 
del v zobodravstvu v celoti 
so tudi sami zobozdravstve-
ni delavci, saj se z a v e d l o , da 
tisti, ki so danes stari 30 in 
več let, niso bili deležni 
ustrezne zobozdravstvene 
skrbi. Strokovni svet za zo-
bozdravstvo je zato predla-
gal, da še napre j ostanejo 
brezplačne preventivne sto-
ritve in zalivke živih zob, za 
vse ostalo pa predlagajo viš-
je participacije, s tem da bi 
žlahtne kovine uporabniki 
plačevali v celoti. 

Da ne bi varčevali tam, 
kjer ne bi nič privarčevali, na 
celjskem območju poleg 
ukrepov, ki so bili že sprejeti 
in zapisani v vrsti drugih do-
kumentov, predlagajo pred-
vsem bolj smotrno predpiso-
vanje zdravil na recept (celj-
ska regija daleč presega re-
publiško povprečje) in 
zmanjšanje bolniškega stale-
ža na povprečje v republiki. 
V Slovenskih Konjicah so ob 
tem predlagali, da bi proučili 
možnost organiziranja laične 
kontrole odsotnosti z dela in 
tako zmanjšali neupravičene 
odsotnosti. V Zdravstveni 
skupnost i Slovenije pa bi na j 
opredeliU enotno doktr ino 
izdajanja zdravil na recept 
ob povečanju možnosti izda-
je zdravil brez recepta. 

V Laškem so delegati me-
nili, da s programom ukre-
pov ni mogoče rešiti težav 
zdravstva v republiki - pred-
vsem zaradi neučinkovite or-
ganiziranosti izvajalcev 
zdravstvenega varstva in ne-
potrebno velikih zmogljivo-
sti. V Celju so izvajalci oceni-
li, da so programi ukrepov 
Zdravstvene skupnost i Slo-
venije nesprejemljivi in ne 
morejo prevzeti odgovorno-
sti za posledice, ki bi nastale 
z i zv^an jem teh ukrepov. Na 
seji skupščine pa so tudi 
predlagali, da bi pri usklaje-
vanju programov z možnost-
mi morali za financiranje 
zdravstvenega varstva iskati 
tudi druge vire (dohodek od 
davkov na alkohol in cigare-
te, ki dokazano povzroč^o 
obolevnost), ker tudi izvaja-
nje vseh predlaganih ukre-
pov ne bi dalo dovolj denai ja 
za ureditev položaja zdrav-
stvenega varstva. 

MILENA B.POKLIČ 

Gre za nezaslišan birokratski cinizem 
Velenjski sindikati so ocenili zadnji predlog republiške zdravstvene skupnosti 

Dober mesec dni po zadnjem zviša-
nju participacij v zdravstvu je repu-
bliška Zdravstvena skupnost predla-
gala povsem nestrokoven, za delavce 
^ združenem delu pa diskriminacij-
ski program omejevalnih ukrepov na 
področju zdravstvenega varstva. 

To je bila tudi ena osnovnih ugotovi-
tev na ponedeljkovem sestanku pred-
^dstva Občinskega sveta sindikatov 
Velenja. Člani vodstva velenjskih sin-
aiKatov so bili enotni v ocenah, da je 
S toif P^^edlagane ukrepe moč izve-

"^katere v daljšem časovnem 
obdobju, ostali pa so povsem nesmi-
7Hr. ? ^ nasprotju z zasnovo našega 
n l n ^ tT^ socialistične družbe nas-
Pioh. UgotavljaU so, da repubUška 

skupnost zahteva spre-
su nw ^ v neznosno kratkem ča-
venskp'"!^' ^^ ^^^ spoznanj slo-

temveč zgolj ra-
čunovodskega zahtevka po 10-odstot-
P r ^ . Stroškov v zdravstvu. 
o n E ^ ® so jih strokovne službe re-
L h h . s predlogi rušijo 
S ^ t t ^ost med zdravim in bolnim 
I T u ^ ^"Skušajo uveljaviti sistem, 
PO katerem bi si zdravila in zdravljenje 

lahko privoščili le delavci z visokimi 
prejemki. 

Predsedstvo velenjskih sindikatov 
je sprejelo zaključke, po katerih odkla-
njajo sprejem predlaganih programov 
v paketu, se pa str injajo z nekaterimi 
posamičnimi ukrepi. Večino odklanja-
jo, ker so ukrepi diskriminacij ski do 
zdravstvenih zavarovancev, ker ne 

Po predlogu naj bi se števi lo zdrav-
stvenih delavcev v Sloveniji zmanj-
šalo za 1 odstotek, števi lo oskrbnih 
dni za 2 do 3 odstotke, števi lo recep-
tov za 5 odstotkov in prevozov za 10 
odstotkov. Zobozdravstvene partici-
pacije naj bi se bistveno povišale, ob 
tem pa v republiki še vedno ne dovo-
ljujemo zasebnih zobozdravstvenih 
p r ^ s . 

upoštevajo posebnosti posameznih 
zdravstvenih skupnost i , obenem pa se 
zastavlja tudi vprašanje ustavnosti že 
prej sprejetega določila o 10-odstot-
nem zmanjšanju sredstev za zdrav-
stvo. Že repubhški sindikati so decem-
bra menili, da je nu jno zmanjšati stro-
ške v zdravstvu, vendar sedanji pred-
log ne pomeni zgolj zmanjšanja stro-

škov, temveč tudi bistveno manjšo 
zdravstveno varstvo aktivnega prebi-
valstva. Obenem se v predlogu pojav-
ljajo tudi nesmiselnosti kakršna je ta, 
da naj bi zdravstvenih uslug ne bili 
deležni delavci kolektivov v izgubah. 

Zadeva spominja na staro vojaško 
sanitetno pravilo, po katerem je po-
t rebno ranjence razdeliti v tri skupine. 
Na tiste, ki bodo preživeli tudi brez 
zdravljenja, na tiste, ki bodo zdravlje-
n ju navkl jub umrli in na tiste, ki bodo 
preživeli le, če bodo zdravljeni. V n ^ -
težjih pogojih vojne nato saniteta zdra-
vi le tiste, ki bi sicer umrli. Razlika 
med navedenim pravilom in sedanj imi 
predlogi je le v tem, da bi zdravili sa-
mo tiste, ki imajo za to denar. 

Skupščina velenjske Zdravstvene 
skupnost i je republiške predloge 
obravnavala v torek, danes pa v Ljub-
ljani zaseda Zdravstvena skupnos t 
Slovenije. Tako bo najkasneje jutr i jas-
no, ali se slovensko zdravstvo še na-
prej ne spreminja, ali pa se spreminja 
na slabše. Določene izboljšave in 
zmanjševanje stroškov so gotovo po-
trebni, vendar ne na tako laičen in ne-
zakonit način kot je cinično predlagala 
republiška zdravstvena birokracija. 

BRANE PIANO 

Kontlikt prerasel v 
državljansko vojno 

z dnem ko so se množične demonstracije proti izraelski 
zasedbi palestinskih ozemelj preselile tudi v Tel Aviv, pri 
čemer ne pojenja tudi šest tednov trgajoči upor Palestin-
cev, je postalo povsem očitno, da tako imenovanega »sta-
tusa quo« zasedenih ozemelj pravzaprav ni več. Zamajali 
so se temelji dv£^jset let trajajoče politike ekonomske inte-
gracije Palestincev na zasedenih ozemljih Gaze in Zahod-
nega brega Jordana, kakor tudi taktike »čakanja*, da bodo 
arabske države sčasoma priznale zasedbo tudi mimo volje 
Palestincev. 

In prav v tem je jedro sedanje razžaljene krize: razgalila 
je dejstvo, da Izrael kljub svojim gospodarskim in voja-
škim uspehom (ob krepki podpori ZDA) ni razrešil svo-
jega osrednjega problema - vprašanja Palestincev. Od 
bliskovite izraelske zasedbe Gaze, Zahodnega brega Jor-
dana in drugih palestinskih ozemelj (dotlej pod Jordanijo 
in egiptovsko upravo) leta 1967 seje število tamkajšnjih 
Palestincev povzpelo na 1,5 milijona, kar je trenutno 18 
odstotkov vsega prebivalstva pod Izraelom oziroma polo-
vica vseh Palestincev v svetu. 

Čeprav se je njihov življenjski standard od leta 1967 
precej dvignil so gospodarsko, zlasti pa politično še vedno 
močno zapostavljeni. Večji gospodarski napredek je obe-
nem pomenil tudi večjo odvisnost od Izraela, pri tem pa so 
Palestinci na zasedenih ozemljih (pravzaprav na lastni 
zemlji) ostali tudi brez državljanskih pravic. V Gazi živi 
kar 70 odstotkov Palestincev v begunskih taboriščih in 
med njimi jih večina že vse življenje živi pod okupacijo. 

Če ob tem upoštevamo še druge dejavnike zapletenega 
židovsko-palestinskega problema (zakoreninjeno medse-
bojno sovraštvo, neuresničena zahteva Palestincev po 
lastni državi, terorizem, fanatizem, interesi velesil itd.,) je 
le na prvi pogled presenetljivo, da je nekaj decembrskih 
incidentov lahko sprožilo krizo tolikšnih razsežnosti. Med-
tem ko so izraelske oblasti računale, da bodo posamezne 
iskre upora zadušili z ostrim vojaškim nastopom, so dose-
gle ravno nasprotno: latentni konflikt je zažarel v pravcato 
državljansko vojno. Po trditvi voditelja Palestinske osvo-
bodilne organizacije (PLO) Jaserja Arafata je njena dose-
danja tragična bilanca 83 mrtvih, 816 ranjenih in 7000 
zaprtih Palestincev. 

Neposredne učinke upora je še zmeraj težko predvideti. 
Opazovalci se strinjajo, da gre za spontano gibanje nad 
katerim nima nadzora niti PLO in v katerem skušajo zase 
čimveč iztržiti tudi islamski skrajneži. Vrtinec nasilja je 
polariziral tudi izraelske politične kroge. Del teh je začel 
razmišljati o možnostih za politično rešitev krize, medtem 
ko skrajna desnica tej še bolj odločno nasprotuje. 

Vendar pa je izraelski vladi najbrž že postalo jasno, da si 
je z akcijo na zasedenih ozemljih napravila medvedjo 
uslugo, saj si je nakopala ne le obsodbe večine medna-
rodne skupnosti, marveč je tudi sprožila politično solidar-
nost arabskega sveta z uporom. Te dni je ministrski svet 
na izrednem zasedanju v Tunisu ustanovil sedemčlanski 
komite za politično in diplomatsko podporo Palestincem 
na zasedenih ozemljih, v katerem je tudi PLO. 

Vse kaže, da pot iz krize ne bo mogoča brez sklica 
mednarodne mirovne konference o Bližnjem Vzhodu. Za 
uresničenje te pobude pa bi morali tako Palestinci kot 
Izrael (ki tudi vztrajno zavrača pogajanja s PLO) pokazati 
bistveno več volje do političnih kompromisov. 

ZDA: Kamparya pred predsedniškimi volitvami se raz-
greva. Po anketi uglednega tednika Newsweek je javno 
mnenje na splošno bolj naklonjeno kcindidatom demokra-
tov, med temi pa trenutno n^višje »kotira« guverner 
države Massachusetts Michael Dukakis. 

Filipini: V 62 od 73 filipinskih provinc so bile volitve za 
16.400 lokalnih funkcionarskih položajev. Kampanjo je 
spremljalo že »tradicionalno« nasilje, ubitih je bilo več kot 
100 ljudi. Kandidati vladajoče kocdicije predsednice Cora-
zon Aquino so osvojili 60 odstotkov glasov, kar je manj od 
pričakovanj. Predsednica se je znašla na udaru obtožb 
o ustanavljanju nove politične dinastiie. 

Islamabad, Kabul: V prestohiicah Pakistana in Afgani-
stana se je mudil posebni odposlanec generalnega sekre-
taija OZN Diego Cordovez. Po pogovorih je izrazil zadr-
žani optimizem pred skorajšnjim novim krogom posred-
nih p^istansko-afganistanskih pogovorov pod pokrovi-
teljstvom OZN v Ženevi. 

Pariz: Po mesecu dni sta se že drugič sešla voditelj 
kampučijske uporniške koalicije princ Norodom Sihanuk 
in premier provietnamskega režima v PhnomPenhuHun 
Sen. Sihanuk je Hun Senu ponudil ustanovitev dvojne 
(torej brez njegovih partnerjev v koaliciji, med njima Rde-
čih Kmerov) začasne vlade še pred popolnim umikom 
vietnamskih sil iz Kampučije. PhnomPenh.Hanoj in pogla-
vitni zaščitnik uporniške koalicije, Peking, o predlogu še 
molčijo. 

Haiti: Po uradnih izidih predsedniških volitev je večino 
glasov osvojil kandidat vojaške hunte Leslie Manigat.Opa-
zovalci poročajo o skromni udeležbi volilcev in goljufijah 
oblasti. Celo strmoglavljeni diktator Jean Claude Duvalier 
(znan kot »Baby Doc«) je v svojem egzilu izjavil, da bi 
morale biti volitve »malce resnejše*. 

Avstralija: 25. januarja je Avstralija svečano proslavila 
dvestoletnico naselitve Evropejcev na r\jenih tleh. Slavje 
so skalili protesti domorodnega prebivalstva (približno 1,4 
odstotka od 16 milijonov prebivalstva), k i j e opozorilo na 
zgodovinske krivice in sedanje težavne razmere, v katerih 
živijo. 



Dobri programi, vendar še vedno 
znotraj ohčinsliili piotov 
Savlnjsko-Šaleška gospodarska zbornica nekatere nove načrte že uresničuje 

Da so občinske meje mno-
gokrat višje od republiških 
in državnih, potrjuje tudi 
letošnji delovni načrt go-
spodarske zbornice, ki sta 
jo ustanovili občini Mozirje 
in Velenje. Po drugi strani 
pa Plaii dela Savinjsko Ša-
leške zbornice d o k a z e tu-
di, da sta miselnost in nivo 
realne zaznave družbeno-
ekonomskega trenutka ve-
lenjskih in mozirskih go-
spodarstvenikov daleč nad 
nivojem, ki ga zaznavamo 
drugod na Celjskem. 

Načrt dela za letos je izvr-
šilni organ zbornice sprejel 
sredi januar ja ; med naloga-
mi, ki so se j ih namenil i izve-
sti v letu 1988 pa velja pose-
bej opozoriti na nekatere, ki 
dajejo n j ihovemu delu ne-
kakšen napreden ton. Tako 
velja omenit i načrt , da vzpo-
stavijo pri zbornici svetoval-
ne in arbitražne službe za po-
moč velenjskim in mozir-
skim inovatorjem, da čimveč 
organizacij združenega dela 
sklene z Gorenjem Commer-
com sporcizum o s k u p n e m 
nastopu na tuj ih trgih in da 
organizirajo pravno, tržno in 
f inančno svetovanje za po-
t rebe d r o b n e g a , gospodar-
stva. Savinjsko Š ^ e š k a go-
spodarska zbornica bo sku-
šala sprožiti tudi ustanovitev 
turističnega biroja, ki bi 
združil zdajšnja razdrobljena 
turistična prizadevanja posa-

meznih društev v občinah 
Velenje in Mozirje. 

Po besedah Boža Lednika, 
sekretarja zbornice, se neka-
terih v načrtu zapisanih na-
log že lotevsoo. Tako so pred-
lagali, da v Rudarsko ener-
getskem kombina tu sestavi-
jo strokovno skupino, ki bo 
ob predvidenem zmanjševa-
n ju obsega dela v rudn iku in 
termoelektrarni iskala mož-
ne proizvodne preusmeri tve 
in s tem tudi nova delovna 
mesta. Velenjskemu in mo-
zirskemu združenemu delu 
so tudi predlagali, da morajo 
dobro proučiti vsako predvi-
deno ukin janje programov 
in delovnih mest, saj bi mar-
sikakšen izdelek lahko pre-
nesli v drobno gospodarstvo, 
hkrat i pa na j ne prevzemajo 
programov od kooperantov 
oziroma zasebnikov kar po-
čez, sgj je znano, da so ozdi 
praviloma m a n j učinkoviti 
od zasebnikov. Obenem že 
zdaj razmišljajo, kako bi 
predvidene sp remembe Za-
kona o. združenem delu, 
predvsem tiste, ki prispevajo 
k večji učinkovitosti gospo-
darstva, uvgjali s sklepi de-
lavskih svetov še pred urad-
nim sprejet jem. 

Med nalogami Savinjsko 
Šaleške gospodarske zborni-
ce j e tudi v letu 1988 neka j 
takšnih, ki se tičejo poslov-
nega sodelovanja in povezo-
vanja. P redvsem bodo sku-

šali navezati stike in rjizširiti 
poslovno sodelovanje z man j 
razvitimi republ ikami in po-
kraj inama, vzpodbujah bodo 
sodelovanje z ozdi pobrate-
nim mest s Titovim Vele-
njem in Mozirjem, še zlasti 
s tistimi iz mest s Titovim 
imenom, vzpodbujal i bodo 
sodelovanje gospodarstva 
Velenja in Mozirja med seboj 
in z drobnim gospodar-
stvom, za nerazviti krajevni 

-skupnost i Luče in Solčava 
pa bodo skušah poiskati tudi 
sovlagatelje iz občine Vele-
nje. Ob tem pa v letošnjem 
načrtu dela Savinjsko Šale-
ške gospodarske zbornice ni 
zaslediti nalog, ki bi j ih ob-

vezovala k sodelovanju, po-
vezovanju z ostalimi občina-
mi celjske regije in z drugimi 
sosednjimi občinami. Goto-
vo bi gospodarstvo tako lah-
ko našlo več možnosti za so-
delovanje, za reševanje ka-
drovskih, tehnoloških pro-
blemov in za uveljavljanje 
znanja tam, kjer j e potrebno. 
Pa so žal občinski plotovi 
očitno višji od republiških in 
državnih. To pa na sicer na-
preden načrt dela Savinjsko 
Šaleške gospodarske zborni-
ce meče tudi kanček sence, 
ki se je na Celjskem tudi dru-
god ne moremo nikakor od-
križati. 

BRANE PIANO 

Resoiucila čalca 
zaradi počitnic 
Ta pomembni občinski dokument naj 
bi sprejeli šele marca 

č e p r a v je velenjska skupščina ponudila osnutek 
občinske resolucije v javno razpravo že decembra, bo 
predlog izdelan šele pr ihodnji mesec, delegati vseh 
treh zborov občinske skupščine pa naj bi ga sprejemali 
v prvih dneh marca. 

Javna obravnava Resolucije o politiki uresničevanja 
družbenega plana občine Velenje za obdobje 1986 do 
1990, leto 1988, kakor se s polnim nazivom imenuje ta 
p o m e m b e n občinski dokument , je navrgla veliko pri-
pomb. Zato bo pristojni občinski komite potreboval za 
dopolnitve in sp remembe kar dober mesec dni. 
Velenjska resolucija bi lahko bila sicer izdelana že 
prej, če v javni obravnavi ne bi bilo toliko pr ipomb in 
če ne bi skoraj polovica vseh, ki se zdaj z njo ukvarjajo, 
odšla v minulih dneh uživati zimske počitnice s svo-
j imi otroki. Tako gre to. 

BRANE PIANO 

Spet uicrep družbenega varstva v Topru 
Konus kupil zgradbo Top Športa - Toper Ima preveč naletih kreditov za kritje 
stroškov 

Celjski izvršni svet je 
sklenil, da občinski skupš-
čini predlaga ponoven spre-
jem začasnega ukrepa druž-
benega varstva v delovni 
organizaciji Toper. Na os-
novi poročila kolektivnega 
poslovodnega organa in sa-
natorja SOZD Merx so na-
mreč ugotovili , da sanacij-
skega programa v Topru še 
niso v celoti uresničili. 
Ukrep naj bi torej veljal za 

delovno skupnost in za obe 
temeljni organizaciji, to je 
Športno konfekcijo in Ke-
mično čistilnico. 

Ob tem se je na seji razvila 
živahna razprava, saj so 
predstavniki Topra najpre j 
menili, da bi ukrep ne veljal 
za čistilnico, s^j z n jen im po-
slovanjem ni težav. Izvršni 
svet pa je predlagal, da bi bil 
ukrep enoten za vse, saj bi 
sicer prišlo do težav pri spre-

j emu ukrepa v šent jurski in 
šmarski občini, k jer ima To-
per svoje temel jne organiza-
cije. Nazadnje je obveljal 
enoten predlog, o katerem 
bo na februarski seji raz-
pravljala še občinska skupš-
čina. 

Na seji so ocenili, da je To-
per s pomočjo sanatorja. 
L jubl janske banke - Sploš-
ne banke Celje in širše druž-
benopoli t ične skupnost i pre-
teklo leto zaključil brez izgu-
be. Vendar bodo o dolgoroč-
nejši sanaciji lahko govorili 
šele takrat, ko ne bodo potre-
bovali dodatnih kreditov za 
kri t je stroškov. Lani so imeh 
za 4,7 miUjarde dinarjev na-
jetih kreditov, kar je za 1,7 
milijarde več kot konec leta 
1986. Toper pa čakajo še šte-
vilne druge naloge, ki jih bo-
do morali letos opraviti. To 
velja za ure janje kadrovske 
problematike, saj ugotavlja-
jo, da strokovni delavci še 
vedno odhajajo, med tem ko 
delovna mesta zasedajo ka-
dri brez ustrezne izobrazbe. 
Tako še vedno minajo člana 
kolektivnega poslovodnega 
organa, ki bi bil zadolžen za 
finančno plat poslovanja 
Topra. 

V pr ihodnje bodo morah 
rešiti tudi problem obrata 
v Donjem Vakufu , k jer ugo-
t a v l j ^ o bistveno slabše re-
zultate kot v drugih delih de-
lovne organizacije. Obrat 
ima sicer sodobno opremo, 
k l jub t emu pa j e lani dosegal 
komaj 67 odstotkov načrto-
vane proizvodnje, pa tudi ka-
kovost izdelkov ni bila 
ustrezna. Z višjimi osebnimi 
dohodki so skušali urejati 
razmere, vendar se položaj ni 
spremenil . Zato si bodo letos 
prizadevali, da bi se ta obrat 

odcepil in se osamosvojil, 
kar pa bo glede na zakonoda-
jo zelo težko. 

V celotnem Topru po zad-
n jem decembrskem poviša-
n ju osebni dohodki niso več 
med glavnimi problemi v de-
lovni organizaciji, s ^ znaša-
jo v povprečju 230 tisoč di-
narjev. Zato pa čaka kolek-
tivni organ težka naloga teh-
nološke posodobitve proiz-
vodnje. Ugotavljajo namreč, 
da prav zaradi zastarelosti 
opreme ne dohaja jo več svo-
jih konkurentov. 

Precejšen problem pa 
ostaja tudi Top Šport v Pli-
berku. Stavbo je sicer odku-
pil konjiški Konus, vendar 
še vedno ostsga odprto vpra-
šanje proizvodnega progra-
ma, ki bi dajal dovolj dohod-
ka, pa tudi akumulaci je . Za-
enkrat načr tuje jo proizvod-
njo rokavic za nemškega ku-
pca v obhki dodelavnega po-
sla. Na teden bi izdelah 3000 
parov, vendar še ni povsem 
jasno, kako je s cenejšo kon-
kurenco azijskih držav. 

T.CVIRN 

Usmerjeno 
reševanje 
telinološicih 
težav 

Zaposleni v proizvod-
nih temeljnih organiza-
cijah združenega dela 
Gorenje Gospodinjski 
aparati so lani prispeva-
li kar 3337 inovacij. Veči-
no med že tradicionalno 
akcijo »Predlagaj nekaj 
koristnega«. 

Do konca preteklega le-
ta je bilo od tega sprejetih 
1774 inovacijskih predlo-
gov, dosedaj pa so uresni-
čih 1254 inovacij. Gospo-
darsko korist lanskih ino-
vacij ocenjuje jo na 1 mih-
jardo in 863 milijonov di-
narjev. Sicer pa v Gore-
n ju Gospodinjski aparati 
že vrsto let organizirano 
vzpodbuja jo inovetivno 
dejavnost, prve inovacije 
pa so delavci predlagah 
leta 1972. 

Z zadnjo, lansko akcijo 
»Predlagžo nekaj korist-
nega«, so delavce povabi-
li k reševanju nekaterih 
proizvodnotehnoloških 
problemov. PrizadevEuo 
si zmanjšat i izmet pri plo-
čevini in plastiki, poveča-
ti produkt ivnost , kako-
vost in zanesljivost izdel-
kov ter izboljšati delovne 
pogoje zaposlenih. Neu-
več inovacij so v minu-
lem letu predlagali delav-
ci tozda Zamrzovalna in 
hladilna tehnika, kar 
1510, ter tozdov Štedilni-
ki in Pralnopomivalna 
tehnika. 

P o akciji »Predlagaj ne-
kgj koristnega« pa so za-
čeh v Gorenju Gospodinj-
ski aparati razpisovati re-
šitve posameznih tehno-
loških problemov v te-
meljnih organizacijah 
združenega dela, pri če-
mer so podrobno opisali 
posamezni problem in že-
Ijeno novo stanje. 

MARJAN LIPOVŠEK 

izvoz rešuje šentjurski Toio 
¥eč kot tretjino celotne proizvodnje bodo vnovčiii na tujem 
- Izvoz tudi dohodkovno zanimiv 

V Tolu so lani izvozili 150 
tisoč parov obutve, letos pa 
načrtujejo, da bodo na tuja 
tržišča prodali 370 tisoč pa-
rov. V fizičnem obsegu pro-
izvodnje je rast izvoznih del 
več kot opazna, saj so v letu 
1986 izvozili 5 odstotkov, la-
ni 12 odstotkov, za letos pa 
načrtujejo kar 35 odstotkov 
celotne proizvodnje za pro-
dajo na tuje. 

Izvoz p o s t n a za Tolo tudi 
dohodkovno vse bolj zani-
miv. Čeprav so lani, tako pa 
bo najbrž še tudi letos, z iz-
vozom pokriU le s troške dela 
in vse obveznosti iz tega na-
slova, pa ostaja izvoz tudi 
v zdajšnj ih pogojih gospo-
dar jenja n ^ b o l j zanimiva 
oblika prodaje. V Tolu pravi-
jo, da z dodelavnimi deh na 
izvoznih programih izboljšu-
jejo kakovost svojega dela, 
hkrat i pa si tudi iščejo pro-
stor na tuj ih tržiščih. S tuji-
mi poslovnimi partnerj i ima-
jo sklenjene t rdne pogodbe, 
ki na tančno opredel jujejo 
obveznosti obeh partnerjev, 
in doslej z izpolnjevanjem 
pogodbenih obveznosti še 
niso imeU težav. 

V Tolu bodo letos izdelali 
1 milijon 50 tisoč parov 
obutve in to le s 320 delavci. 
Načrtujejo namreč 10 od-
stotkov manjšo zaposle-
nost, saj ne bodo zaposlova-
li novih delavcev. 

Izvoz v takšni obhki je za 
Tolo še toliko bolj zanimiv, 
ker ne potrebujejo veliko 
lastnih obratnih sredstev. 
V proizvodnjo namreč dobi-
jo vse pot rebne surovine, za-
gotovljena pa je tudi prodaja 
njihovih izdelkov. Le-ti se si-
cer p r o d ^ a j o pod tujimi, 
priznanimi imeni obutvene 
industri je, vendar morejo 
v Tolu sorazmerno s tem tu-
di višati svoje s tandarde ka-

kovosti. V skladu s tem so 
tudi sestavljaU letošnji de-
lovni plan, saj so obseg pro-
izvodnje skrčili za petino. 
Krčenje fizičnega obseg pro-
izvodnje gre pripisati tudi na 
račun ) 0-odstotnega zmanj-
šanja zaposlenosti, največ pa 
seveda zahtevnejšim izvoz-
nim programom, ki bodo le-
tos dosegah že več kot tretji-
no celotne proizvodnje. 

V delovni organizaciji na-

Tekstilna, konfekcijska 
in obutvena industrija 
v Sloveniji ustvarja v pri-
merjavi z ostalimi dejav-
nostmi največji neto deviz-
ni priliv v republiki, hkrati 
pa osebni dohodki zaposle-
nih zaostajajo v poprečju za 
petino za poprečnimi oseb-
nimi dohodki v slovenskem 
gospodarstvu. 

črtujejo 5,5 mihjad dinarjev 
celotnega prihodka, nekaj 
več kot 20 odstotkov pa ga 
bodo ustvarili z izvozom. 
V strukturi celotnega pri-
hodka načrtujejo man j kot 
polovico porabljenih sred-
stev, le 2 milijardi 600 milijo-
nov dinarjev. Odstotek po-
rabljenih sredstev, iz katere-
ga bodo za amortizacijo na-
menih 115 milijonov dinar-
jev, bo v primerjavi z letom 
1987 n i ^ i zato, ker bodo ime-
h man j denarja v zalogah. 
Dodelavna dela na izvoznih 
programih za zahodno in iz-
hodno nemško, nizozemsko 
ter italijansko tržišče so na-
mreč delovcem Tola zanimi-
va tudi zato, ker s tem odpa-
dejo stroški skladiščer^a. 

Sicer pa v Tolu iščejo tudi 
dolgoročne razvojne možno-
sti za svojo proizvodnjo, če-
prav - to je treba priznati 
- večino energije vendarle 
u s m e r j ^ o v preživetje. Z do-
delavnimi deh na izvoznih 
programih, večinoma sode-

lujejo z l jubl janskim Koto-
m, si iščejo možnosti za ko-
operacij ska dela in kasnejši 
izvoz gotovih izdelkov. Z na-
k u p o m stroja za avtomatsko 
vlivanje PVC podplatov so 
začelil razvijati tudi program 
obutve za šport in prosti čas. 
Program je zdaj že izdelan, 
vendar v Tolu nimajo denar-
ja za nakup dodatne strojne 
opreme, tržne raziskave pa 
so pokazale, da v Jugoslavij i 
ne bi bilo dovolj povpraševa-
nja po takšni obutvi. 

Možnost za zahtevno pro-
izvodnjo novega programa 
obutve za šport in prosti čas 
v Tolu spet vidijo v povezavi 
s tu j imi poslovnimi partner-
ji. Prvič zato, ker domače tr-
žišče ni dovolj veUko za ren-
tabilno proizvodnjo, drugič 
pa tudi zato, ker kupria moč 
doma vse bolj pada. Že zdgj 
č a k ^ o na plačilo za svoje iz-
delke od 90 do 120 dni, vse to 
pa draži proizvodnjo. 

IVANA FIDLER 

Ugodna ponudba Gorenja 
V vseh Gorenjevih razstavnoprod^nih centrih, torej tudi 

v obeh na našem koncu, v Titovem Velenju in Nazarjah, vel j^o 
v teh dneh ugodnejši plačilni pogoji za nakup Gorenjevih izdel-
kov. Nekatere vrste pralnih strojev, barvne televizorje in druge 
izdelke elektronike široke potrošnje prodajajo pri gotovinskem 
plačilu s 15 odstotnim popustom. Stavbno pohištvo, podstrešne 
stopnice, strešna okna in pohištvene elemente pa prodajajo pri 
plačilu z gotovino 20 odstotkov ceneje. Pri gotovinskem nakupu 
kuhinjskih elementov pa je popust še višji, kar 25 odstoten. 
Izdelke Gorenje je v omenjenih prodajalnah mogoče kupiti na 
4 ali 6 obrokov. 

BP 

Popravel( 
V članku Tekstilni zmaji krojijo modo, ki je bil objavljen 21. 

januarja na 4. strani Novega tednika s podnaslovom Zdaj še dva 
zmaja je prišlo do manjše napake glede izvoza nogavic Tovarne 
nogavic Polzela. PrejeU smo pojasnilo, ki se glasi: »...da imamo 
40 odstotkov izvoza na konvertibilno p rodano področje. Upo-
rab^en odstotek v konkretnem primeru 80 odstotkov znaša 
proizvodnja ženskega asortimana nogavic, 20 odstotkov pa asor-
tima moških in otroških nogavic.« 

Nehotena napaka zahteva tudi naše opravičilo, tovarni noga-
vic Polzela pa želimo za dobre izdelke še kakšnega zm^a! 

Uredništvo 

ideja v CeUu 
Zavod špor tno rekre-

acijski center »Golovec« 
je že začel razpošiljati po-
nudbe za sodelovanje na 
le tošnjem se jmu »Ideja 
87«. Prvi specializirani ju-
goslovanski poslovni se-
jem naj bi bil od 22. do 25. 
marca v Celju, predstavili 
pa na j bi več dejavnosti; 
od računalniških progra-
mov in računalniške 
opreme ter predstavitve 
računalniških mrež in po-
slovnih programov do 
predstavitve idej, paten-
tov, inovacij in prototi-
pov novih izdelkov. Pose-
ben razstavni prostor pa 
bo namenjen predstavitvi 
poslovnih in novoletnih 
propagandnih sredstev. 

Organizator bo ob sej-
mu pripravil tudi več pre-
davanj in posvetovanj. 
Našte jmo samo neka j na-
slovov: prever janje in raz-
iskave zaščite in njerii 
praktični vidiki, inovacij-
ska dejavnost, trženje 
inovacij, ka j je dobrega in 
slabega pri računalnikih, 
uvajanje računalnika 
v procesno industri jo, ra-
čunalniške mreže in raci-
onalna uporaba majhnih 
računalnikov, poslovni 
programi itd. 

S. S. 



Naš glasbeni vsakdan 
PIWZ glasbene scene na Celjskem - oU duhovne sprostitve do škandalčkov 

Verjetno še ni prepozno, 
da ob vseh letnih poročilih, 
obračunih, pregledih in po-
dobnih inventurah naše 
(ne)-uspešnosti v preteklem 
letu zapišemo še nekaj stav-
Ijov o glasbenih dogajanjih 
v celjski regiji. Gre namreč 
za kulturnoprosvetno de-
javnost, ki je prav gotovo 
na tem področju najbolj 
razvejana, zavzema vse so-
cialne in starostne struktu-
re prebivalstva in, ne na-
zadnje, je tudi po kvalitet-
nih dosežkih med najvid-
nejšimi v slovenskem me-
rilu- , . 

Če zanemarimo dejstvo, da 
je glasba za večino ljudi bolj 
ali manj abstraktna umet-
nost, ki jo le malokdo razu-
me, pa vendar neprenehoma 
izpolnjuje naš vsakdan, nas 
duhovno sprošča, zabava, za-
radi nje se vnema ljubezen, 
vzbuja navdušenje, točijo 
solze, neti nerazpoloženje, 
bolestno rivalstvo, porajajo 
se škandalčki in morda še 
kaj drugega. Vse to je bilo 
v minulem letu prisotno tudi 
v našem »regijskem« glasbe-
nem življenju. Nekje bolj, 
drugje manj - odvisno od ak-
tivnosti ali »konkurenčno-
sti« v posameznem kraju. 

Prav gotovo najbol j razve-
jana je dejavnost naših pev-
skih zborov, o čemer pričajo 
brezštevilni koncerti , revije 
in priložnostni nastopi. Rav-
no v preteklem letu so se vr-
stili kar skozi vse leto, če-
prav vemo, da je sezona de-
lovanja večine zborov zelo 
kratka, omejena zgolj na 7-8 
mesecev. In če je nekda j ve-
ljalo pravilo, da so vsi zbori 
za nastope bolj ali m a n j pri-
pravljeni šele aprila ali mcOa, 
smo bili v minulem letu pri-
če pripravljenosti tudi v po-
letnem in celo jesenskem ča-
su. Zlasti se je ta pripravlje-
nost izražala ob koncu leta 
s takoimenovanimi novolet-
nimi koncerti . To pa je vse-
kakor rezultat kvalitetnega 
dela z zbori na našem po-
dročju, o čemer pa ne nazad-
nje priča tudi število udele-
žencev na letošnji »Naši pe-
smi« v Mariboru, k jer bo iz 
celjske regije nastopilo naj-
več, kar osem zborov. Če je 
to dobro, se bo izkazalo apri-
la letos. Morda bi bilo le do-
bro ponekod sile tudi zdru-
žiti. 

Seveda ne moremo o zbo-
rovstvu govoriti, če ne ome-
nimo mladinskega in s tem 
v zvezi Mladinski pevski fe-
stival. Prireditev je organi-
zacijsko in vsebinsko uteče-
na, poznana širom Evrope, 
zapisana v svetovnem zbo-
rovskem biltenu, odmeva 
v jugoslovanskem merilu, 
privlačna je za tuje, zlasti 
»vzhodne« zbore, pa vendar 
zelo slabo upoštevana v do-
mačem okolju. Le tako si 
lahko razlagamo dejstvo, da 
se koncertov festivala ne 
udeležuje domače (celo niti 
glasbeno) občinstvo, da ce-
lotno celjsko gospodarstvo 
prispeva nekaj več kot mili-
jon dinarjev, ko v istem kriz-
nem letu podpre razne nedo-
mače šahovske festivale, 
»lojtrce« in podobne zadeve 
z nekajkrat večjimi vsotami. 
Pa vendar gre v tem primeru 
za našo mladino, ki bi na j se 
s pet jem in glasbo vzgajala 
v lepem in postajala kultur-
na. Gre za mladino tudi de-
lavcev celjskega združene-
ga dela, ki je zaradi štirih 
milijonov ostala brez naj-
lepše festivalske prireditve 

množičnega koncerta 
v parku. In če vemo, da so se 

Kulturniki se kaj radi pri-
merjajo s športom, zlasti ko 
gre za trošenje financ. Le-te 
pa so tudi stvar organizaci-
je in organiziranosti. Pri-
mer: z nogometom se v celj-
ski občini ukvarja okrog ti-
soč ljudi - organizacije, ki 
jih financira družba (klubi, 
društva) so štiri. Z zborov-
skim petjem se na istem ob-
močju ukvarja približno 
isto število občanov - orga-
nizacij na družbenem fi-
nančnem bremenu (društev, 
sekcij) je 24. Med njimi so 
tudi take, ki jih ni niti za 
moštvo malega nogometa. 

osnovnošolski zbori iz skoraj 
vse Slovenije več kot šest 
mesecev pripravljali na ta 
dogodek, si lahko mislimo, 
da na tak način ne bomo od-
vračali mladine od navduše-
nosti predvsem nad tistim, 
kar je v glasbi plehko in dru-
gorazredno. Razen tistih, ki 
bodo po svoji volji, pred-
vsem pa po volji staršev, obi-
skovali glasbene šole. 

Na področju glasbenega 
šolstva je bilo v preteklem 
letu mars ikaj zanimivega. 
Predvsem tu prednjači jo 
v Titovem Velenju, k jer po-
leg uspešnega pedagoškega 
dela beležijo lepe dosežke 
z organiziranjem pomemb-
nih glasbenopedagoških ak-
cij. Tako so v preteklem letu 
organizirali t ekmovanje 
glasbenih šol Slovenije za 
klavir in komorno igro, te-
den kitare in komorne igre 
v juni ju mesecu ter julija 
mednarodno violinsko šolo 
pod vodstvom našega vr-
hunskega umetnika in peda-
goga Igorja Ozima. Nova šo-
la, sposoben pedagoški in or-
ganizacijski kader ter sploš-
na družbena podpora velenj-
skim glasbenim delavcem 
zagotavljeuo, da bodo z uspe-
hi še nadaljavali. 

Zelo pestra je bila v prete-
klem letu tudi^ dejavnost 
glasbene šole v Žalcu, ki je 
proslavila 30 let obstoja z ne-
kaj odmevnimi prireditvami. 
Takimi (npr. »Pesem in mla-
dost«), ki mlade precej spod-
buja jo tudi k ustvarjalnosti . 
Nasploh glasbene šole v re-

tiji (poleg omenjenih zlasti 

ent jur in Slovenske Konji-
ce) opravičujejo svoj obstoj 
s prisotnostjo v splošnem 
kul tu rnem dogajanju svoje-
ga kraja. Predvsem z instru-
mentalnim poukom skrbijo 
tudi za podmladek v raznih 
instrumentalnih ansamblih, 
zlasti godbah. Menda še naj-
man j za to skrbijo v celjski 
glasbeni šoli (razen bolj ali 
man j osebne angažiranosti 
vodje pihalnega orkestra 
štorskih železaijev), kar pa je 
nžobrž povezano tudi s po-
man jkan jem ustreznega pe-
dagoškega kadra. Marsikaj 
bi se lahko rešilo s primer-
nim št ipendiranjem. Pone-
kod - zlasti v T.Velenju - so 
se tega že zavedli in so vedno 
bližje izpolnitvi načrta, po 
katerem bodo njihovi peda-
goški kadri povsem »do-
mači«. 

Naloga glasbenega šolstva 
naj bi bila tudi vzgoja mlade 
koncer tne publike. Tu pa je 
s tanje nekoliko slabše, saj se 
le redko zgodi, da bi pri kon-
certih umetn iške glasbe med 
poslušalci zasledili ka j več 
kot peščico mladih. Sicer pa 
tudi ka j prida vzgledov med 

glasbenimi pedagogi nimajo. 
Tako je vsaj v Celju, kjer je 
koncer tno življenje gotovo 
n^boga te j š e tako po količi-
ni, kot po kakovostni po-
nudbi . 

Čez 150 koncertov in glas-
benih večerov (proslave niso 
vštete) se j e zvrstilo v raznih 
prostorih in na prostem 
v vseh letnih časih za vse vr-
ste poslušalcev. Le-ti pa so 

Da je amaterski (ljubitelj-
ski) Celjski godalni orke-
ster lahko pripravil novo-
letni koncert, si je moral po-
magati z vrsto najetih in-
strumentalistov, zlasti iz 
ljubljanske AG. Najemniki 
seveda niso bili zastonj. Za-
služili so nekateri več, dru-
gi manj. Najbrž glede na ve-
likost instrumenta, ki so ga 
morali držati v rokah. Če je 
to še amaterizem (Ijubitelj-
stvo), je druga stvar. 

se zbrali v glavnem tam, kjer 
je bila na sporedu bolj ali 
man j lahko glasba. P o števi-
lu prireditev je prednjačil 
celjski mladinski »KLjUB«, 
v katerem so vsakovrstni 
glasbeni nastopi ena glavnih 
vsebin delovanja. Za nj imi je 
bil najbolj zaseden Narodni 
dom, kjer se odvijajo tudi vsi 
abonmajski koncerti (razen 
simfoničnega), ki pa počasi 
izgubljeno na pomembnos t i 
in so dobro zasedeni le ob 
izjemno poznanem imenu iz-
vajalca. Skratka, za obisk 
koncertov umetn iške glasbe 
poklicnih gostujočih glasbe-
nikov ni prevelikega zanima-
nja. Pa vendar lahko mirno 
trdimo, da je v preteklem le-
tu v Celju glasbene priredi-
tve poslušalo vsaj 15.000 ob-
čanov. Toda, če že ni šlo za 
atraktivne koncer te v Golov-
cu, so v glavnem poslušali 
domače ansamble in zbore, 
v katerih nastopajo sorodni-
ki ali kvečjemu sosedje. To 
pa za šir jenje glasbenega ob-
zorja najbrž ni najboljše. Ta-
ko imamo v Celju kar več 
kategorij poslušalcev. Še na 
najboljšem so tisti »mimo-
idoči« na Tomšičevem trgu 
v poletnem času. Če hočejo, 
pos lušno , če pa ne, gredo 
mimo. Vstopnine j im tako ni 
treba plačati. Pr imernega 
prostora za večje glasbene 

prireditve v letnem času na 
prostem ni, zato tudi ne mo-
re zaživeti kakršnakoli polet-
na festivalska oblika. 

Sicer pa Celjani lahko 
v poletnem času prisostvu-
jejo bogatim glasbenim ve-
čerom v Rogaški Slatini, ki 
je bila zlasti v minulem letu 
po tovrstnih prireditvah iz-
redno razgibana. Seveda je 
to za t amkajšn jo turist ično 
ponudbo nujno, nenazadnje 
pa tudi spodbudno za boljše 
domače in bhžnje amaterske 
skupine, ki poleg vrhunskih 
umetnikov izpopolnjujejo 
rogaški spored glasbenih ve-
čerov. Precej razvejana je je 
glasbeno koncertna ponud-
ba v Žalcu, k jer se prireditve 
vrstijo v novem kul turnem 
domu, v Savinovem salonu 
(predvsem ob otvoritvah sli-
karskih razstav), dobro pa iz-
koriščjgo tudi letno gledališ-
če v Grižah. Seveda imajo 
v glavnem besedo domači 
amaterski izvajalci, ki pa 
z n ^ o pripraviti npr . tudi 
musical. Velenjčani imgjo 
neka j zanimivih prizorišč za 
koncer tno dejavnost, tudi 
število prireditev ni me^hno, 
žal pa so v zadnjem času uki-
nili koncertni abonma, kar 
vsekakor ni v vzpodbudo že 
omenjeni zavzeti glasbeni 
dejavnosti na področju 
umetn iške glasbe. Koncert-
na ponudba v ostalih obči-
nah je navezana predvsem 
na domače izvajalce, tu in 
tam pride do izmenjave go-
stovanj amaterskih skupin 
- predvsem pevskih zborov, 
predstavi se kakšen narod-
nozabavni ansambel, nasto-
pajo gojenci domače glasbe-
ne šole, koncerti izvajalcev 
umetn iške glasbe pa so pra-
va redkost. Vse po načelu 
»za malo denai ja malo mu-
zike«. 

V splošnem pa to načelo 
ne velja. Vse kar je bilo ome-
njeno v tem zapisu vendarle 
označuje dokaj bogato glas-
beno življenje v celjski regiji, 
čeprav se zdi, da bomo še 
dolgo tarnali zaradi po-
manjkanja denarja, stro-
kovnih kadrov, neustreznih 
zastarelih instrumentov, 
slabe organiziranosti in po-

dobno. To tarnanje je dosti-
krat upravičeno, marsikaj 
pa bi morali reševati glas-
beni delavci sami. Prav go-
tovo ni dobro, da v Celju že 
dolgo ne deluje več nekda j 
uspešno društvo glasbenih 
pedagogov, da je bolj aU 
m a n j zamrlo delo področne-
ga združenja pevskih zbo-
rov, da v Celju ni kvalitetne 
mes tne godbe na pihala, da 
mars ik je v regiji ni ustrezne-
ga zborovodskega kadra (na 
tem mes tu delujejo tudi or-
ganisti, trgovci, upokojeni 
vojni glasbeniki, veterinarji , 
profesorji , itd.) in da so pro-
storski pogoji za vadbo glas-
benih skupin v glavnem si-
romašni. 

Tudi ni dobro, da se v Ce-
lju že več kot leto dni dviga 
prah zaradi prepira v tako-
zvani klavirski aferi, ko se 
ambicije - po dvigu osebne-
ga standarda na poceni na-
čin - tepejo z željo po osebni 
uveljavitvi , obojestranska 
prizadetost pa škoduje 
predvsem glasbeno pedago-
škemu delu. In če pr ide pri 
tem celo do manipul iranja 
z mladino (kot lahko beremo 

Evforijo novoletnih (bo-
žičnih) koncertov je na celj-
skem območju izkoristil tu-
di Slovenski oktet. Samo na 
koncertu v farni cerkvi je 
njihov prodajalec vstopnic 
»pokasiral« preko 7 milijo-
nov (seveda novih), ki so jih 
vrli pevci brez vsakih daja-
tev dali v žep. Imeli so 12 
koncertov v desetih dneh. 
Komentar? 

iz časopisnih člankov), je to 
škandalozno obnašanje prve 
vrste. Lepota glasbe ob tem 
povsem izgubi svoj čar, srč-
na kul tura - značilnost do-
brih glasbenikov - je potis-
njena ob stran. Sicer pa, kot 
je glasba le dobra in slaba, so 
taki tudi glasbeniki. Prizade-
va jmo si, da bo dobrega V na-
ši glasbi čim več. 

EDVARD GORŠIČ 

KOVINSKO OBRTNO GRADBENA 
DO LAŠKO 
Trubarjevo nabrežje 9 
63270 LAŠKO 

Delavski svet Kovinsko obrtno gradbene DO Laško 

razpisuje prosta dela in naloge 

1. direktorja delovne organizacije 
2. vodje finančno računovodskega 

sektorja 
3. finančnega knjigovodje 

Poleg splošnih pogojev mora kandidat izpolnjevati 
še naslednje pogoje za zasedbo del in nalog: 
pod 1: 
- da ima visoko ali višjo šolsko izobrazbo tehniške, 
ekonomske ali druge ustrezne smeri oziroma, če 
kandidat dokazuje strokovno izobrazbo z delom pri-
dobljenimi delovnimi zmožnostmi, 
- da ima 3 leta delovnih izkušenj na vodilnih ali 
vodstvenih delih in nalogah 
- da je družbenopolitično aktiven 
- da ima pravilen odnos do samoupravljanja 
pod 2: 
- da ima višjo šolsko izobrazbo ekonomske smeri 
- da ima 3 leta delovnih izkušenj na vodilnih ali 
vodstvenih delih in nalogah v finančno računovodski 
službi 
pod 3: 
- da ima srednjo izobrazbo ekonomske smeri in 
3 leta delovnih izkušenj na enakih delih in nalogah 

Za razpisana dela in naloge pod tč. 1 velja reelekcija. 

Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandi-
dati pošljejo v 15 dneh od dneva razpisa na Kovinsko 
obrtno gradbeno DO, Trubarjevo nabrežje 9, Laško, 
pod tč. 1 z oznako - za razpisno komisijo. 

O izbiri bomo kandidate obvestili v 8 dneh po sklepa-
nju na DS KOG DO. 

^ » » v. siituBMBtBffiiaaiiiSžisait ^^if w -̂gnn««« - ^ — -
Zaradi štirih milijonov dinariev smo lani v Celju ostali brez najlepše prireditve Mladinskga pevskega festivala 
-^požičnega koncerta v parku (na fotografiji je množičen nastop posnet leta 1979) Slovenski osnovnošolski zbori so se 
na ta dogodek pripravljali več kot pol leta, zato je bilo razočaranje mladih toliko večje. Ob tem pa celjsko gospodar-

no s precej večjimi denarji podpira nedomače šahovske festivale, »lojtrce«... 



Ustvarjalni nemir 
ne pozna počitlca 
Ob osemdeseiletnicl pesnice in 
pisaieijice Pavie Rovan 

Življei^ska pot vsakega 
človeka je nekaj posebnega, 
nekaj samosvojega, njemu 
lastnega. A vsem tem mili-
jonom poti je vendarle ne-
kaj skupnega: na vsaki se 
sonce izmenjuje s sencami 
in sence s soncem. Obojega 
je bilo mnogo tudi v osmih 
desetletjih življenja Pavle 
Rovan. 

Njena življenjska pot je bi-
la tesno prepletena z usoda-
mi delavcev, kmetov, rudar-
jev . . . Ti obrazi preprostega 
in trdega življenja so nepo-
sredni in pristni zaživeli 
v njenih pesniških in proz-
nih dehh: Sonce in sence. 
Obrazi življenja. Kje so tiste 
stezice. Pozabljeni listi. Od-
mevi in v neštet ih prispev-
kih v zbornikih, li terarnih re-
vijah, radi jskih oddajah. 

Ustvarjalna moč, not ranje 
hotenje po literarni izpovedi 
ji je že zgodaj potisnilo v ro-
ke pero. Skozi desetlet ja ga 
je skrbno brusila, negovala 
besede, pihla stil. Od stihov 
se je vračala k prozi, od pro-
ze k verzom, vselej gnana od 
nevidne sile, želje po pisa-
nju, daru, ki je dan redkim: 
da znajo svojo misel obliko-
vati v pesem, črtico, nove-
lo. . . Toda n jeno delo ni le 
spontana danost, je tudi t rdo 

garanje, uk, iskanje svojega 
izraza. 

Zdravje ni več t rdno kot 
nekoč, misel pa je še vedno 
klena in jasna. Ustvarjalni 
nemir ne pozna počitka. 

»Vedno kaj ustvarjam,« 
pravi Pavla Rovan in v svo-
jem častitiljivem jubileju ne 
more skriti še vedno kanček 
mladostnega duha. Morda je 
v tem skrivnost, da zmore 
najti skupni jezik z vsemi, 
tudi najmlajš imi generaci-
jami. 

Tisti, ki jo dobro poznajo, 
pravijo, da je najbolj drago-
cen pri n je j n jen posluh za 
sočloveka, n jen prisrčen od-
nos do sogovornika. Last-
nost, ki jo pri mnogih l judeh 
tako pogrešamo. Ali ni prav 
ta zmožnost razumevanja 
ljudi in njihovih usod nare-
kovala marsikatero misel, ki 
jo je zapisala v svojih delih? 

Ob visokem jubileju, 80-
letnici življenja, ko se pri-
družujemo željam po zdrav-
ju in še mnogih ustvarjalnih 
letih, lahko delavci Novega 
tednika in Radia Celje znova 
ponosno povemo, da je del-
ček svoje bogate ustvarjal-
nosti Pavla Rovanova vpela 
tudi v delo našega uredni-
štva. 

NADA KUMER 

Olajšave obrtnilcom le slepilo 
V šentjurskem Obrtnem 

združenju se 290 obrtnikov 
v zadnjem času srečuje 
z vse večjimi težavami. Po-
leg tega, da v zdajšnjih po-
gojih gospodarjenja ne ve-
ljajo več niti najbolj trdno 
sklenjeni kooperantski od-
nosi z združenim delom in 
obrtniki izgubljajo delo, pa 
vse bolj negodujejo tudi 
nad davčno politiko. 

Nosilci obrti so v sloven-
skem prostoru na repu le-
stvice povprečnih osebnih 
dohodkov, saj j im po obsto-
ječi zakonodaj i pr ipada le 70 
odstotkov povprečnega 
osebnega dohodka v gospo-
darstvu. Pr ihodek obr tne 
obratovalnice pa j e vse bolj 
obremenjen z družbenimi 
daja tvami in prispevki. Prav 
zaradi tega, še bolj pa zaradi 
negotovih poslovnih odno-
sov, saj v kooperantskem so-
delovanju prav obrtniki naj-
prej izgubljajo delo, v Šent-
ju r ju razmišljajo, da bo treba 
razmere v d robnem gospo-
dars tvu č imprej korenito 
spremenit i . Drugače vidijo 
rešitev le v odpuščanju de-
lavcev in krčenju proizvod-
nje v takšen obseg, ki bo še 
omogočal preživetje družini 
nosilca obr tne dejavnosti . 

Neka j manevrskega pro-
stora za reševanje svojih te-
žav vidijo obrtniki tudi v ob-
stoječi davčni politiki, ki bi 
jo veljalo spreminjat i . Po ob-
stoječem republ iškem zako-
nu o davkih občanov so obrt-
niki, ki vlagajo denar v raz-
šir jeno reprodukcijo, upravi-
čeni do nekater ih olajšav. 

Vendar, meni jo v Šent jur ju , 
so te olajšave v zdajšnj ih po-
gojih gospodar jenja prej sle-
pilo kot kaj drugega. Obrt-
nik, ki bo vlagal denar v raz-
širjeno reprodukci jo svoje 
obratovalnice, je upravičen 
do četrt inskega znižanja 
davčne osnove - vendar lah-
ko to olajšavo izkoristi le, če 
ustvari dovolj visok ostanek 
dohodka. Možnost, da bi 
obrtniki priznano četr t insko 
olajšavo od davčne osnove 
naložili v banko in naložbeni 
denar obogaten z obresti 
kasneje vložih v razširjeno 
reprodukcijo, je že na prvi 
pogled nesprejemljiva, saj 
visoka inflacija tako zbran 
denar osiromaši. 

Plačevanje davčnih obvez-
nosti obrtnikov pa urejajo 
tudi občinski odloki in šent-
jurski obrtniki menijo, da bi 
s st imulativno davčno pohti-
ko znotraj občine lahko mar-
sikaj rešili. Olajšave, ki j ih 
obr tn ikom priznava občin-
ski odlok, slonijo na višini 
ustvarjenega dohodka. Tako 
je na pr imer odstotek olajšav 
najvišji za storitvene obr tne 
dejavnosti , ki pa nosilcem 
obrti ne prinašajo dovolj ve-
likega dohodka, da bi te olaj-
šave lahko uveljavljali. V ve-
likih obrtnih obratovalnicah, 
k jer pa vseeno ustvarijo več 
dohodka, pa je odstotek 
davčnih olajšav skorajda za-
nemarljiv. 

Okvirne številke finančne-
ga obračuna poslovanja 
šent jurskih obrtnikov v letu 
1987 sicer kažejo, d a j e skup-
ni pr ihodek porastel v vseh 
obratovalnicah, vendar je 

v primerjavi s prejšnj imi leti 
porušeno razmerje z ostan-
kom dohodka. Posebne teža-
ve pa imajo zdaj tudi nosilci 
takoimenovanih sezonskih 
obrtnih dejavnosti. Tisti 
obrtniki, ki dobijo plačilo za 
svoje storitve recimo le dva 
do trikrat letno, namreč ne 
zmorejo več plačevati vseh 
družbenih obveznosti. Viso-
ka s topnja inflacije namreč 

Kako »dobro« živijo obrt-
niki v občini, kjer drobno 
gospodarstvo ustvari več 
kot desetino družbenega 
proizvoda občine, sama 
obrt pa nekaj več kot 4 od-
stotke, kažejo tudi nasled-
nji podatki. 

Nosilec obrti, ki ima 
v svoji obratovalnici zapo-
slenih 8 delavcev s popreč-
nim osebnim dohodkom 300 
tisoč dinarjev, mora meseč-
no za prispevke odšteti pol-
tretji milijon dinarjev. Od 
ustvarjenega mesečnega 
dohodka pa mora imeti še 
dovolj denarja za neto oseb-
ne dohodke in v šentjur-
skem obrtnem združenju 
menijo, da je često lahko 
kar vesel, če mu zase ostane 
70 odstotkov povprečnega 
republiškega dohodka v go-
spodarstvu. 

tudi v banko naložen denar 
tako osiromaši," da na koncu 
ne ostaja dovolj za izplačilo 
vseh družbenih obveznosti 
in osebnih dohodkov zapo-
slenih. 

IVANA FIDLER 

V Mozirju 
iovijo mandate 

v Mozirju so v zadnjem 
t renutku pohiteli in tako 
bodo še u jeh konec man-
datov nosilcev funkci j 
v samoupravnih interes-
nih skupnost ih in v odbo-
rih občinske skupščine. 
Člani predsedstva občin-
ske konferenco sociali-
stične zveze so se namreč 
dogovorili, da morajo po-
s topke evidentiranja 
možnih kandidatov opra-
viti do 8. februarja , do 15. 
pa morajo vse skupščine 
samoupravnih interesnih 
skupnost i in občinska 
skupščina oceniti delo 
nosilcev teh nalog v mi-
nuhh dveh letih. 

BP 

Celju se obeta t 
štetje prometa | 

Da bi celjski prometni re|; 
žim čimbolje prilagodih po' 
t rebam uporabnikov, bodo^ 
v Celju po šolskih počitnicah 
pričeli s š tet jem prometa, ki 
ga bo izvedel Razvojni cen" 
ter. P romet bodo šteli na de | 
setih mestn ih križiščih in na 
nekater ih cestah. Na osnovi 
dobl jenih podatkov bodo na | 
to naročili ustrezno preure-
ditev časovnih intervalov na 
celjskih semaforiziranih kri-
žiščih. Obenem bodo v skla-
du z določili novega zakona 
o invalidnih osebah semafor-
ja pri Metropolu in Domu 
J L A opremih z dodatnimi 
zvočnimi semaforj i . 

BF 

Prenova 
Vodniifove 
uiice 

Sredi februarja naj bi 
v Celju pričeli z obnovo 
Vodnikove uUce. Tako naj 
bi bile Vodnikova, Cankar-
jeva in Kocbekova ulica za-
prte za ves promet dober 
mesec in pol, v tem času pa 
naj bi v Vodnikovi uUci za-
menjali del vdrte kanaliza-
cije, pobrali cestni tlak in 
ulico asfaltirali. Istočasno 
bodo v Kocbekovi ulici 
pločnik ločili od vozišča 
s postavitvijo železnih cevi, 
med katerimi bodo napeli 
verige. 

BP 

Nekateri invalidi bi zmrzovali 
Tretjina celjskih invali-

dov bi zmrzovala, če ne bi 
bilo tako mile zime, ugotav-
lja Ludvig Pregel, predsed-
nik društva invalidov v Ce-
lju. O tem in drugih proble-
mih celjskih humanitarnih 
organizacij so se pogovarja-
li na seji tajnikov teh orga-
nizacij, ki se vse bolj ukvar-
jajo z reševanjem socialnih 
problemov članov. 

V celjski občini je okoh tri 
tisoč invahdov v društvu. To 
je letos znatna sredstva na-
menilo za n a k u p kur jave so-

cialno najbolj ogroženim čla-
nom. Če bi bile za ta čas obi-
čajne v remenske razmere, bi 
j im količina kur jave zadosto-
vala le za dva meseca. Zato 
bo društvo v pr ihodnje še 
več denar ja namenilo reše-
vanju tega problema. Sicer 
pa so invalidi lani uresničili 
program dejavnosti društva. 
Dobih so celo neka j več de-
narja, kot so načrtovah in so 
zato lahko razširili obseg re-
kreaci jske dejavnosti . Med 
večje pridobitve štejejo štiri 
nova ležišča v Čatežkih To-
phcah kamor pošiljajo člane 
na kl imatsko zdravljenje. 
S t roške bivanja krije dru-
štvo. 

Z denarjem, ki ga je lani 
dobilo društvo paraplegi-
kov, so le-ti uspeli uresniči-
ti program dejavnosti, 
hkrati pa so lahko nekaj več 
sredstev namenili za reše-
vanje socialnih problemov 
članov in za rekreacijsko 
dejavnost. 

Več finančnih težav pa ima 
regijsko organizirana Zveza 
s lušno prizadetih oseb, saj 
nekatere občine še niso po-
ravnale svojih obveznosti do 
zveze. 

Vse bolj pa izbija na površ-
je problem izobraževanja in 

zaposlovanja slušno prizade 
tih oseb. Možnosti za zapo-
slovanje teh ljudi so manjše, 
ker imajo omejene možnost 
pri izbiri poklica in stopnji 
izobrazbe. Izobraževanje ir 
dvig splošne ku l tu rne ravni 
teh oseb je glavna naloga 
zveze in posameznih dru 
štev. Za slednje vidijo veliko 
možnosti v sodobni informa 
cijski tehnologiji. Zato dru 

Društvo upokojencev ii 
Celja pa je na omenjenen 
sestanku izrazilo svoj pro 
test proti izredno velikic 
razlikam med pokojninam 
in predlogu za letošnji re-
gres. Ta naj bi bil enak ho\ 
lani, to je 15 tisoč dinarjej 
Vsi upokojenci bi ga dobil 
v enakem znesku neodvisff 
od višine pokojnine. 

štvo namen ja precej denarji 
za n a k u p video naprav, ža 
pa so te predrage, da bi zado 
stili pot rebam. 

Adame Jahjefendič , tajnil 
zveze je izpostavil še pro 
blem zlorabe slušno prizade 
tih oseb. Samo lani so na na 
šem območju odkrili tri takJ 
ne primere. 

VVl 

400 pohodniifov 
Planinsko društvo Polzej 

je minulo nedel jo pripravil 
šesti tradicionalni pohod 1 
Goro Oljko. Geslo pohoda J 
bilo Zdravju naproti , poho 
pa so pripravili v počastite 
85-letnice Savinjske podru 
niče Slovenskega planinsk' 
ga društva in 85-letnice Ko' 
bekovega vodnika Savinjsl" 
planine. Pohoda se je udel 
žilo blizu štiristo planine^ 
iz raznih krajev in je bil c 
sedaj najštevilčnejši. K tert 
pa je pr ipomoglo l̂ f 
vreme. 

T.tavca 

Pestro na gasiisicib 
občnih zborib 

v celjski občini so že 9. 
januarja (Lemberg) začeli 
s prvimi občnimi zbori ga-
silskih društev, ki jih vsako 
leto opravijo v prvih dveh 
mesecih začetka novega 
leta. 

Več kot polovica občnih 
zborov je bila že opravljena, 
nekatera društva pa j ih bodo 
imela še zadnje dni januar ja 
in prve februarja . Tako bosta 
v petek, 29. januarja , dva 
občna zbora in sicer ob 19. 
uri v Lokrovec-Dobrova ter 
17. uri delovni organizaciji 
EMO, v soboto, 30. januar ja 
pa v Vojniku (17), Prožinski 
vasi (18), Ljubečni (18), Lo-
pati (18,30) in Trbovljah (17). 
V petek, 5. februar ja se bodo 
ob 14. uri sestah gasilci Cin-
karne, 6. februar ja pa Zagra-
da (17) in Škof je vasi (18). 
Dneva občnih zborov še ni-
sta sporočila TVO Škof ja vas 
in Aero. 

Kaj so glavne t^me na obč-
nih zborih prostovoljnih in in-
dustrijskih gasilskih društev je 
povedal Tone Sentočnik: »Te-
me so različne, pač prilagojene 
problematiki posameznih dru-

štev. Na večini občnih zborov 
pa so v ospredju razprave o ka-
drovski sestavi, strokovni izo-
brazbi in tekmovanjih ter ob-
novljenih gasilskih domovih 
ali nakupih ustreznih gasilskih 
vozil. Povsod so prisotni tudi 
predstavniki občinske gasil-
ske zveze Celje, ki ocenijo delo 
društev in dodajo tudi svoje 
predloge za še večjo učinkovi-
tost te humanitarne organiza-
cije.« 

T. VRABL 

Praznile Starega Veienja 
V ponedeljek so krajevni praznik proslavljali v velenj-

ski krajevni skupnosti Staro Velenje. Na ta dan pred 44 
leti so Nemci v Velenju ustrelili 15 političnih zapornikov, 
krajevni praznik pa so v Starem Velenju proslavljali že 
petič. 
Osrednja prcslava je bila tudi tokrat v dvorani gasilskega 
doma. V kra tkem ku l tu rnem programu so nastopih pevci 
Moškega pevskega zbora Kajuh, mladinke krajevne skup-
nosti in družine Melanšek. Kr£yani so v zadnjih letih z udar-
niškim delom zgradih toplovod, lani pa so se lotih tudi del za 
napel javo kabelske televizije. Dosegli so tudi vgradnjo 
obnovi tvenih načrtov Starega Velenja v občinske plane 
Velenja, v okviru tega pa imajo že zgrajeno dober kilometer 
dolgo oljvoznico, ki razbremenju je trg Starega Velenja. 

LOJZE OJSTERŠEK 

Telefon v Novakih 
Krajevna skupnost Strmec je od prejšnjega tedna 

bogatejša za nov telefonski priključek. 

Prizadevni krajani Novak so s pomočjo delavcev 
podje t ja za PTT promet skopali jarek, dolg 1000 
metrov iri postavili nekaj drogov, položih žico in jarke 
zakopah, pri čemer j im je pomagalo nekaj vojakov. 
Delo je iDilo končano v dobrem tednu dni. Znova so 
dokazali, da je le v slogi moč. 

Res, da v krajevni skupnost i , ki se izredno hitro 
veča, en sam telefonski prikl juček ne pomeni veliko, 
toda kra jani so skromni in so z vsako novo pridobitvijo 
zelo zadovoljni. 

SILVA ŠTRAVS 



Dolgoročni plan občine Žalec 
je bil nestroiiovno narejen 

Predstavniki Skupščine občine 
Žalec in njenega izvršnega sveta 
v teh dneh obiskujejo številne or-
ganizacije združenega dela. Ne le, 
da bi se na mestu samem seznani-
li s težavami in problemi, ki tare-
jo gospodarstvo, pač pa tudi za to 
in morda celo predvsem za to, da 
bi pri nosilcih načrtovalca, ki 
imajo vsaj še nekaj denarja, do-
bili denar za izdelavo novega 
dolgoročnega plana razvoja obči-
ne. To se navsezadnje čudno sliši, 
če vemo, da sta občinski izvršni 
svet in Zavod za načrtovanje iz 
Žalca v prvi polovici leta 1984 
sklenila pogodbo o izdelavi dol-
goročnega programa občine. 

Izvajalec, Zavod za načrtovanje, 
naj bi po tej pogodbi prejel za 
opravljeno delo 7,935.000 dinaijev. 
Na zadnjem zasedanju zborov ob-
činske skupščine pa s e j e vsa stvar 
zataknila. Delegati na j bi namreč 
dali soglasje k imenovanju direk-
toija novoustanovljenega Zavoda 
za planiranje. S tem se niso stri-
njali, kajti dolgoročni plan in kot 
posledica tudi srednjeročni , sta bi-
la do take mere vsebinsko in stro-
kovno pomanjkl j ivo izdelana, da 
so nekateri zahtevali celo moralno 
politično odgovornost tistih, ki so 
vso stvar tako površno opravili. 
V prvi vrsti pa na j bi vso odgovor-
nost prevzel na svoja pleča direk-
tor ukinjenega Zavoda za načrto-
vanje oziroma kandida t za direk-
torja novega Zavoda za planiranje 
na občini, ki sedaj to dolžnost 
opravlja kot vršilec dolžnosti. Ob 
vsem tem pa se pojavlja še vrsta 
drugih vprašanj . Občutek prene-
katerih je, da gre zlasti za osebna 
obračunavanja. Te stvari je seveda 
težko dokazati, lahko pa o nj ih le 
sumimo, če imamo pred sabo in-
formacijo o s tanju in nekater ih po-
javih na področju ure janja prosto-
ra, ki na j bi bila nekakšen odgovor 
na dopis Zavoda za načr tovanje 
žalskemu izvršnemu svetu. Vsa 
zadeva okrog tega, da naj bi bil 
dolgoročni plan občine nestrokov-
no pripravljen, sega namreč še 
v čase, preden je kdorkoli sploh 
izpostavil vprašanje moralnopoh-

tične odgovornosti . Odgovornost 
za to na j bi torej nosil predvsem 
tisti, ki na j bi nalogo opravil in 
zanjo dobil tudi denar. Pri vsem 
skupa j pa je malce nerodno še to, 
da je Zavod za načr tovanje kot iz-
vajalec naloge sklenil tudi poseb-
ne pogodbe z zunanj imi sodelavci. 
Le-ti so seveda to delali za ustre-
zen honorar. Verjetno ni naključ-
je, d a j e bilo med nj imi tudi precej 
delavcev upravnih organov 
skupščine občine. V pre jšn jem 
manda tu so bili nekateri še analiti-
ki, danes so sekretarj i sekretari-
atov ali pa na drugih delovnih me-
stih, zlasti v gospodarstvu, kar 
precej zunanj ih sodelavcev pa je 
bilo tudi od drugod. 

Tako se seveda šepeta v savinj-
ski metropoU in okrog nje, teh še-
petanj pa izvršni svet ni neposred-
no zanikal tudi na zadnjem zase-
danju zborov občinske skupščine, 
konec lanskega decembra. Res je, 
da delegati niso dobili v pisni obli-
ki odgovora izvršnega sveta glede 
odgovornostiza nes t rokovno pri-
pravljen dolgoročni plan, zato pa 
je bila podana us tna informacija. 

Na kratko povzeto: Dolgoročni 
plan občine Žalec je bil tako ne-
strokovno pripravljen, da ga je re-
publiška medresorska komisija 
zavrnila. Zdaj je potreben denar za 
izdelavo novega plana, nekateri 
v občini pa se ne morejo kar tako 
sprijazniti z dejs tvom, da bo vso 
stvar treba še enkrat plačati. To-
krat nekomu drugemu. Čigav pa 
naj bi bil ves denar se ve: zlasti od 
nosilcev planiranja. 

Žalska občina nI izjema 
Pravzaprav sodi žalska občina 

med večino slovenskih občin, ka-
terih dolgoročni plan je bil zaradi 
nestrokovnost i v republ i škem me-
rilu zavrnjen. Če bi hoteli napisati 
vse ugotovitve Zavoda SR za pla-
niranje in medresorske komisije, 
bi za to porabili vsaj še dvakrat 
toliko prostora kot je namen jen 
t emu zapisu. Pa naš te jmo le neka j 
ugotovitev: Dolgoročni plan nima 
vseh predpisanih sestavin v skla-

du z zakonom o urejanju prostora. 
Kartografski del dolgoročnega 
programa občine ima nepopoln 
naslov. Kartografska dokumenta-
cija k dolgoročnemu planu občine 
ni predložena. Dolgoročni plan ni 
podpisan in overjen s strani pred-
sednika skupščine. V dolgoroč-
nem planu niso upoštevana vsa 
obvezna izhodišča dolgoročnega 
plana SR Slovenije, saj so v tek-
stualnem delu le deklarativno na-
šteta, v kar tografskem delu dolgo-
ročnega plana občine pa niso oz-
načena in pr ikazana. . . 

Vrsta konkre tn ih pr ipomb pa 
seveda leti na področje kmetij-
stva, gozdarstva, vodnega gospo-
darstva, rudarstva in naravne ter 
kul turne dediščine. Ne nazadnje 
velja omeniti še pr ipombe na ra-
čun prometa, poselitve naselij, 
energetike in kraj inske zasnove. 
Glede urbanist ičnih zasnov pa so 
v medresorski komisiji menih, da 
so v dolgoročnem programu v tek-
stualnem delu splošni interesi in 
cilji razvoja slabo podani glede na 
predvideni demografski razvoj, 
razvoj industri je, potrebe po druž-
beno oskrbnih in storitvenih de-
javnost ih ter s tanovanjske izgrad-
nje. V kar tografskem gradivu pa 
je slabo razvidna razlika med ob-
stoječim in predvidenim stanjem. 

Spet bo treba zbrati 
denar 

Dolgoročni plan skupa j s pro-
storskimi sestavinami so zbori ob-
činske skupščine sprejeU na sejah 
decembra 1985. leta, družbeni 
plan za tekoče srednjeročno ob-
dobje pa marca leta 1986. Strokov-
na priprava družbenih planskih 
dokumentov je sovpadala s časom 
uveljavitve nove prostorske zako-
nodaje. Od takrat dalje je bil dan 
poseben poudarek varovanju pro-
stora ter hkrat i s tem tudi prostor-
skim sestavinam družbenih plan-
skih dokumentov. O tem, kako naj 
ti prostorski deli izgledajo oziro-
ma kakšni na j bodo na sploh pro-
storski dokument i , ki jih uporab-
lja občina pri ure janju prostora, se 

niso mogli zediniti niti na nivoju 
republike. Vzroke za nest rokovno 
narejen plan je t reba iskati tudi 
v tem. Navodila o vsebini in meto-
dologiji izdelave strokovnih osnov 
in prostorskih sestavin planskih 
aktov občin, v času s t rokovne iz-
delave planskih aktov še ni bilo. 
Sprejeto je bilo šele juni ja 1985. 
leta, med tem ko je izvršni svet 
podpisal pogodbo z Zavodom za 
načr tovanje že marca leta 1984. 
Občine so tako v dogovoru s pri-
stojnimi republ iškimi organi pri-
pravljale t akšne dokumente , ki bi 
po eni strani zadostih zahtevam 
zakona in gledanjem republiških 
organov na to problematiko, po 
drugi strani pa naj bi bilo občinam 
omogočeno pravočasno izdelati in 
sprejemati planske dokumente . 
Tako takrat niso izrecno zahtevah 
izdelavo kraj inskih zasnov v meri-
lu 1:5000. Tako so se takrat dogo-
vorili z republ iškim komite jem za 
ure janje prostora in varstvo 
okolja. 

Prav to, da niso izdelane krajin-
ske zasnove v merilu 1:5000 pa se 
danes šteje za osrednjo pomanjk-
ljivost v prostorskih delih plan-
skih dokumentov. Res je tudi to, 
da kart v občini niso mogli izdela-
ti, ker ni bilo dovolj ustreznih pod-
lag, pa tudi ne dovolj denarja. 
Skratka, za nes t rokovno delo je 
bilo tudi precej objekt ivnih oko-
liščin, za izdelavo novega plana pa 
bo treba sedaj zbrati okrog štiride-
set milijonov dinarjev. Kdo bo pri-
speval ta denar? Nekateri temeljni 
nosilci planiranja se ne zavedajo, 
da so dolžni prispevati denar za 
izdelavo družbenih planskih ak-
tov. Tako največ denar ja zberejo iz 
proračuna. Tu pa se pojavlja pro-
blem Umitirane proračunske pora-
be in v občini se odločajo pač za 
izdelavo na jnujne jš ih prostorskih 
dokumentov , reševanje preostalih 
pa odlagajo. Vse to pa j e seveda 
izredno drago, saj s tane samo iz-
delava navadnega izvedbenega 
dokumen ta več kot deset milijo-
nov dinaijev. Denar za izdelavo 
novega plana, ki ga dela celjski 
Razvojni center bodo morali v ob-

čini zagotoviti iz proračunskih 
sredstev, v obliki sofinanciranja 
s strani ustreznih republiških in-
stitucij ter seveda temeljni nosilci 
načrtovanja: organizacije združe-
nega dela, samoupravne interesne 
skupnost i in kra jevne skupnost i . 

Kako je 
z odgovornostjo? 

Kako pa je ob vsem tem z odgo-
vornost jo tistih, ki so slabo pripra-
vili zaupano in seveda plačano na-
logo, se sprašujejo l judje v žalski 
občini. Takole meni predsednik 
izvršnega sveta Anton Bratuša: 
»Izvršni svet ni niti politično, niti 
s t rokovno in disc iphnsko verifici-
ran, da bi ugotavljal odgovornost 
vseh nosilcev političnih funkci j 
v občini v pre jšn jem mandatu . 

Za pripravo planskih dokumen-
tov je bilo neposredno in pogod-
beno zadolženih š t i r i indv^set po-
sameznikov. Pogodbeni izvajalec 
strokovnega dela planskih doku-
mentov je bil bivši Zavod za načr-
tovanje, za neposredni nadzor iz-
vajanja pogodbenega dela, pa sta 
bila zadolžena bivši predsednik 
komiteja za družbenoekonomski 
razvoj in takratni sekretar občin-
skega sekretariata za ure janje pro-
stora, varstvo okolja in gradbeni-
štvo. 

Celotno gradivo je pregledala in 
izdelala prečiščeno besedilo tudi 
posebna komisija. J a sno pa je tre-
ba povedati tudi to, da odgovorno-
sti za pomanjkl j ivo izdelane plane 
ne moremo ocenjevati z vidika da-
našnjega vedenja o planih in raz-
voja stroke, pač pa je treba upošte-
vati objekt ivna dejstva, ki so bila 
prisotna leta 1985 in so pogojevala 
izdelavo planov (pomanjkanje de-
narja, obdobje uvajanja nove pro-
storske zakonodaje, pomanjkan je 
ustrezne metodologije, spreminja-
joče se republ iške usmeri tve in 
drugo).« 

Kl jub množici očitkov za nestro-
kovno opravljeno delo, pa je ob 
koncu vendarle t reba povedati še 
nekaj, v posameznih prostorskih 
sestavinah so planski dokument i 
iz Žalca predstavljali celo vzorčne 
pr imere za ostale občine, nekateri 
posamezniki pa so svoje delo za 
takra tne razmere opravili soraz-
merno dobro. O vsej tej problema-
tiki bodo v Žalcu seveda še govo-
rili, vse sile pa bodo morali usme-
riti v vsebinsko reševanje nalog, 
ki j ih zahtevajo nova resolucijska 
izhodišča. JANEZ VEDENIK 

Mladinci med rudarji 
Mladinci s Celjskega, ki delajo v občinskih in republiški 

organizaciji Zveze sociahstične mladine Slovenije, so si 
jninuli teden ogledah j amska delovišča v j amah Rudnika 
"gnita Velenje. Po ogledu so dejah, d a j e bilo zelo zanimivo 
Videti, kako rudai j i v resnici delajo, s^j iz pripovedovanj, ki 
„ Jih dosedaj poslušali, niso imeU pravih predstav o delu 
v rudniku. 

LOJZE OJSTERŠEK 

"ovo gasiisico voziio 
MinuU konec tedna so se tudi v laški občini pričeU občni 

^Dori gasilskih društev. Med prvimi so ga pripravili prav 
^ l a škem. V program so zapisah tudi pridobitev novega 
gasilskega vozila za potrebe kraja, v razpravi pa so se dota-

tudi nalog, ki j ih p redv idev^o v zvezi s kongresom 
Basiicev v Celju. V vseh društvih v občini ocenjujejo, da je 
uin Pj^^ovo delo v minulem letu uspešno, prav tako pa 
Dnt. ocenjujejo požarno varnost. V minulem letu je bilo 
^"irebno intervenirati v desetih primerih, pri katerih ni 
da i S ? yečje materialne škode. Pri Občinski zvezi pravijo, 
vati « ^^^f^o stanje ne sme uspavati, ampak morajo nadalje-
nif^L ^'•^ventivnimi akt ivnostmi in strokovnim usposablja-

^ VM 

Odpreti vrata otroški domišljiji 
¥ šmarskih vrtcih mislijo tudi na nadarjene otroke 

v družbeno predšolsko 
varstvo in vzgojo je v obči-
ni Šmarje pri Jelšah vklju-
čeno razmeroma malo otrok 
in s tem ta občina še zdaleč 
ne dosega republiškega nor-
mativa na tem področju. 

Program celoletne pripra-
ve na šolo obiskuje le nekaj 
čez tisoč otrok, torej j ih okoh 
dva tisoč nikoU ne prestopi 
praga otroškega vrtca. Na-
praviti korak naprej v tej 
smeri je zato ena glavnih na-
log tistih, ki se v občini 
Šmai j e pri Jelšah ukvai ja jo 
s predšolsko vzgojo in var-
stvom otrok. 

Z dejavnostmi predšolske 
vzgoje se na Šmarskem uk-
vai ja jo v vzgojno varstveni 
organizaciji Rogaška Slati-
na, k jer neprestano iščejo in 
snuje jo nove programe za 
popestr i tev življenja v vrtcih 
in za čim bolj celovit razvoj 
malčkov in cicibanov, ob so-
časnem upoštevanju želja in 
pot reb njihovih staršev. Po-
slovalni čas so uspeli vskla-
diti v obojestransko korist, 
še bolj pomembno pa je, da 
so s kadrovsko zasedbo 
v vrtcih zadovoljni. Večina 
delavcev ima potrebno stro-
kovno izobrazbo, ostali se iz-
obražujejo ob delu. 

Ekonomska cena za var-
stvo in vzgojo predšolskega 
otroka je v občini Šmai je pri 
Je lšah med najnižjimi v Slo-
veniji, saj znaša le sto tisoč 

dinaijev, med tem ko je bila 
za lansko devetmesečje v na-
ši republiki pot i jena eko-
nomska cena v višini 190 ti-
soč dinaijev. Torej za skoraj 
enkrat m a n j denai ja oprav-
ljajo enako kakovostno delo 
kot v ostalih vzgojno varstve-
nih organizacijah. V občin-
ski skupnost i otroškega var-
stva j im je uspelo organizira-
ti tudi celoletno pripravo na 
šolo, k jer pa starši prispeva-
jo le denar za prehrano svo-
jih otrok. 

P o m e m b e n korak pri ne-
posrednem vzgojnem delu 
z otroki so prizadevanja, ki 
izhajajo iz dejstva, da vsi 
otroci niso enako sposobni 
oziroma nadai jeni . Zavedajo 
se, da smo do sedaj otrokom, 
ki so nadpoprečno nadarjeni 

(teh j e po statističnih podat-
kih vsaj 15 odstotkov), po-
svečali premalo pozornosti. 

V tem šolskem letu so 
v šmarskih vrtcih organizirali 
najrazhčnejše krožke, v katere 
so vključili nadarjene otroke. 
Letos posvečajo posebno po-
zornost spoznavanju okolja in 
skrbi zanj. Ena od tovrstnih 
oblik dela je urejanje vrtcev in 
okolja ter medsebojno tekmo-
vanje med enotami. Zametki 
»znanstveno-raziskovalnega 
dela« so eksperimentalni ko-
tički, kjer otroci z mikroskopi, 
lupami in podobnim raziskuje-
jo živo in neživo naravo in 
s tem bogatijo znanja, ki jih že 
imajo. V nove programe vklju-
čujejo tudi starše otrok, ki pri-
hajajo v vrtce ali pa jih otroci 
obiskujejo na domu ali na de-
lovnem mestu. Gre za predsta-

vitve najrazličnejših poklicev. 
Letos se bodo otroci tudi red-
no obiskovali. Na teh obiskih 
med posameznimi enotami bo-
do skupaj ustvaijah, se zabava-
li, tekmovali in se med sabo 
bolje spoznavali. Te aktivnosti 
načrtujejo v maju, mesecu 
mladosti. 

Oblik, s katerimi bogatijo 
življenje v otroških vrtcih na 
Smarskem je še veliko, še bolj 
pomembno pa je, da jim nepre-
stano dodajajo nove, takšne, ki 
izvabljajo iz otroka čim več 
njegovih sposobnosti, ob tem 
pa se otrok še vedno igra. 
V pretirani želji, da bi bil naš 
otrok čim bolj popoln, pozab-
ljamo na igro in otroški svet 
domišljije. To pa je n^večja 
krivica, ki jo lahko storimo 
otroku. 

MARJELA AGREŽ 

Varčevanje je še predrago 
Tudi pri sestavljanju le-

tošnjega načrta Komunalne 
skupnosti občine Velenje se 
je pokazalo, da je potreb do-
sti več kot denarja. 

Čeprav so se sestavljanja 
komunalnega programa za 
leto 1988 lotili tako, da so 
lahko naloge predlagali vsi 
zainteresirani, ki pa na j bi ob 
pomanjkan ju sredstev le-ta 
tudi zagotovili, se račun ni 
izšel. Tako je bilo pot rebno 

že med oblikovanjem osnut-
ka črtati precej nalog. 

V Velenju optimist ično tr-
dijo, da jih niso črtali za ved-
no, saj na j bi prišle na vrsto 
pr ihodnje leto. Posebej velja 
poudariti , da je iz programa 
izpadlo že zdavnaj obljublje-
no vgrajevanje merilcev to-
plote. Črtanje so predlagate-
lji osnutka načrta Komunal-
ne skupnost i Velenje uteme-
Ijih s tem, da sredstev ni do-
volj, povrh pa sistem vgrad-

nje ni dovolj dodelan. To je 
še en dokaz, da se do energi-
j e obnašamo vse preveč raz-
sipniško. O varčevanju, ki bi 
ka j kmalu povrnilo vložena 
sredstva, torej še ne moremo 
govoriti. Zdajšnj i osnutek 
bodo delegatom skupščine 
velenjske Komunalne skup-
nosti predlagali v sprejem 
v začetku februarja , saj naj 
bi ga kar na zasedanju tudi 
preobUkovaU v predlog. 

B P 



Jurčičev Deseti brat 
Premierna predstava Jur-

čičevega Desetega brata 
v režiji Bogomira Verasa in 
v izvedbi združenih sil gle-
daliških entuziastov velenj-
ske občine s pevci in folklo-
ro v petek, 22. januarja 
v kulturnem domu v Tito-
vem Velenju, je posredova-
la občinstvu v nabito polni 
dvorani posrečeno obliko 
slikanice, kot je režiser sam 
okvirno opredelil način po-
stavitve. 

Jurčičev Deseti brat se 
skoraj v rednih presledkih 
pojavlja na naših gledaUških 
odrih, pred leti smo ga videh 
tudi v cel jskem pokhcnem 
gledališču, na f i lmsko platno 
ga je preselil Vojko Duletič. 
Tokrat so se ga lotih gleda-
liščniki iz velenjske občine. 
Zakaj pa ne. Vsebinsko spo-
ročilo je še vedno aktualno, 
d ramsko zapletanje in način 
(ali več načinov), ki so na vo-
ljo režiseijem, ki delajo pred-
stavo, pa je pr imeren v tem 
smislu, da ga lahko dovolj 
suvereno prilagajajo ansam-
blu s katerim delajo, vse se-
veda s ciljem, da bi bili vsi 
pri svojem počet ju preprič-
ljivi. 

Veras se je tokrat odločil, 
da bo združil več skupin 
v velenjski občini - iz gleda-
liškega lista zvemo, da je bila 
to tudi želja igralcev samih 
in ker so se uspeh združiti, 
naj bi bila ta nj ihova poteza 
napredna. To je vsekakor 
hvalevredno dejanje, ni pa 
nu jno za uspeh predstave, 
kajt i za izvedbo ni nič po-
m e m b n o iz katerega gleda-
lišča ali skupine so igralci 
- biti morajo pač ustrezno 
zasedeni. 

Vsekakor je bila posrečena 
osnovna scenska zamisel, 
v kateri so levji delež odigra-
li in odpeh pevci mešanega 
pevskega zbora D P D Svobo-
da Šoštanj, ki so sodelovali 
dovolj smiselno, le izbor po-
sameznih pesmi na dogaja-
n je na odru ni bil ves čas 

dovolj sinhroniziran s po-
menskim sporočilom. Pre-
malo jasno so bile izrisane 
tudi tiste črte, ki na j bi pojas-
njevale ali u t^eva le pri gle-
dalcu osnovni odnos do na-
čina uprizoritve. Tako pa je 
ta jasnost nihala med res-
nost jo in ironizacijo - k tej 
nejasnosti lahko pr ipišemo 
mestoma prenat rpana izrazi-
la, čeprav je bila sama scen-
ska celota d o k ^ čista, estet-
ska in funkcionalna. Smisel-
no in učinkovito so svojo 
vlogo dobesedno odigrali tri-
je godci, ki so spominjah tu-
di na pionirske dneve zvoč-
nega filma, kjer so pred plat-
nom v živo spremljali doga-
jemja z glasbo. Če os tanemo 
torej pri oznaki slikanica, je 
predstava po načinu podaja-
nja posmeznih vsebinskih 
sklopov (krčma, Slemenice, 
dogajanja na Piškavovem 
gradu, Kijavljev dom, k jer 
Martinek Spak umre) dovolj 
tekoča. Igralci so radi sode-
lovali, čeprav je težko (večno 
trd dramski oreh), iz sicer 
mlačnega sporočila izvleči 
ka j več. Ne smemo pozabiti, 
da je Jurč ič napisal roman 
(1866), odrsko adaptacijo pa 
1964 leta Andrej Inkret . Kaj 
več, kot to, da mora dobro 
zmagati nad slabim, nam 
predstava ne sporoča. Pri 
igri so izstopah Jože Robida 
kot Lovro Kvas, Karel Čret-
nik kot Piškav, Franc Rud-
nik kot Kijavelj in Emil 
Šterbenk kot Martinek 
Spak, deseti brat. 

Sodelovali so še igralci iz 
skupin Gledahšče pod ko-
zolcem Šmar tno ob Paki, 
AGV Titovo Velenje, KD 
Stane Sever Škale, K U D Li-
pa Konovo, P D Ivan Cankar 
Plešivec, MPZ D P D Svobo-
da Šoštanj, ŠFS Koleda Tito-
vo Velenje. Pevski zbor je 
vodila Anka Verdnik, kostu-
mi, scena in režija predstave, 
ki jo bodo l judje brez dvoma 
radi gledali, pa j e delo Bogo-
mira Verasa. 

DRAGO MEDVED 

Nova »strelia« 
za Icnjižnico 

Občinska knjižnica 
Slovenske Konjice, kjer 
so zaposlene tri delavke 
nima statusnih pogojev 
za samostojno delovno 
organizacijo, čeprav za-
enkrat to je. Da bi v Slo-
venskih Konjicah zado-
stili tudi črki zakona, 
zdaj tečejo pogovori, da 
bi knjižnico vzela pod 
svoje okrilje Delavska 
univerza, ki upravlja že 
s kulturnim domom, 
v katerega prostorih je 
tudi knjižnica. 

Čeprav j e v resnici 
vmes tno vprašanje, kako 
ta del kul turne dejavnosti 
v občini spraviti na isti 
imenovalec z organizira-
n jem različnih tečajev pri 
Delavski univerzi, od av-
to šole do računalništva, 
je zaenkrat kot možno re-
šitev videti samo takšno 
ženitev. Tega se zavedajo 
tudi pri Delavski uni-
verzi. 

Delavski svet je proble-
matiko knjižnice obrav-
naval minuh petek, ko pa 
bo zadoščeno nekater im 
pogojem, ki j ih je posta-
vil, se bodo o priključitvi 
izrekaU tudi na zboru de-
lavcev. Predvsem bodo 
potrebna vsaj 50-odstotna 
amortizacijska sredstva 
za vzdrževanje kulturne-
ga doma, olajšati bo treba 
b reme za ogrevanje, ki že 
zdaj znaša 1,2 milijona di-
nar jev na mesec, sredstva 
za delovanje knjižnice pa 
naj bi še naprej namenja-
la kul turna skupnost . De-
lavski univerzi bo pome-
nilo upravl janje s kultur-
nim domom in knjižnico 
v f inančnem smislu 4 od-
stotke vrednosti vseh de-
javnosti . Če bo na te in še 
na nekatere druge komite 
za družbene dejavnosti 
pri skupščini občine pri-
stal, bi Delavska univerza 
knjižnično dejavnost 
sprejela 1. aprila letos. 

MATEJA P O D J E D 

»izba« na stežaj odpira okna 
Prodajna galerija Je doživela zaupanje med umetniki In kupci 

Dober mesec in pol po-
tem, ko so pod streho Zavo-
da za kulturne prireditve 
Celje odprli Izbo, se je izka-
zalo, da smo v Celju takšno 
prodajno galerijo res potre-
bovali. 

Alenka Domjanova, kusto-
sinja Likovnega salona Celje 
in srce Izbe zadovoljno ugo-
tavlja, d a j e bila p r o d n a pred 
novoletnimi prazniki dobra, 
da j e poulični sejem ni zaje-
zil, čeprav se Izba nekoliko 
skriva na Tomšičevem trgu 
(pri Glasbeni šoh). Prizna, da 
so se nekoliko bali sušnih ja-
nuarskih dni, pa so se tudi ti 
izkazali za dobre. To vhva 
novih nad. 

- Alenka Domjan, ste to-
rej optimistično razpolože-
ni in zadovoljni z Izbo, kate-
re rojstvo gre v precejšnji 
meri pripisati prav vam, 
medtem ko je krstno ime za 
galerijo izbral Dalibor Zu-
pančič. 

»Ljudje veUko prihajajo 
v Izbo, si eksponate ogledu-
jejo in tudi kupujejo . To so 
bodisi zasebni nakupi , ah pa 
za delovne organizacije. 
Predvsem pa s t remimo za 
tem, da bi l judi navadili in 
naučih, da je Izba, ki meri 
res samo 28 kvadratnih me-
trov, prostor, k jer ni prostora 
za kič. Ker nam zaenkrat to 
uspeva, ni razloga za pesi-
mizem.« 

- Govoriva o galeriji, Iz-
ba pa je pravzaprav simpa-
tična galerijica, al i . . . po va-
še: kaj je pravzaprav Izba? 

»To je pravzaprav res neke 
vrste posebna galerija; nika-
kor ji ne želimo reči trgovi-
na, k jer lahko kupec razen 
hkovnih del, s teklenih in ke-
ramičnih eksponatov, dobi 
tudi nasvet, napotek. Opaža-
mo pa tudi, da kupci še ved-
no ne segajo po drobni grafi-
ki, ampak da so še vedno ak-
tualna klasična dela, zlasti 
olja. Zanimivo je, da smo že 
na začetku prodaU več draž-

jih in večjih eksponatov. To 
nas po eni strani veseli, po 
drugi strani pa bi z vzgojo 
kupcev v es te tskem smislu 
tudi radi dosegli namen od-
prt ja Izbe. Spomnit i se na-
mreč moramo, da je galerija 
Izba prišla v srednjeročni 
program Kul turne skupnost i 
Celje predvsem zato, ker so 
tako narekovale potrebe.« 

- V Likovnem salonu pa 
ste že pred tem gojili proda-
jo l ikovnih eksponatov in, 
če sežemo nekaj let nazaj, je 
bila ta prodaja izredno ak-
tualna v rednih l ikovnih 
programih. Ker pa je pro-
gram Likovnega salona 
usmerjen na prerez trenut-
ne l ikovne tvornosti na Slo-
venskem, prodaja ni mogla 
biti zadovoljiva za vsak 
okus in žep. Je to razlog več 
za rojstvo Izbe? 

»Tudi to. Mladi avtorji se 
večinoma likovno izražajo 
na vehkem likovnem polju 
in takšna prodaja ni bila 
umes tna za individualen na-
kup. Mi pa smo zvesto zbirali 
izkušnje, j ih tehtah, bih bit-
ko za denar in prostor in pri 
Kul turni skupnost i Celje 
smo naleteh na moralno in 
gmotno podporo.« 

- Izba je zadihala, odprla 
svoja okna navzven, vi pa 
imate najbrž še vel iko načr-
tov za njeno sprotno osveži-
tev, ali ne? 

»Imamo velike načrte, 
imamo pa tudi vehke proble-
me. Galerija Izba je sicer do-
tirana s strani Kul turne 
skupnost i kar tiče najemni-
ne in polovične zaposlitve 
kustosa galerije. Stoj imo pa 
na pragu, ko j e t reba razmi-
šljati o redni zaposUtvi stro-
kovnjaka, ki bo delal v gale-
riji. Ubadamo se tudi s ce-
lostno podobo galerije, 
s stalno informacijo o nje-
nem bivanju in življenju na 
Tomšičevem trgu 3 v Čelju. 
Le tako bomo, se zavedamo, 
hitreje plasirali našo dejav-

nost, ki ni vezana samo 
s prodajo v galeriji, temve( 
tudi na opremljanje notra. 
nj ih prostorov delovnih ko. 
lektivov z eksponat i iz Izbe 
Prav na tem področju vidi 
mo še veliko možnosti it 
upamo tudi na sodelovanje., 

- Koliko pa avtorji ved( 
za Izbo? 

»Na začetku j e vse dele 
slonelo na nas, na Likovnetr 
salonu kot pobudn iku izbor; 
za prodajno galerijo. V krat 
kem času se j e izkaizalo, d; 
znajo avtorji sami najt i poi 
do nas. Vrata Izbe so seved; 
odprta kakovostnim delom 
Mi smo posredniki , gre tore 
za komisi jsko prodajo. Da b 
z£yamčih kakovost, imami 
tudi posebno komisijo, k 
pregleda in oceni ponujeni 
delo.« 

- Za čas plitkih žepov bo 
do marsikoga zanimale tud 
cene. . . 

».. . te so še novembrske 
vendar j ih bomo morah vsal 
čas valorizirati, saj smo v pri 
merjavi z ostalimi galerijam 
v Sloveniji najcenejši , tud 
s stališča avtorjev samih, k 
so zelo uvidevni z mlado I2 
bo. Zanimivo pa je, da naš 
ponudba ni vezana samo n 
živeče umetnike , temveč tt 
di na starejšo slovensko 1 
kovno umetnost . Trenutn 
imamo na zalogi še delo sle 
venskega shkai ja Antona Ti 
s tenj aka in delo prav tak 
pokojnega Mihe Maleši 
Prav te dni pa bomo v prodi 
jo prejeli delo znanega sl( 
venskega impresionista Fn 
na Klemenčiča. S tem h( 
čem povedati, da je galeri 
v k ra tkem času res dožive 
zaupanje med umetniki i 
lastniki zasebnih zbirk. R 
je, odprla je okna.« 

MATEJA PODJE 

Likovna dela 
Doroteje 
Hauserjeve 
v Vojniku 

Pokraj inski muzej Cel 
namerava pripraviti let( 
v Vojniku občasno razsta\ 
del shkarke Doroteje H 
user. V ta namen zbira muz 
že dlje časa podatke o nj 
nem življenju in hkovnei 
us tvar janju. Ker je dosli 
znanih le malo njenih de 
naproša muzej lastnike t. 
natih sUk, grafik, akvareH 
in škarjerezov slikarke Dor 
teje Hauser, da podatke sp 
ročijo P o k r ^ i n s k e m u muz 
ju Celje. Tako bi pomagi 
obogatiti doslej skromi 
zbrano gradivo in veliko p 
spevali k pr ipravam za n 
stavo v Vojniku. 

M 

Slehernik v žalski knjižnici 
Prostor matične knjižnice 

v kulturnem domu v Žalcu je 
bil znova prizorišče prijetne-
ga kulturnega dogodka. To-
krat so organizatorji povabili 
v goste Ervina Fritza, sicer 
Preboldčana, zdaj pa že nekaj 
desetletij živečega v Ljublja-
ni, zaposlenega na tamkajš-
njem radiu, sicer pa priznane-
ga slovenskega pesnika, dra-
matika, pisca šansonov, 
skratka razgledanega človeka 
srednje generacije. Na klepet 
ob njegovi najnovejši pesni-
ški zbirki Slehernik je prišlo 
veliko ljubiteljev poezije, ki 
je stvarna, jedrnata, nabruše-
na, ostra pa tudi ljubezniva. 

V eni vaših pesmi iz najno-
vejše zbirke Slehernik smo 
lahko prebrali tudi verz »vse 
bolj se spreminjam v Sleher-
nika...« Kaj je to? 

E.Fritz: »Ime Slehernik je 
kot »eveiy man« ali »jeder-
man«, ki je znan iz srednjeve-
ške ljudske krščanske drama-
tike. Tam se Slehernik bori 
z naglavnimi grehi in iz oči 
v oči s smrtjo. In ta posamezni 
človek iz oči v oči s smrtjo je 
pravzaprav sleherni izmed nas. 
Ker so v moji knjigi s to pro-
blematiko obarvane pesmi, 
sem dal naslov Slehernik.« 

Ni to v vaši srednje življenj-
ski dobi malce prezgodaj? 

E.Fritz: »Za tako reč ni ni-
koli prezgodni Če se prav spo-
minjam, pravi Hamlet o smrti 
»če ne bo zdaj bo k d ^ kasneje, 
če ne bo kdcO kasneje bo zdcU, 
če ne bo zd^ bo le k d ^ kasne-
je. Pripravljen bodi in to je 
vse.« In te Hamletove besede 
so tako neko pametno vodilo 
za vsakega človeka v vsaki živ-

ljenjski dobi. Ta odnos do ta-
koimenovanih zadnjih vpra-
šanj seveda spremlja vsakega 
razmišljujočega človeka. Zato 
tudi niso potrebna nikakršna 
posebna leta, ker ko človek 
pride v ta posebna leta je za 
take stvari žal že mnogokrat 
prepozno.« 

Zanimivo je, da govoriva 
o smrti, o smrti zdajle in smr-
ti kasneje, vendar vas le poz-
namo kot človeka, ki je soraz-
merno vedre narave, veliko-
krat piker, zajedljiv, veliko je 
takšnih pesmic, katerim se 
veselo ali trpko nasmejemo? 

E.Fritz: »To seveda ni v ni-
kakršnem nasprotju. Treba je 
taka razimiranja o poslednjih 
vprašanjih jemati kot posebno 
razkošje. Treba je pomisliti, da 
mnogo ljudi ne samo da se uk-
varja z vsakdanjo trdo tlako za 
preživetje, ampak se tudi niso 
šolali in bi imeli takšen miseln 
ter pojmovni aparat, da bi lah-
ko na kakšen poseben ali ose-

ben način razmišljali o teh 
vprašanjih. Zato je treba jema-
ti to vrsto razmišljanja pravza-
prav kot nek privilegij tistega 
človeka, ki o tem razmišlja. To 
namreč pomeni, da se s takšni-
mi rečmi - pomeni v narekova-
ju - lahko kratkočasi.« 

Slehernik je za vami. Ali je 
v predalu že k ^ pripravljene-
ga za novo objavo? 

E.Fritz: »Zbirko Slehernik, 
ki je pravkar izšla pri DZS, 
sem pripravljal zadnjih pet let. 
Vmes sem delal še k ^ druge-
ga. Tako sem napisal dve radij-
ski igri za otroke ter libreto za 
musical »U slovenačkim gora-
ma«, ki je bila lani uspešnica 
v Mestnem gledališču ljubljan-
skem. Posebno sem ponosen, 
da sem ponovno prevedel vse 
pesmi, vse songe in moritate iz 
Brechtove Beraške opere.« 

Ste iz Savinjske doline, 
konkretno Prebolda. Dijaška 
leta ste preživljali na relaciji 
Prebold-Celje... 

E.Fritz: »To so bila seveda 
krasna leta! Bili smo mladi, 
vse je bilo pred nami, vse se je 
nekako boljšalo. Na splošno 
vzeto so bila to res lepa in pri-
jazna leta. Vse to pa še ne po-
meni, da je stiske, ki jih doživ-
lja vsak mladoletnik, preživljal 
in preživel kdo namesto nas. 
To smo morah preboleti sami 
kot ošpice in čimprej odrasti. 
Nekateri smo, nekateri manj, 
nekateri pa ne.« 

Kakšno je vračanje v doma-
či kraj, v domačo dolino? 

E.Fritz: »To je vedno poseb-
no doživetje. Tli imam cel kup 
znancev in pryateljev in kot vi-
dim tudi ljubiteljev mojega li-
terarnega dela. V Žalcu je bil 
dobro obiskan hterami večer 
in vesel sem, da moje pesmi 

niso odzvanjale v prazno dvo-
rano.« 

Ob koncu tega intervjuja... 
E.Fritz: »Tu je bilo lepo, 

vendar se ne smemo bati polo-
žna, ki nas obd^a. Ne smemo 
biti malodušni, prevladati mo-
ra srčnost. To pa je malo mary 
in malo več kot bojevitost. 
Skratka ne smemo mirovati. 
Treba je stopiti skupaj; pa ne 
samo kot Slovenci, ampak kot 
delovni ljudje. Poskrbeti mo-
ramo za ljudi, ki so odvisni od 
sprotne zaloge olja, sladkorja 
in kruha. To je glavno. Pa soli-
darnost recimo...« 

Še bi lahko naštevala? 
E.Fritz: »Lahko, lahko«. 
Hvala za pogovor. 

TONE VRABL 
Foto: LJUBO KORBER 

»Napotnik« še brez glave 
Velenjski Kulturni center v kadrovskih in finančnih zagatah 

Petindvajset delavcev ve-
lenjskega Kulturnega cen-
tra Ivan Napotnik je največ 
»pripomoglo« k temu, da je 
center danes v flnančnih, 
programskih in kadrovskih 
težavah. Gotovo gre del 
vzrokov za takšno stanje 
pripisati omejevanju de-
narja namenjenega kulturi, 
vendar v centru niso niti 
skušali izkoristiti vseh no-
tranjih rezerv in urediti 
medsebojnih odnosov. 

P o besedah z d ^ š n j e g a vr-
šilca dolžnosti ravnatelja 
centra, Jožeta Hudales j e 
s lednje tudi vzrok, da niti po 
treh rcizpisih niso uspeli do-
biti novega ravnatelja cen-
tra. Poleg tega pa so se de-

lavci centra v preteklosti ob 
razhčnih polemičnih sestav-
kih in razpravah o nj ihovem 
delu obnašali vse preveč 
brambovsko, zanemarjal i pa 
so priložnosti za dialoge in 
razčiščevanje problemov 
v posameznih dejavnostih 
kul turnega centra. 

Zato so v »Ivanu Napotni-
ku« ob koncu minulega leta 
sestavih nekakšen predsana-
cijski program, s kater im bo-
do skušali odpraviti doseda-
nje slabosti. Predvsem bodo 
skušah s pomočjo velenjske 
poht ične koordinacije prido-
biti stalnega ravnatelja cen-
tra in natančno opredeht i 
njegovo vlogo ter pristojno-
sti, razmejiti pristojnosti vo-

dij posameznih dejavne 
centra, urediti zmedo v n 
mativnih aktih in z njiho 
mi določih seznaniti vse ' 
lavce, uvesti red pri spre 
Ijanju f inančnega poslova: 
in kupit i neka j prepotrel 
opreme za svoje delovanj' 

Ob tem pa ostaja naj 
membne j ša naloga uredi 
medsebojnih odnosov v c 
tru, ki so tako porušeni, 
izničujejo tudi vse dot 
kar v centru uspejo narec 

Kulturni center Ivan 1 
potnik naj bi se v prihod 
tudi bolj povezal z vel< 
skim združenim delom, 
lahko le tako zagotovijo 
volj denarja za svojo dej 
nost. BRANE PIA^ 



Komaj zadovoljiva turistična sezona 
Manj prenočitev In izletnikov, večji devizni priliv, dobre prireditve 

Ob koncu glavne turistič-
ne sezone (prve dni septem-
bra) smo bili še kar optimi-
stično razpoloženi, saj so bi-
li turistični dosežki zadovo-
ljivi, pričakovali smo tudi, 
da bo posezona rezultate še 
izboljšala. Doslej je bilo ta-
ko, žal ne letos. 

V jugoslovanskem merilu 
je bilo do konca leta približ-
no enako število nočitev ka-
kor leto poprej, v Sloveniji in 
na našem območju pa jih je 
bilo nekaj manj. Glavni na-
men je bil dosežen, družba je 
pospravila milijardo in 600 
milijonov dolarjev devizne-
ga priliva, ki ga je še enkrat 
več, če bi ga obračunaU po 
realnih tečajih in metodolo-
giji. Dodajmo še 30% deviz, 
ki so šle v zasebne žepe. Ta-
ko gledano, bi bili rezultati 
še kar po devizni plati zado-
voljivi, čeprav nazadujemo 
v evropskem merilu. Pred le-
ti smo bih deležni štirih od-
stotkov skupnega evropske-
ga turističnega deviznega 
priliva, za leto 1987 pa bomo 
udeleženi samo še s slabima 

• dvema odstotkoma. Turistič-
' no smetano so pobrale Špa-
. nija, Grčija in Italija, izreden 
J hit pa sta bili Madžarska in 
J Turčija, ki sta dosegli nad-
J" povprečne rezultate. Zakaj? 
u Imeli so zelo zmerne cene in 
J predvsem kvalitetne stori-

tve, da o prijaznosti ne govo-
rimo. 

Kal Je vplivalo na 
rezultate 

K slabim turističnim re-
zultatom v letu 1987 so pri-
spevale svoj delež najprej 
preskromne priprave na se-
zono, nepravilna ocena naše 
konkurenčne sposobnosti 
na inozemskem in previso-
ke cene na domačem tr-
žišču. 

Cene so zapletena zadeva. 
V inozemstvu se je pojavila 
fama (še bolj kakor pa je de-
jansko res), da smo dražji od 
sosedov, naša preskromna 
propaganda pa teh govoric 
ni znala ovreči, saj smo od 
dobre propagande in siste-
matične informatike, pred-
vsem pa od sodobnega trže-
nja še vse preveč oddaljeni. 
K temu dodajmo še izredno 
visoko inflacijo in z rijo po-
vezan nerealni tečaj dinarja, 
večkratne podražitve izven-
penzionskih storitev, trgov-
skega blaga in storitev nas-
ploh, da o našem vedno slab-
šem življenjskem standardu 
sploh ne govorimo. Če se pri-
merjam z Madžari, velja po-
vedati, da so tam kruh, živi-
la, storitve (še posebej zoboz-
dravstvene in zdravstvene) 

do polovice cenejše od na-
ših, kar je bila izredna vaba, 
predvsem za avstrijske in de-
loma tudi nemške (bavarske) 
turiste. K sreči pri nas ni bilo 
težav s pitno vodo - toda ino-
zemska protipropaganda kar 
rada posploši takšne težave. 
Ko smo našteh teh nekaj ne-
ugodnih pojavov, dodajmo 
še naše slabe ceste, gnečo in 
čakanje na mejnih prehodih, 
nasploh skromno infrastruk-
turo pa še marsikje neprijaz-
nost gostinskega, trgovske-
ga in prometnega osebja, šte-
vilne drobne goljufije s cena-
mi, pa slabo stimulacijo go-
stinskih delavcev in gostin-
stva kot panoge, ki ji še ved-
no ni priznan status izvozni-
ka, pa z velikimi zamudami 
izplačevane preskromne sti-
mulacije, itd. 

Naša trgovinska ponudba 
je skromna, preštevilne brez-
carinske trgovine pa proda-
jajo vse preveč uvoženih ci-
garet in pijač in mnogo pre-
malo domačega blaga, pred-
vsem kristala, usnja, plete-
nin, izdelkov iz zlata in sre-
bra, vin itd. Tu prihaja do 

-navzkrižja med Yu boutiki, 
ki se trudijo z domačimi iz-
delki, ter z zaslužkarstvom 
brezcarinskih trgovin z uvo-
ženimi pijačami in cigareta-
mi. Teh negativnih lastnosti 
se je nabralo toliko, da so že 

precej zasenčile naše narav-
ne lepote, nekatere naše do-
bre gostinske in zdraviliške 
storitve pa tudi še relativno 
ugodne cene, ki so glavni 
privlačni dejavnik za ino-
zemske goste. Kako je z do-
mačimi gosti, pa nam je 
menda znano in jasno. 

Zasedenost 
prenočitvenih 
zmogljivosti 

Zapišimo, da so bile še 
kar dobro zasedene primar-
ne zmogljivosti - hoteli in 
zdravilišča, slabo ali pa ze-
lo slabo so bile zasedene za-
sebne sobe in campingi, 
medtem ko je bila zasede-
nost v kmečkem turizmu 
boljša kakor v letu 1986, pa 
še vedno preskromna, da bi 
bili zadovoljni. 

Zasedenost v primarnih 
zmogljivostih (hoteh, zdravi-
lišča) je bila pri nas 68%, kar 
presega naše in evropsko 
povprečje, v zdraviliščih pa 
je bil ta odstotek še precej 
višji. 

Zasedenost v zasebnih so-
bah in v kmečkem turizmu 
se je vrtela okoli 10%, v na-
ših campingih (Menina in 
Dohna) okoli 50%, v Menini 
manj kakor v letu 1986. 

Številke pokažejo, da ima-
jo izpad domačih nočitev 
predvsem v Preboldu, Roga-
ški Slatini (zelo velik) in v Ti-
tovem Velenju. Pri inozem-
skih nočitvah so se dobro 
odrezah v Mozirju (Golte), 
Preboldu (nizozemske sku-
pine), Rogaški Slatini in To-
polšici. Drugod je bil trend 
žal negativen. 

Na širšem celjskem turi-
stičnem območju je bilo leta 
1987 okoli milijon in 100 ti-
soč nočitev, kar je za 60 tisoč 
manj kakor v letu 1986. Od 
tega je bilo domačih 880 ti-
soč, inozemskih pa 220 tisoč. 

Finančni dosežki na 
območju 

Ko pišem te vrstice, fi-
nančni rezultati še niso zna-
ni, saj v OZD šele zbirajo 
podatke za zaključni račun. 
Vemo pa, da bo akumulaci-
ja skromna in da vsi gostin-
ci z zdravilišči vred ne bodo 
zbrali niti toliko akumula-
cije, da bi zadoščala za zgra-
ditev polovice skromnega 
hotela, z rdečimi številkami 
se bodo morale sprijazniti 
(kakor vse kaže) tri OZD. 

Devizno realizacijo iz či-
stega turizma ocenjujemo 
zadovoljivo v znesku okoU 

11 milijonov mark, kar je 
vsekakor več kakor v letu 
1986. Sicer pa je devizna re-
alizacija kaj zapletena zade-
va, od nerealnega uradnega 
obračuna do različnih stro-
kovnih ocen, razhčne meto-
dologije, pa do močne črne 
menjave. Kaj več bomo o fi-
nančnih dosežkih, pa tudi 
o drugih podatkih, zvedeh 
po zaključnih računih, ko se 
bo dalo lansko turistično se-
zono vsestransko ovredno-
titi. 

Izletniški turizem in 
prireditve 

Dodajmo še, da je bil iz-
letniški turizem za spozna-
nje skromnejši od tistega 
v letu 1986 s pripombo, da 
ima vedno več izletnikov 
hrano in pijačo v torbici ali 
v nahrbtnikih. 

Podobno je tudi s planin-
stvom. Zadovoljni smo s tu-
rističnimi prireditvami ter 
s prireditvami za turiste, ki 
jih je bilo več, bile so kvali-
tetnejše in tudi dobro obi-
skane. 

Če upoštevamo vse kar 
smo zapisali, smo lahko s tu-
rističnimi rezultati v letu 
1987 še kar zadovoljni. 

ZORAN VUDLER 

Deklarativna podpora ne prinaša kapitala 
z nekaj izjemami bodo slovenska 

naravna zdravilišča tudi letos bolj skr-
bela za svojo okolico kot pa gradila 
nove prepotrebne objekte. Kljub te-
mu, da so (po ocenah) v vseh sloven-
skih zdraviliščih lani ustvarili za blizu 
50 milijard dinaijev celotnega prihod-
ka, so zaradi znanih vzrokov brez inve-
sticijskega denaija. Do tu so v primer-
javi z ostalim gospodarstvom na istem. 
V enakem položaju so tudi pri možno-
stih pridobivanja investicijskega kapi-
tala od tujih sovlagateljev. Tujci se na-
mreč niso zmožni prebiti skozi pribhž-
no 150 zakonov in predpisov, skozi ne-
kaj kilogramsko maso papirja, ki opre-
deljuje vse pogoje partnerstva, niti jim 
niso dani jasni odgovori na to, kaj bo-
do pravzaprav imeli od sovlagatelj-
stva. Če ostanemo samo pri zdravili-
škem turizmu, lahko rečemo, da to-
vrstno nekajletno vztrajanje naše poli-
tike pri takšnem opredeljevanju pogo-
jev sovlagatelj stva že meji na butalsko 
politiko. 

Zdraviliški turizem namreč skorajda 
ni potreben nikakršnega posebnega 
prestrukturiranja, ob tem, da je z zase-
denostjo svojih postelj vseskozi abso-
lutno v vrhu našega turizma, so mu 
potrebne (kar tudi vemo že vrsto let) 
v glavnem postelje. Tudi izvoz, ki ga 
dosegajo v zdraviliščih, je vreden pre-
cej več od tistega, kar počenja večina 

naših organizacij, ki se gre na tujem 
razprodajo, izgubo pa krije z višjimi 
domačimi cenami. Prednosti pa je se-
veda še več. 

Politika, ki še vedno takšne progra-
me podpira z besedami, z denaijem pa 
gradi železarne in podobne mastodon-
te, je torej res butalska, pa najsi gre za 
zvezni, republiški ali zgolj občinski 
nivo. 

Kajti, če za konec ostanemo v obči-

ni, tudi tu spoznanje o tem, kako »po-
ceni« zaslužek je mogoče iztržiti v tu-
rizmu, še ni našlo svoje materialne os-
nove. Dg turizma imamo mačehovski 
odnos. Že cesta, ki vodi na Dobrno in 
skozi njo je dober dokaz temu, da ne 
naštevamo naprej. 

Tudi letos na Dobrni ne bodo pričeli 
graditi (in obnavljati) zdraviliškega do-
ma. Kljub optimizmu, ki je velo iz po-
ročila o obisku Dušana Šinigoja v soz-
du Merx, objavljenem prejšnji četrtek 
in kjer je pisalo, da bo interna banka 
sozda letos podprla marsikatero pred-
nostno investicijo v delovnih organiza-
cijah sozda, smo na poslovni skupno-
sti slovenskih naravnih zdravilišč do-
bili pojasnilo, da gradrpe letos ne bo. 
Ker to seveda ni edini primer, lahko 
rečeno, da turizmu še naprej ostaja 
edina uteha le deklarativna podpora. 
Ta je, priznajmo, zelo dobra, a žal ra-
zen skupka ambicij turizem od te nima 
druge koristi. 

RADO PANTELIČ 

Bo sij petih zvezdic zbledel? 
Notranja nesoglasja v Dravinjskem domu škodijo delavcem In 
Bosinm 

Notranja nesoglasja, ki so 
sc pred meseci pojavila 
^ Dravinjskem domu Slo-
venske Konjice, in sicer na 
''avni delovna organizacija 
- tozd Jelen gostinstvo, še 
Vedno niso pogašena. Na-
sprotno, zdi se, da se kot po-
^^ širijo z enega konca na 
Jtrugega in povzročajo sive 
'^e tudi občinskim možem. 

Na seji izvršnega sveta 
^upšč ine občine Slovenske 
Konjice so eno točko dnev-
fj^ga reda namenili tudi pro-
^len^tiki v Dravinjskem do-

Čeprav smo v našem ča-
sopisu o teh problemih že pi-
j^ii, velja primer vseeno ne-
koliko osvetliti. V delovni 
, ""ganizaciji je prišlo do hude 
1p je direktor tozda Je-

Boris Klančnik septem-
® lani vrgel vodstvenim 

3 k t u r a m pod nos vrsto 
Voh in nepravilnosti, od 
. ostvenih, samoupravnih 

PoUtienih. Te trditve je 

kasneje predložil tudi pisme-
no konferenci sindikata Dra-
vinjski dom in nekaterim in-
stitucijam izven delovne or-
ganizacije. Trdi, da je vod-
stvo delovne organizacije 
Dravinjski dom nesposobno, 
kar cel kolektiv pelje v pro-
pad, da Dravinjski dom ni-
ma ustreznega razvojnega 
koncepta, da vodi »kvazi« 
samoupravljanje in po-
dobno. 

V zadnjih mesecih so se 
v Dravinjskem domu vrstile 
seja za sejo, tudi na ravni 
sozda Merx pod čigar streho 
sodi Dravinjski dom. Nabi-
rah so se kupi papirjev z za-
pisnikov sej, zaznamkov in 
pogovorov, obtožb in očit-
kov, ki so se znašli tudi na 
prejšnji seji izvršnega sveta, 
20. januarja, in ki si bodo utr-
li pot še na februarsko sejo 
občinske skupščine. Bodo 
delegati kos zamotani situ-
aciji, ko bodo morali dati na 

tehtnico odločitev: družbeno 
varstvo za tozd - da ah ne? 

Kakorkoh že, eno drži; na-
mreč, da takšni skrhani od-
nosi škodijo celemu kolekti-
vu, zlasti tozdu Jelen, delov-
ni enoti hotel Dravinja, ki je 
vsaj doslej slovel po svoji ka-
kovosti. Bo mar zavoljo ne-
sporazumov pet zvezdic na 
vratih Dravinje obledelo? Na 
to niso znali odgovoroti niti 
na izvršnem svetu, ko so po 

razpravi problematiko prelo-
žili za teden dni, na razširje-
no sejo izvršnega sveta. 

Zdi pa se umestno razmi-
šljanje enega izmed članov 
izvršnega sveta, ki je na mi-
nuU seji menil, da bo spore 
težko zgladiti s pohtično ak-
cijo, v tem primeru z ukre-
pom družbenega varstva in 
nezaupnico direktorju tozda 
Jelen. Torej bo potrebno naj-
ti bolj Salomonsko rešitev, 
že zavoljo gosta, ki mu je go-
stinska ponudba v bistvu na-
menjena. Če pravi pregovor, 
da dober glas seže v deveto 
vas, smemo tudi trditi, da 
slab seže še dlie! 

MATEJA PODJED 

Eno najstarejših društev 
Šoštanjsko turistično društvo je imelo lani 85 let. Sredi 

januarja je Turistično olepševalno društvo opravilo pro-
gramsko volilno konferenco, na kateri so pregledali svoje 
dosedanje delo.opredelili letošnje naloge in dosedanjo pred-
sednico svojega odbora, Milojko Plamberger izvolili še en-
krat. 

Na konferenci so si ogledah 20 let star film o Šoštanju, ki 
ga je posnel Franjo Mašek, oceniU dosedanje in posebej 
lansko delo društva ter dodelili priznanja vsem, ki so 
v minulem letu društvu kakorkoli pomagali. 

VIKTOR KOJC 

Zdravilišča še bolj 
računajo na tujce 

v slovenskih naravnih 
zdraviliščih in njihovi po-
slovni skupnosti s sedežem 
v Celju so zadovoljni z lan-
skim poslovanjem. Izgub ni, 
povprečna zasedenost je 
z 80 odstotki še vedno zelo 
dobra, tudi struktura go-
stov je podobna tisti iz 
prejšnjih let. Edino kar je 
zaskrbljujoče in znano že 
precej časa je to, da zdravi-
lišča sama niso zmožna 
uresničevati vseh svojih 
razvojnih načrtov. 

Bilanc še ni, a na osnovi 
ocen je pričakovati, da bodo 
slovenska zdravihšča ustvar-
lila za pribhžno 50 milijeird 
celotnega prihodka, tista na 
našem območju med 18 in 20 
milijardami. Tako nočitev 
kot tudi gostov je bilo letos 
več kot lani. Pri domačih go-
stih sta indeksa za goste in in 
nočitve 105 in 107, pri tujih 
pa 117 in 101. 

Na našem območju je 
upadlo število domačih obi-
skovalcev, tujcev pa je bilo 
z izjemo Laškega in Atom-
skih Tophc nekoliko več. 
Malce drugačna je slika pri 
tujih nočitvah, ki jih je v na-
sprotju s porastom obisko-
valcev nekaj manj, kar opo-
zarja na k r ^ š o dobo bivanja. 

V vseh zdraviliščih pospe-
šeno pripravljajo nove pro-
grame, ki bi pritegnili več 
tujcev. Ti so namreč tudi re-
šili zdravilišča v letu 1987, je 
v pogovoru za novinarje de-
jal Božo Zorko, direktor po-
slovne skupnosti Slovenskih 
naravnih zdravihšč. Sicer pa 
pri tujcih v strukturi gostov 
prevladujejo Avstrijci, Nem-
ci in Italijani, vse več pa je 
tudi Fincev (Dobrna) in Izra-
elcev (Čatež, Rogaška Slati-
na). V poslovni skupnosti 

u p ^ o , da bo letos prvič tudi 
nekaj več Nizozemcev, radi 
pa bi se uveljaviU tudi na an-
gleškem tržišču. 

Več tujcev bi lahko prido-
bili že z večjim številom po-
stelj v objektih višje katego-
rije, vendar zaradi nezmož-
nosti lastnega investiranja in 
sovlaganja tujcev zdravilišča 
ub i r^o drugo, sicer tudi zelo 
pomembno in potrebno pot. 
Gre za spremembe progra-
mov (v določenem obsegu), 
tako da bi bil precejšen del 
ponudbe bolj omejen na pre-
ventivo in rekreacijo oziro-
ma bolj v ohranitev zdravja 
kot pa zdravljenje samo. Po-
leg tega naj bi letos v okviru 
možnosti poskrbeli še za lep-
šo ureditev zdravihšč in 
zdravihških k r^ev . 

Pri domačih gostih se 
struktura gostov ni bistveno 
spremenila, kar je v vehki 
meri zasluga dobrega sode-
lovanja zdravilišč in posa-
meznih specializiranih 
zdravstvenih ustanov. Zato 
je približno polovica doma-
čih gostov prišla lani v zdra-
vilišča z napotnico in tako bo 
najbrž tudi letos. 

In kakšni so načrti zdravi-
hšča z našega območja? 
V Rogaški pr ipravl j^o pro-
jekte za igralnico in igrišče 
za golf in vse ostalo, o čemer 
smo že poročah. V Laškem 
razen vrtanja nove vrtine ni-
majo drugih načrtov, med-
tem ko se v Atomskih Toph-
cah pripravljajo na izgradnjo 
apartmajskega naselja. V To-
polšici nameravajo urediti 
park in okohco zdravihšča, 
na Dobrni pa bodo obnovih 
Beograjski dom in zaključih 
vse ostale priprave za izgrad-
njo zdravihškega doma. 

RADO PANTELIČ 



Kmetje so bogati reveži 
Kmet Anton Stoklas Iz Dvora pri Šmarju se hudule nad 
nespametno kmetUsko politiko 

Dvor je velika in hribovi-
ta vas v krajevni skupnosti 
Šmarje. Okoli šestdeset 
kmečkih domačij je poseja-
nih po gričih in skromnih 
ravnicah, vendar pa v teh 
domačijah ni niti enega mo-
škega kmetovalca, ki bi bil 
star mai^ kot petdeset let. 
Vsi so šli v službo. To je po-
vedal Anton Stoklas, zdaj 
že upokojeni kmet, koope-
rant Hmezadovega Kmetij-
skega kombinata Šmarje, 
ko smo ga obiskali na njego-
vi kmetiji. 

Stoklasova kmeti ja velja 
za eno večjih v Dvoru in kra-
jevni skupnost i Šmaije . 
Enajst hektarov meri z goz-
dom vred, tri hektare zemlje 
imajo v najemu. To je tista 
zemlja, ki je na ravnem, a kaj 
prida ta zemlja ni, preveč je 
kisla. Ostalo zemljo je z me-
hanizacijo, ki je tako rekoč 
popolna, težko obdelovati. 
Se pred nekaj meseci so Sto-
klasova in vse ostale kmeti je 
v Dvoru veljala za višinske, 
kar po oceni laika tudi je, da-
nes pa sodi med nižinske; ta-
ko so se pač odločiU v občini. 
So pa s tem prihh dodatno 

merico olja na ogenj nezado-
voljstva našega kmeta. 

»Še zadnjo voljo do dela, 
ki sem jo imel, so nam s tem 
vzeh. Odkar je naša kmetija 
nižinska, sem samo pri bikih 
izgubil trideset starih milijo-
nov; pri vsakem, ki sem ga 
dal v zakol, pet milijonov 
premije. Podobno je pri mle-
ku. Vse naše njive pa so po 
hribih, ostala zemlja je kisli-

ca,« se ob tem hudu je Anton 
Stoklas. 

Stoklasovi so usmei jeni 
v živinorejo; pi tanje in mleč-
na proizvodnja sta glavna vi-
ra dohodka. V hlevu je ved-
no okoli dvcOset glav goveje 
živine: molznice, biki in ple-
menske telice. Bike vzredi 
do teže 700 kilogramov; pred 
tremi tedni jih je dal pet v za-
kol. Nič novega ne pove, ko 
se zgrciža nad cenovnimi ne-
sorazme^i in nesmisli, ki 
kmeta silijo na rob obupa. 
»Bik vehko poje, krmila za 
teleta so draga, draga so 
škropiva, umetna gnojila; za 
vse, kar delaš in vlagaš, ne 
dobiš niti toliko plačila da bi 
pokril stroške. Delamo zgolj 
zato, da preživimo. Mehemi-
zacijo sicer imamo, a ko bo 
dotrajana, nove ne bo mogo-
če kupiti. Obresti so previso-
ke in kar imamo, imamo; da 
bi le to lahko vzdrževali.« 
Odkar je odkupna cena mle-
ku nekohko porasla, j e okoh 
te proizvodnje man j hude kr-
vi, z zbiralnico v Dvoru pa so 
kmet je zadovoljni. 

Za živino pripravljajo hra-
no doma. Koruzo prideluje-

jo, jo delno sihrajo, spravlje-
no imajo seno. »Edinole za 
m ^ h n a teleta kupu jem kr-
mila, sicer pa jih hranim 
z mlekom. Z zadrugo pa 
imam dobre odnose. Dobre 
kmeti jske pospeševalce ima-
jo. Dobil sem ugodno posoji-
lo, da sem si lahko postavil 
nov hlev. Vem, da tudi v za-
drugi za nas kmete ne more-
jo k£o dosti narediti, ko pa 
nam v Beogradu režejo 
kruh,« pove Anton Stoklas 
in se pri tem kislo nasmeje. 
Kot dober gospodar ima vso 
živino zavarovano, četudi je 
to za kmeta danes kar pre-
cejšnji strošek. 

Tri sinove ima, vsi trije so 
v službah. »Ko se vrnejo do-
mov, pridno p o m a g ^ o vsi 
trije. Eden ima kmeti jsko šo-
lo; ta bo najbrž bodoči go-
spodar. Ne morem jim brani-
ti, j ih siliti, n ^ bodo doma, 
ko pa vem, da jim jaz tistega, 
kar j im nudi služba, danes 
ne morem dati ali obljubiti,« 
razmišlja Anton o svojem na-
sledstvu. 

»So taki, ki nam očitajo 
traktoije, naše premoženje, 
ki zares ni majhno, pri tem 
pa se ne zavedajo, da proiz-
vajamo za^ druge, družbi 
v korist. Žal smo kmet je 
v resnici bogati reveži in če 
se bo zgodilo, da bodo praz-
ne štale in lakota. . . no, o tem 
nam je zgodovina že dovolj 
povedala.. .« 

MARJELA AGREŽ 

Uporabnost fungicidov na osnovi bakra 
Fungicidi na osnovi bakra 

so najstarejša sredstva za 
varstvo rastlin pred glivični-
mi boleznimi. Leta 1878 so 
z zelo odporno ameriško trto 
prinesli iz Amerike v Franci-
jo tudi glivico peronospore 
vinske trte (Plasmopara viti-
cola). 

Bolezen se je kmalu razširila 
po Evropi in je spravljala 
v obup vinogradnike. To je bil 
povod za začetek intenzivnih 
raziskav za njeno preprečeva-
nje. Leta 1885 je Francoz Mil-
lardet ugotovil, da je mogoče 
z bakrovim sulfatom. (CUSO4) 
ali modro galico uspešno zati-
rati to nevarno bolezen. Ker je 
raztopina modre galice močno 
kisla (pH=3-4), so ji primešali 
apno v obliki kalcijevega oksi-
da (CaO) ali kalcijevega hi-
droksida (Ca/OH/2). Nastala 
kombinacija je še danes mno-
žično uporabljena škropivo-
-bordojska brozga. Aktivna 
snov je bakrov ion (Cu^^), ap-
no pa je samo sredstvo za nev-
tralizacijo. Po nanosu na rasth-
no se tvori kompleksna spoji-
na (Ca/OH/2). CUSO4, ki je na 
rastlini zelo obstojna, bakrovi 
ioni se iz nje izločeno posto-
poma. 

Priprava bordojske brozge je 
zelo zamudna, poleg tega je po-
trebna precejšnja mera previd-
nosti, da ne pride do ožigov 
Ustja. Zato so začeh uporablja-
ti soli bakra, ki so primerne za 
direktno uporabo. To so sred-
stva na osnovi bakrovega oksi-
klorida (Bakarni kreč. Bakre-
no vapno, Kupropin, Bakro-
cid). Flingicidov na osnovi ba-
kra v razhčnih oblikah in z raz-
nimi dodatki je še precej. Ena 
izmed zelo znanih kombinacij 
je kompleks bakrovega hi-
droksida in kalcijevega klorida 
z dodatkom cinkovega sulfida 
(pripravek CUPRABLAU - Z). 

Med pozitivne lastnosti ome-
njenih fungicidov vsekakor so-
di, da so praktično nenevarni 
za ljudi, toplokrvne živah in in-
sekte (čebele). Poleg tega ima-
jo širok si^kter delovarya. 
V vinogradništvu npr. delujejo 
poleg na peronosporo še ne-
ugodno na razvoj sive plesni 
(Botrytis cinerea) in sušice ka-
brnkov (Phoma glomerata). 
Znana lastnost bakra je, da ne-
koliko zaviralno deluje na rast. 

Zaradi tega se navedeni pri-
pravki v vinogradništvu upo-
rabljajo predvsem za zadnja 
škroplienia, da les dobro dozo-

ri in s tem bolje prezimi. Sla-
bost pa je v tem, da pripravki 
z visokim odstotkom bakra 
lahko v primeru hladnega vre-
mena (pod 10 °C) povzroče oži-
ge na listju. 

Da bi odpravili nevarnost 
ožigov in zaviralni učinek na 

Iz navedenega je razvidno, 
da je uporabnost kombinira-
nega bakrovega pripravka 
resnično široka. 

V letošnjem letu so na In-
sti tutu za zaštitu bilja v Za-
grebu preizkušali učinkovi-
tost Cupramixa proti para-
dižnikovi plesni. 

Škropl jenje so opravili tri-
krat (20. 7., 30. 7. in 10. 8). 

Rezultati preizkusov učin-
kovitosti Cupramixa proti 
paradižnikovi plesn (Phy-
tophtora infestans), Zagreb, 
1987: 

rast, so nastale kombinacije 
bakrovih soh z organskimi 
fungicidi. Pri slednjih je odsto-
tek bakra dovolj nizek, da ne 
povzroča zastojev v rasti, s tem 
pa se je krog uporabnosti pre-
cej razširil. Kot primer nava-
jam uporabnost pripravka CU-

PRAMIX (proizvajalec Cinkar-
na Celje). 

Omenjeni pripravek vsebuje 
20 odstotkov bakra v obUki 
dvojne soli bcikrovega hidrok-
sida in kalcijevega klorida in 
40 odstotkov metiram kom-
pleksa. 

Iz rezultatov je razvidno, da lahko s Cupramixom uspešno 
zatiramo plesen na paradižniku. Če upoštevamo še dejstvo, 
da pri pripravkih na osnovi bakra praktično ne poznamo 
rezistence, potem je njegova uporaba vsekakor priporoč-
ljiva. 

Na osnovi navedenih dejstev vidimo, da baker kot sesta-
vina novejših pripravkov ponovno dobiva veljavo. To pa je 
pomembno tudi z vidika varstva okolja. 

MIRAN GORINSEK, dipl. ing. 



»Koliko življenj 
je rešila Ivanka« 

v časopisu NOVI TED-
NIK št. 1. z dne 7. 1. 1988 ste 
objavili članek dopisnika 
Lojzeta Ojsterška pod naslo-
vom: »Koliko življenj je reši-
la Ivanka«, na katerega vam 
podajamo naslednje pojas-
nilo: 

Prav je, da se o osebah, ka-
kršna je tov. Ivanka Brinov-
šek piše, na vsak način si ta-
ko in še daleč večje javno 
priznanje tudi zasluži, kakor 
si zasluži tudi vsa priznanja, 
ki ji kot krvodajalki pripada-
jo, vendar naj bo pisanje re-
alno. 

Občinska organizacija RK 
Žalec je za njeno toUkokrat-
no darovanje, zvedela n e k ^ 
tednov pred objavo od nje-
nega moža, ki je bil do leta 
1975 tudi predsednik Krajev-
ne organizacije RK Andraž, 
v kateri je tov. Ivanka do leta 
1969 darovala kri 9-krat za 
Transfuzijski oddelek bol-
nišnice Celje. Zakaj za to ni 
prejela priznanja, ni krivo se-
danje vodstvo občinske or-
ganizacije RK Žalec in Kra-
jevne organizacije RK An-
draž, ampak prejšnje vod-
stvo. 

Po letu 1969 je pričela tov. 
Ivanka na poziv Zavoda za 
transfuzijo krvi Ljubljana 
darovati kri (31-krat) in plaz-
moferezo (92-krat) direktno 
na Zavodu za transfuzijo kr-
vi Ljubljana. Zavod za trans-
fuzijo krvi Ljubljana nam 
teh podatkov ne posreduje 
in tako mi nismo mogli vede-
ti za njena darovanja. Torej 
je neopravičen očitek dopis-
nika, da s strani občinske or-
ganizacije RK Žalec ni preje-
la nobenega priznanja kot 
krvodajalka. 

Na vsak način bi, bo in je 
do sedaj občinska organiza-
cija RK Žalec podeljevala 
priznanja (prav tako jih bo 
sedaj prejela tudi tov. Ivan-
ka), če je za taka humana de-
janja vedela. 

Naj pojasnimo še enkrat, 
da je za to kriv Zavod za 
transfuzijo krvi Ljubljana, ki 
te krvodajalce poziva, oprav-
lja odvzeme, ne javlja pa ob-
činskim organizacijam RK 
imena in števila darovanj po-
sameznih krovdajalcev, niti 
sam ne podeljuje priznanj. 

Dopisniku članka tov. Loj-
zetu Ojsteršku in uredništvu 
NT očitamo enostranskost 
članka in blatenje Občinske 
organizacije RK Žalec, ki si 
za svoje aktivno in požrtvo-
valno delo, ter delo vseh nje-
nih prostovoljnih aktivistov 
RK to ne zasluži. 

DRAGICA PEČAR 
Sekretarka občinske 

organizacije RK Žalec 

Celje še nima 
Imenoslovja 

v našem mestu imamo 242 
ulic, trgov in cest ter 25 kra-
jevnih skupnosti. Vse ulice, 
trgi in ceste nosijo imena po 
znamenitih zgodovinskih 
dogodkih ali zaslužnih 
osebah. 

Stanovalci, ki živijo v po-
sameznih hišah, pa večino-
ma ne vedo, kaj pomenijo 
nazivi njihovih uhc, trgov ah 
cest, kar je menda važno in 
zanimivo. O potrebi imeno-
slovja sem v Novem tedniku 
že pisal, a doslej je bil odziv 
malenkosten. Od vseh 25 
krajevnih skupnosti sta se 
do sed^j le dve lotih tega de-
la in izdah lepi brošuri; to sta 
bili KS Center in Nova vas. 

Takšno delo ne bi smelo 
predstavljati prevehkih te-
žav. Pritegniti bi bilo treba 
zgodovinarja in kakšnega 
javnega delavca, ki bi gotovo 
brezplačno pomagala rešiti 
to zanimivo opravilo. Lahko 
bi se v ta namen združilo več 
krajevnih skupnosti. 

Stroški za izdajo brošur ne 
bi bili veliki in bi se lahko 
krili s primerno ceno za iz-
vod brošure, saj bi stanoval-
ci radi posegli po svojem 
imenoslovju. 

Kakor mi je znano, še do-
slej noben kraj z uhcami ni 
izdal imenoslovja v Sloveniji 
pa tudi v Jugoslaviji ne. Za-
kaj Celje ne bi tudi v tem 
pogledu prednjačilo? 

Imenoslovje bi lahko bilo 
dobrodošel pripomoček 
v osnovnih in srednjih šolah. 

Predsedniki še 23 KS zga-
nite se in veselo na delo! 

Dr. ERVIN MEJAK, 
Celje 

Kako kulturni 
smo 

človek z nejevoljo in razo-
čaran gleda neurejeno in 
opustošeno okolje okrog se-
be, predvsem pa številne sta-
novalce moti umazanija 
okrog stanovanjskih blokov 
po vsem mestu. Socializem 
naj bi bil tisto stanje, v kate-
rem se naj bi državljani po-
čutih svobodne itd., pred-
vsem pa zadovoljne. No, tega 
še dolgo ne bo, vendar pa bi 
košček zadovoljstva le lahko 
dosegh, če bi ljudje, pred-
vsem odgovorni, storili to, 
kar jim je dolžnost. 

V mislih imam skrb za či-
sto in urejeno okolje okrog 
stanovanjskih blokov, ki da-
jejo, posebno še v tem času, 
ko ni snega, res prav žalost-
no podobo. Če človek samo 
pogleda, kakšne so travnate 
površine okrog stanovanj-
skih sosesk na Hudinji (Ul. 
Milčinskega), v Novi vasi 
(Škapinova), na Ljubljanski 

(plava laguna) in še kje, se 
lahko samo zgrozi, v kakš-
nem degradiranem okolju ži-
vimo na pragu 21. stoletja. In 
to v državi, ki se šteje, da 
pripada srednji Evropi! Kaj 
ni dovolj, da nam Cinkarna 
zastruplja zrak in vodo (zad-
nje zastrašujoče ugotovitve 
o prisotnosti škodljivega 
PCB v vodotokih, zemlji, 
hrani itd.!), še sami občani 
ne zmoremo oziroma noče-
mo poskrbeti za čistejši, lep-
ši in kulturnejši bivalni pro-
stor. Samo primer: v našte-
tih stanovanjskih soseskah 
živi na tisoče ljudi pa pravi-
loma ni nobenega, ki bi vzel 
v roke metlo in grablje ter 
očistil okolico smeti, listja in 
druge nesnage. Seveda: 
vsakdo si misli, z ak^ ravno 
jaz, ko pa drugi samo gledajo 
in svinjcOo okrog sebe in jim 
je vseeno, v kakšnem okolju 
živijo. No, na zavest ljudi res 
ni mogoče računati, to je jas-
no kot beU dan. Rešitev bi se 
po mojem mnenju lahko na-
šla v akciji, ki bi jo izpeljala 
Samoupravna stanovanjska 
skupnost Celje, skupaj s hiš-
nimi sveti in sicer tako, da 
SSS izda ustrezen regulativ-
ni predpis, da so hišni sveti 
dolžni poiskati osebe, ki bi 
za ustrezno plačilo vsak te-
den čistile okolico blokov. 
Samo tako bomo prišli do či-
stega in človeka vrednega 
okolja. Hišni svet bi moral 
poskrbeti za nakup ustrezne-
ga orodja, stroške takšnega 
delavca pa bi plačevali sta-
novalci kot funkcionalne 
stroške in to po osebi. 

Vehko je danes ljudi, pred-
vsem upokojencev, ki so še 
sposobni za lažja dela, imajo 
pa nizke pokojnine in bi za 
primeren honorar bih pri-
pravljeni opravljati takšno 
delo. Tako bi rešili dva pro-
blema na en mah: okolje bi 
bilo čistejše, pomagah pa bi 
tudi ljudem s skromnejšimi 
dohodki. 

Slovenci se imamo za kul-
turen narod, vendar pa je vi-
dez naših mest, tudi Celja, 
takšen (ali pa še slabši) kot 
kje na jugu (npr. v Zenici ali 
Banja Luki), kamor Slovenci 
zremo precej zviška. Ni vse 
denar in premoženje, l judje 
si želimo tudi drugih stvari, 
med njimi tudi lepše in bolj 
urejeno okolje v katerem 
prebivamo in delamo. Le 
z malo truda in volje bi bilo 
naše okolje lahko dosti lepše 
in prijetnejše, predvsem pa 
človeka ne bi bilo sram, da 
živi v mestu in ne na vasi, ki 
so čistejše od mest. 

Zato naj Samoupravna sta-
novanjska skupnost in hišni 
sveti takoj izpeljeta akcijo za 
čisto okolje, da ne bosta či-
stoča in urejenost dvorišč 
odvisni le od zagnanosti zelo 
redkih posameznikov. 

FRANJO ZUPANIČ, 
Škapinova 4, Celje 

Zdravstvene 
storitve 

Kot invalidski upokojenec 
večkrat potrebujem zdrav-
stvene usluge. Predlani sem 
med zdravljenjem težke 
pljučnice v Topolščici dobil 
še nadvse neprijetno in ver-
jetno neozdravljivo trombo-
zo leve noge. Lani pa sem 
dobil v celjski bolnišnici iz-
vid in predpisano antikogu-
alicijsko terapijo. Imam še 
druge bolezni, ta pa mi naj-
bolj greni življenje. Zaradi 
tega potrebujem tudi več 
zdravil in prav tu se včasih 
pojavijo težave. 

V bolnišnici so mi naročih, 
naj si večkrat na dan nama-
žem nogo. Ko pa grem k svo-
jemu zdravniku, ga težko 
pripravim, da mi na recept 
napiše vsaj tohko zdravil, da 
jih imam za nekaj tednov. 
Saj ne morem kar naprej ho-
diti k zdravniku. Seveda se 
zavedam, da so z zdravili te-
žave, toda, če so na zalogi, jih 
pa menda le lahko dobim ko-
hkor jih potrebujem. 

Večkrat sem že rekel, da 
ne bom šel več k zdravniku, 
ampak bom zdravila kar sam 
kupil. Vendar pa vseh ne do-
bim brez recepta, pa še draga 
so, predraga za mojo majhno 
pokojnino. 

Enkrat sem tudi v celjski 
lakarni shšal pogovor med 
starejšim občanom in proda-
jalko. Občan, ki je tudi imel 
trombozo, je hotel kupiti 
zdravila brez recepta, proda-
jalki pa je dopovedoval, da 
ne gre k zdravniku, ker mu 
tako nerad napiše recept. 

Po vsej verjetnosti so tu 
v ozadju občinske zdravstve-
ne skupnosti, ki zdravnikom 
določajo, koliko zdravil lah-
ko predpišejo bolnikom ozi-
roma, koliko lahko to stane. 
Tako se zgodi, da človek vča-
sih r£ye malo potrpi in ne gre 
k zdravnku. 

KONRAD KRAJNC, 
Prebold 10 

Opravičilo 
Osnovna šola Polzela je 

dobila TURISTIČNI NA-
GELJ za vsestransko, pestro 
in uspešno dejavnost na šoh, 
njen turistični podmladek 
pa za iniciativo in ustanovi-
tev turističnega društva 
v kraju. 

Prekhcujem članka »Kiti-
jo se z uspehi hortikultur-
cev« NT 29. X. 1987, »Zaradi 
obrekovanja pred poravnal-
ni svet«, NT 21. I. 1988, ker 
so v njih napačna dejstva. 
Osnovni šoli »Vere Šlander« 
pa se opravičujem. 

VILI VVBIHAL 

Zagate 
stanovalcev 

Nekohko se bom razpisal 
o higienskem problemu dvo-
rišč skupnosti stanovalcev 
Zidanškova 2 in 4 ter Tomši-
čev trg 14 in 16. Kot predsed-
nik si dovoljujem pisati 
v imenu hišnega sveta, lahko 
pa smatrate to pismo tudi 
kot osebno opozorilo stano-
valca te skupnosti. 

Gre predvsem za stanje 
okrog dveh kovinskih zaboj-
nikov, ki sta nameščena na 
dvorišču in namenjena za 
odpadke. Vabim vse, da si 
zadevo ogledate sami, če-
prav kaj novega pravzaprav 
ne boste videh. Zadnje ustno 
opozorilo je doseglo KS Cen-
ter oziroma tajnika ob koncu 
preteklega leta, nekgj me-
trov proč od spornih zabojni-
kov sem na problem opozo-
ril še oba občinska stražnika. 
Rezultat je nikakršen. 

Pogled na te odpadke je 
»čudoviti« del celjske raz-
glednice in dokaz neučinko-
vitosti služb, ki bi takšen 
problem lahko razrešile in so 
dolžne takšne malomarnosti 
sankcionirati. Kdo bi lahko 
trdil, da je za to kriva naša 
skupnost stanovalcev. Orga-
nizirali n ^ bi torej 24-umo 
dežurstvo in prijazno opo-
zarjah stranke, delavce loka-
lov in mimoidoče, da so za-
bojniki za smeti. Čuvaj naj bi 
imel obvezno tudi metlo in 
smetišnico, pravzaprav bi 
v našem primeru ncubolj 
ustrezala kar lopata. 

Tipičen primer, kako se 
trudimo in zmagujemo, je 
propadsooči avtomobil brez 
lastnika. Surovina ga j e men-
da lani odstranila, a je za to 
potrebovala kar dve leti. 

Ostanimo še nekohko pri 
zabojnikih; eden je name-
njen za odlaganje odpadkov 
stanovalcev, ističasno pa tu-
di za odpadke Ljudske resta-
vracije. Čudovita kombina-
cija sodelovanja stanovalcev 
z gostinci in obojih z že udo-
mačenimi insekti in večjimi 
hišnimi živalmi, ki rajajo v za 
njih pravem paradižu. Si 
predstavljate, da stanujete 
blizu teh žarišč smradu in 
nehigiene? Kaj nam poma-
gajo lepo negovane ločnice 
na balkonih, ko pogled na 
zabojnik izniči vse. 

Problem so tudi naša dvo-

rišča, ki že dolgo niso več 
samo naša, ampak so kar jav-
ne površine z vsem svojim 
javnim neredom. Ta nered se 
prične že kar na začetku Tr-
ga V. kongresa. AvtomobiU 
trumoma silijo v ta stari del 
mesta opozorilnim tablam 
navkljub. Vsak bi se rad pri-
peljal z avtomobilom čisto 
do šanka. Da ne govorim 
o mesarjih in steklarjih, ki 
stalno »mašijo« Zagato in 
Ozko ulico. Če mogoče kdaj 
zagori (naša sporna zabojni-
ka sta že dvakrat zagorela) 
ali če mora kdo k zdravniku 
(pa ne more hoditi), pač naj 
počaka. Zabojnik naj zgori, 
bolnik pa naj poskuša preži-
veti . . . 

DANIEL MAJCEN, 
Celje 

Pismo je bilo poslano tudi 
celjskemu občinskemu in-
špektoratu, Kr^evni skup-
nosti Center, Samoupravni 
stanovanjski skupnosti Ce-
lje, uporabnikom poslovnih 
prostorov in stanovalcem. 

Pohod na Reško 
planino 

Ob 15-letnici planinskega 
društva iz Prebolda je bil 
uspel pohod na kočo pod Re-
ško planino, ki se ga je ude-
ležilo veliko krajanov. Orga-
nizatorjem pohoda je šlo na 
roke tudi lepo vreme. 

Večina pohodnikov se je 
odločila za že znano markira-
no pot od tovarne proti Dež-
n i k ^ e v i domačiji. Pot vodi 
tudi mimo rojstne hiše naše-
ga predvojnega komunista 
in spomeničarja Antona Kot-
nika, malo pod njegovo do-
mačijo pa se nam je odprl lep 
razgled na Spodnjo Saviru-
sko dohno. 

Kp pot pripelje na vrh hri-
ba Žv^ga, se razgled odpre 
na malo Mcirija Reko, kjer so 
razmetane posamezne do-
mačije. Pri Lobnikarju (po 
domače pri Završnikovih) je 
prva pos tna za žig in kakšen 
požirek. 

Od tam naprej je vseskozi 
lep razgled na okohško hri-
bovje, vidi pa se tudi že cilj 
- koča pod Reško planino. 
Pri koči se nas je zbralo pri-
bližno 450 planincev iz sko-
raj vseh planinskih društev 
iz žalske občine, precej pa jih 
je bilo tudi iz celjskih dru-
štev, iz Ptuja, Ljubljane in 
drugih krajev. 

Na krajši slovesnosti je 
Anton Ajdič, predsednik 
Planinskega društva Pre-
bold z n e k ^ besedami orisal 
razvojno pot tega društva, 
nato pa so podelih nagradi. 
Kot n^sterejš i pohodnik jo 
je dobil 85-letni Franc Zago-
žen, ki se je vse doslej zvesto 
udeleževal pohodov tega 
društva, kot najstarejša po-
hodnica pa jo je dobila Olga 
Ribič. 

Organizator pohoda se 
zahvaluje vsem, ki so ta dan 
prišh na slovesnost pod Re-
ško planino, hkrati pa vabi 
vse, ki si žehjo čistega gor-
skega zraka in lepega razgle-
da, da se kd£o od t rg^o od 
dela v mestni betonski džun-
gh in pridejo pod Reško 
planno. 

KONRAD KRAJNC, 
Prebold 10 

Kaj pa lepo 
vedenje? 

Ko sem se 11. januarja vra-
čala iz Celja domov, sem do-
živela neprijetnost, ki je zle-
pa ne bom pozabila. Vlak za 
Rogatec s e j e počasi pomikal 
po tretjem tiru, vagon z vrati 
pa se je ustavil ravno pred 
menoj. Okoh mene ni bilo 
gneče, takrat pa, o groza, 
z desne strani so pritisnih 
proti vratom dijaki, tako da 
sem padla na tla. Kot da so 
podivjaU, so kar preko mene 
vstopali v vlak in verjetno bi 
me poteptah, če mi neka de-
khca ne bi pomagala vstati. 
Zahvaljujem se ji sedaj, za-
k^j takrat verjetno od ogor-
čenja nisem našla pravih 
besed. 

Med potniki so bih večino-
ma mladi, ki so ves dan pre-
sedeli v šolskih klopeh, in le 
n e k ^ starejših. Ker so bih 
mladi starejši, so seveda za-
sedh vse sedeže ali pa jih re-
zervirali s torbami. Mar ne bi 
bilo lepo, če bi ti dijaki po-
magali starejšim vstopiti 
v vlak in bi jim potem odsto-
pih sedeže, seO prav gotovo 
niso vse dopoldne sedeU kot 
oni v šoh. 

Sprašujern se, ah i m ^ o ti 
dijaki k d ^ v šoh kakšno uri-
co pouka o lepem vedenju in 
odnosu do starejših. Kako 
bodo ti otroci ravnali s svoji-
mi starši, ko bodo stari in 
betežni? Pomislijo pa naj, da 
bodo tudi sami enkrat stari. 

M. E., Grobelno 

Kulturni center Ivan Napotnik Titovo Velenje: V dvo-
reini doma kulture bodo dcines in jutri uprizorili Jurčiče-
vega Desetega brata. Ljudsko slikanico Deseti brat v pri-
redbi Bogomira Verasa bodo predstavili združeni amaterji 
občine Velenje - gledališčniki, pevci in folkloristi. 

V galeriji kulturnega centra pa si lahko v teh dneh 
ogledate razstavo perorisb Česana Daliboija Zupančiča. 
Zupančič razstavlja 21 perorisb iz ciklusa »Ljubezen, 
oblast, smrt«, ryegove risbe pa si lahko ogledate do 9. 
februarja. 

Zdravilišče Laško: V zdravilišču pripravljajo večer 
s starimi ljudskimi instrumenti in pesmijo slovenskih 
pokrajin, ki jih bosta predstavila vrhunska glasbenika 
- etnologa Mira in Matija Terlep s pevko. Glasbo bosta 
izvajala na opreklju, cimbalih, citrah, pojoči žagi, žveglah, 
drumlici, okarini. Koncert se bo pričel ob 20. uri, po kon-
certu pa bodo narodne v plesnem ritmu igrali godci kul-
turno umeniškega društva Anton Tanc iz Marija gradca. 

Zdravilišče Rogaška Slatina: V Razstavnem salonu 
Zdravilišča bodo jutri ob 19.30 uri odprli razstavo likovnih 
del Franje Grčar in Andreje Peklar. Ob otvoritvi bo v kul-
turnem programu nastopil Moški pevski zbor Zdravilišča 
pod vodstvom Franca Plohla. 

Pokrajinski muzej Celje: V razstavnem prostoru Pokra-
jinskega muzeja je odprta razstava celjske zbirke starih 
grafik. Razstava bo odprta do 1. maja. 

Knjižnica Edvarda Kardelja: V študijskem oddelku 
knjižnice je odprta razstava Celje na starih razglednicah. 
Rcizstavo so podaljšali do konca meseca februarja. 

Razvojni center Celje: V avli Razvojnega centra je na 
ogled razstava akademskega slikarja Vojka Pogačarja. 
Razstava bo odprta do 9. februarja. 

KLjUB - Mladinski kulturni center Celje: V KLjUBu 
bodo danes ob 19.30 uri zavrteU video film Busting loose, 
v petek, 29. j a n u ^ a ob 20.30 uri bo v okviru jazz cluba 
nastopil Vanja Lisac Quartet iz Zagreba v soboto pa bo 
plesni večer z d.j.-jem Goranom Schmidtom. V torek, 2. 
februarja pa bo v KLjUBu na ogled video film Children of 
the corn. 

Zdravilišče Dobrna: V avh hotela na Dobrni je odprta 
rcizstava akvarelov Erike Kurelac. Razstava bo odprta do 
3. februarja. 



V Celju Je doma doher rokomet 
Mladf CeUanI so se že devetlč prebili do finala 

»Na koncu smo lahko vsi 
zadovoljni z osvojenim dru-
gim mestom in mislim, da 
je Crvena zvezda zasluženo 
prva. Tudi mi smo imeli 
v flnalni tekmi majhno pri-
ložnost za zmago, vendar so 
na koncu odločale drobne 
nianse; to je: domač teren, 
ambient, sodniki... Tako je 
Zvezda na koncu zasluženo 
zmagala z golom razlike.« 

To je med drugim povedal 
Slavko Ivezič, trener mladih 
rokometašev, v nedeljo zve-
čer, ko smo se vračah z mari-
borskega letališča z avtobu-
som v Celje. Ob boku mu je 
v Beogradu ves čas stal Mi-
loš Rovšnik, vsi ostah, ki 
smo spremljali ekipo, pa 
smo se lahko prepričah, da 
Slavko Izvezič zna ravnati 
s svojimi fanti. Čeprav je raz-
lika v letih med mladinci in 
njim že kar precejšnja, pa 
vlada med njimi prijateljski 
odnos in pri trenerju Iveziču 
mladi rokometaši vedno na-
letijo na odprta vrata. Pa naj 
gre za dodatek pri obrokih, 
ki so bih za lačne rokometa-

še kar premajhni, ali za to, če 
bodo raje pih sok kot mine-
ralno vodo, pa do tega, da 
Slavku Iveziču ni težko sto-
piti med fante, se z ryimi k ^ 
pogovoriti in pošaliti. 

Tudi mlade celjske roko-
metaše, ki so prišh v Beo-
grad, je treba vse, brez izje-
me, pohvaliti. Obnašali so se 
izredno disciphnirano, kot 
pravi športniki, zato nam je 
bilo tistim, ki smo bih med 
gledalci, kar toplo pri srcu, 
ko smo lahko s ponosom de-
jali, da smo Slovenci. Mladi 
Celjani so tako z obnašanjem 
kot z rezultati več kot dostoj-
no zastopah našo repubhko. 
Za to gre gotovo priznanje 
tudi obema trenerjema in 
vodstvu kluba. 

Na državnem prvenstvu 
v Beogradu je Petrit Fejzu-
la, zvezni selektor mladin-
ske državne reprezentance 
na svoj seznam uvrstil tudi 
štiri Celjane: Straška, Šafa-
riča, Pungartnika in Catra. 

Če je bilo v petek zvečer 
v hotelu Mladost v Beogra-
du, kjer smo stanovali, raz-

položenje klavrno, ker so Ce-
ljani iz srečanja s Proleter-
jem iztržih le eno točko, pa je 
bilo tohko bolj veselo v so-
boto, ko so najprej močno 
premagali Vlažnimi, zvečer 
pa so z lahkoto ugnah še Za-
met. Kakor hitro smo se v so-
boto zvečer vrnili v hotel, se 

Končni vrstni red: 1. Cr-
vena zvezda, 2. Aero Celje, 
3. Proleter, 4. Rade Ličina, 
5. Mornar, 6. Zamet, 7. Vlaž-
nimi, 8. Pelister. 

je iz sob, kjer so spali Celja-
ni, pričela razhvati udarna 
glasba Agropopa. Fantje pa 
so pri večerji lačna usta raz-
tegnili tudi v nasmeh. Toda 
pred njimi je bil še finalni 
obračun s Crveno zvezdo in 
nastop pred televizijsko ka-
mero, zato so po večerji odšli 
k počitku. Še prej so poklica-
h domov in sporočih, naj jih 
doma gled^o po televiziji. 

Odločilni dan je prišel. 
Vzdušje v polni dvorani Vož-
dovac na Banjici, je bilo pra-
vo, prava pa je bila tudi roko-
metna tekma. Tako lepega 
rokometa kot smo mu bili 

Slavko Ivezič: »Mislim, 
da na prvenstvu nismo po-
kazali vsega kar znamo. 
Poznala se je odsotnost Ša-
fariča in Privška na pripra-
vah v Poreču. V Beogradu 
smo igrali najbolj kolektiv-
no in najbolj disciplinirano. 
To je bila ocena vseh šport-
nih delavcev, ki so sprem-
ljali to prvenstvo. O naši 
igri so govorili pohvalno. 
Ob bok so nas že pred final-
no tekmo postavili k Crveni 
zvezdi in so vsi napovedali, 
da bo to pravo finale. Poh-
valil bi naslednje igralce: 
Čatra, Privška, Š£^ariča, 
Franca in Straška.« 

priča v nedeljo v finalnem 
srečanju, že dolgo nismo vi-
deh. Čar sta nekoliko pokva-
rila sodnika, ki sta tu in tam 
močno pogledala skozi prste 
domačinom. Kljub vsemu je 
bila Crvena zvezda zasluže-

Aero : Proleter 18:18, Aero 
: Vlažnimi 46:17, Aero : Za-
met 21:16, Aero : Crvena 
zvezda 23:24. 

no prva, vehko aplavza in 
simpatij pa so poželi tudi 
mladi Celjani. 

Veselju s e j e pridružil kan-
ček grenkobe, ko so mladi 
rokometaši nasmejani pokli-
cah starše in izvedeli, da tele-
vizijskega prenosa pri nas 
sploh ni bilo. Toda smeh in 
šale so se razlegale še pozno 
v nedeljski večer na beogr^-
skem letališču in kasneje 
v letalu. Če je medtem, ko 
smo nekje na nevemkoliko 
tisoč metrih potovah proti 
Celju, v oddaji Zdravo vele-
umno klepetal o svojih uspe-
hih kakšen, gotovo pomem-
ben športnik iz Ljubljane ali 
okolice, pa so se mladi Celja-
ni tolažih z mishjo, da lahko 
slava človeku zmeša glavo, 
nihče pa jim ne more vzeti 

Čeprav so nam v Beogra-
du organizatorji zagotavlja-
li še po finalnem srečanju, 
da so Slovenci lahko gledali 
prenos te tekme, ste lahko 
tisti, ki ste zastonj sedeli ob 
televizijskih sprejemnikih 
videli, da niste nič videli. 
Ljubljančani so namreč ig-
norirali uspeh Celjanov. Fi-
nalno srečanje je bilo za 
njih očitno nezanimivo, za-
gotovo pa bi bilo drugače, 
če bi šlo za ekipo Slovana. 
Ne dvomim, da je vse, kar se 
dogaja v slovenskem »vele-
mestu« bolj pomembno od 
rezultatov, ki jih dosega 
»provinca«, vendar bo lepe-
ga dne morda le treba po-
gledati resnici v oči, zardeti 
in priznati, da so morda iz-
ven Ljubljane še športniki, 
ki dosegajo vidne rezultate 
in ki bi jim bilo lahko to, da 
bi tekmo prenašala tudi 
ljubljanska televizija, do-
datna vzpodbuda za delo 
v bodoče. 

tistega, kar so pridobih 
v treh dneh, ki so jih skupno 
v prijateljskem vzdušju pre-
živeli v Beogradu. 

NATAŠA GERKEŠ 
Foto: EDI MASNEC 

Celjska ekipa. Stojijo iz leve: Vlado Privšek, sekretar RK Aero, Slavko Ivezič, trener, Miloš Rovšnik, pomočnik 
trenerja, Aleš Anžič, Roman Pungartnik, Boštjan Strašek, Tomaž Čater, Aleš Franc, Robi Šafarič, Uroš Privšek, 
Sebastijan Oblak in Dani Novak, čepijo od leve: Boštjan Tome, Marko Šušterič, Željko Vešligaj, Peter Novak, Marko 
Cvetko in Trivko Matovič. 

Trener Ivezič daje zadnje nape 
v finalni tekmi s Crveno zvezdo 

Pungartnik je eden izmed štirih 
mladinske rokometne reprezen 

Dve miariji - dve zgodbi 
Rodili sta se v prejšnjem stoletju 

»Midve pa sva še iz prejš-
njega stoletja,« je kar na za-
četku našega obiska razloži-
la Marija Vanovšek iz Klan-
ca pri Dobrni. Sedli smo ob 
staro kmečko peč, pridruži-
la se nam je še Marija Založ-
nik in skupaj sta obudili 
spomin na daljnja desetlet-
ja, na številne lepe in gren-
ke trenutke njunega 90 let 
dolgega življenja. Obe ži-
vahni, z jasnim spominom 
in veliko volje, ki sta jo 
v življenju še kako potrebo-
vali. Dve Mariji - dve živ-
ljenjski zgodbi... 

»Spominjam se celo pred-
šolskih let, ko smo otroci tež-
ko živeli. Kruh smo dobih le 
malokdaj; večinoma smo 
jedh suhe hruške, ki so bile 
tako trde, da smo si skorcO 
zobe polomih. Najboljše je 
bila koruzna juha in kislo 
mleko. Zjutraj, preden smo 
šli v šolo, pa smo dobih žgan-
ce«, pravi Marija Vanovšek. 
Pri hiši je bilo pet otrok, oče 
je zgodaj umrl in Marija je 
morala poprijeti za delo. 
Marsikdo je počela in tudi vi-
dela precej sveta, saj je služi-
la celo na Dunaju. 

»Stara sem bila osemnajst 
let in v začetku je bilo zelo 
težko, saj nisem bila vsajena 
mesta. Še hoditi nisem znala 
po cesti. Mishla sem, da se 
moram vsakemu izogniti in 
sem neprestano begeila sem 

ter tja, dokler mi niso poka-
zali, da tako ne gre,« se da-
nes smeji Micka, kot ji pravi-
jo sosedje. »Sedaj pa sem že 
35 let v pokoju in ,penzija', ki 
jo dobim, je zame kar dovolj. 
Sicer pa mi pomaga hčerka 

z družino, jaz pa jim skuham 
in popeizim otroka, pa smo 
vsi zadovoljni.« 

Živahna in pri močeh je 
celo zaplesala na srečanju 
starejših krajanov na Dobr-
ni, pa pravi, da tisto ni bil 

ples, saj tega nikoh ni znala. 
Zato pa so tohko lepša njena 
ročna dela, ki se jih še vedno 
z veseljem loti. 

Marija Založnik pa je ne-
kohko potarnala, da ni več 
pri močeh in da raje sede 
v kot pri veliki krušni peči in 
poklepeta z vnukom Ervi-
nom. Ta je še posebej vesel, 
kadar se stara mama spomni 
dogodka iz mladosti ah pa 
zapoje kakšno že skoraj po-
zabljeno pesem. Tudi njej ni 
bilo lahko v življenju. Še naj-
bolj grenki so spomini na čas 

med drugo vojno. Iz Mislinje 
se je primožila v bližino Vita-
nja, kamor so često pr ih^ah 
partizani, pa tudi Nemci in 
še danes se spominja tistih 
tesnobnih let. »Še sreča, da 
sem se primožila na ,grunt', 
sicer ne vem, kako bi preži-
veh tista leta,« pravi Marija. 
»Nobenega dela se nisem 
branila, znala sem vsa kmeč-
ka opravila, še najraje sem 
delala zunaj na polju. Slabo 
smo jedh in vehko delah in 
verjetno smo zato dočakali 
90 let«, se hudomušno smeji 

Živahni in dobre volje sta bili obe 90-letni Mariji. Marija Vanovšek je veselo nazdravila 
Artanovi mami, ki pa je bila bolj kot vina vesela skodelice kave. 

Za praznik sta obema zaželela še veliko let tudi predsti 
Dobrna Ivanka Petelinšek in Roman Ramšak. 9-letni Ervin pi 
na peč. 



fvojim« fantom pred pričetkom drugega polčasa 

\<ov, ki so uvrščeni na seznam zveznega selektorja 
tttrita Fejzule. 

[Založnik. »Spomi-
jda smo imela dekle-
iiiz žaklovine, na no-
ilBene cokle. Na karte 
jlobili pol kilograma 

je bilo komaj za 
iPrežganko.« 
'̂ vi mami, kot ji pra-
jJ^e, pa kljub vsemu 

ne zmanjka. Hu-
co pripoveduje, kako 
:f5]a k zdravniku, da 
i zdravilo, ker jo je 
oOga. »BoU vas zato, 
ê f stara, mi je rekel, 

ga vprašala: zakaj 

me pa potem še druga noga 
ne boli, saj je prav tako sta-
ra?« Sicer pa se nad zdrav-
jem ne pritožuje veliko. Le 
vidi bolj slabo in veijetno bi 
bilo z novimi očali bolje. Pa 
pravi, da se zanjo tako ne 
splača več kupovati novih, 
bodo že še stara dobra. 

Njuni vnuki danes težko 
razumejo njune življenjske 
izkušnje, tudi zanima jih ne 
preveč. Micka ima dve vnu-
kinji in tri pravnuke, Artano-
va mama pa 16 vnukov in 
deset pravnukov. Še n^več 
časa preživi z najmlajšim 
vnukom Ervinom, ki večkrat 
z zanimanjem prisluhne stari 
mami. »Sicer pa, kdo bi za-
meril današnjim otrokom. 
Vsega imajo dovolj pa niti ne 
morejo razumeti, da smo 
včasih glodali le suhe hru-
ške, pa še veseh smo jih bi-
h,« pravita obe Mariji. 

Veselo klepetata s skodeh-
co kave v naročju, brez kate-
re ne moreta. »Kaj devetde-
set, zadnjič sem shšala, da 
jih ima neka ženska 116!« za-
mahneta z roko, ko sprašuje-
mo, kako sta ob tako trdem 
življenju dočakah 90. rojstni 
dan. Nazadnje ju pregovori-
mo, da bi skupaj zapeh kakš-
no, skoraj pozabljeno pesem. 
Marijo Vanovšek glas ne 
uboga več tako kot včasih, 
zato pa je druga Marija še 
vedno dobra pevka. O lepih 
šentlorenških dekletih poje 
njena pesem - spomin na 
mladost in na redke trenutke 
sreče v njenem življenju. 

T. CVIRN 
Foto: EDI MASNEC 

H^^evae skupnosti 
raje umaknil 

Od »ohešalnika« h glashi 
Simoni Welss - pevki, leksiopiski, bivši miss, manekenki In plesalki, popularnost nI zmešala 
glave 

Tisti torek, ko sva se 
s Simono dogovorili za 
pogovor, sem proti blo-
ku na Resljevi cesti 
v Ljubljani, kjer Simona 
stanuje, odhajala z meša-
nimi občutki. Me bo biv-
ša miss Slovenije pri 
vratih sprejela z vzviše-
nim nasmeškom? Me bo 
kritično premerila od 
nog do glave in moji ne-
manekenski zunanjosti 
naklonila ciničen na-
smešek? Ali pa bo, s kilo-
gramom pudra in barve 
na licu, dala vedeti, da 
sem ji s svojo prisotnost-
jo pokvarila večer? 

Vnaprej zamišljeni sce-
narij ni ustrezal resnično-
sti. Stvari so se zasukale 
popolnoma drugače. Že 
pred blokom sem, nein-
formirana, začudeno str-
mela v napis nad zvon-
cem: Šarac-Weiss. Hopla, 
punca živi s Šarcem in se-
daj bo ta bivši Rendez-vo-
us(jevec) ves čas prislu-
škoval kaj se bova pogo-
varjali in bo, po možnosti, 
še dirigiral, kako naj po-
teka pogovor?! Kar vroče 
mi je postalo! 

No, pa so se stveiri zopet 
zasukale popolnoma dru-
gače. Pri vratih me je poz-
dravil Goran Šarac, za 
njim pa se je pozdravu 
pridružil še Jack (čudovi-
to bel angora muc, ki je 
bil na mačji razstavi c Ce-
lju ocenjen z najvišjo oce-
no, požiral pa je tudi za 
ovitek plošče skupine 
Big Ben). Ko sem sedla 
v okusno opremljeni 
dnevni sobi na kavč, sem 
se s pogledom sprehodila 
po knjigah, ki so polnile 
knjižne police, po kupu 
igračk in, na neopaznem 
mestu, po n e k ^ ploščah. 
Le pianino na levi strani 
je dal slutiti, da se stano-
valci ukvarjajo z glasbo. 
Medtem se je pogovoru 
pridružila Simona. Svet-
lolasa, v kavbojkah, 
v srajci iz jeansa, brez pu-
dra, z nekaj modre barve 
na trepalnicah in s pri-
kupnim nasmehom na 
ustnicah. In še opazila ni-
sem, kdaj smo se pričeh 
pogovoarjati o povsem 
vsakdanjih stvareh. Šele 
čez nekaj minut sem se 
zavedela, da sem k njima 
prišla pravzaprav po služ-
beni dolžnosti. 

Zato smo za nekaj mi-
nut prekinih klepet; Jack 
se je udobno namestil na 
pianinu, Goran pa je (brez 
pripomb) poslušal najin 
pogovor. 

Simona je, novinarjev 
in njihovih vprašanj že 
vajena, pričela pripove-
dovati: »Manekenstvo, 
fotomodel, ples - to je 
v bistvu nekaj, kar ostaja 
le še lep spomin na neko 
obdobje, v katerem sem 
nabirala izkušnje, potova-
la po svetu. SedsO je glav-
na glasba. Napre j sem se 
poizkusila kot tekstopi-
ska. Ker sem precej ro-
mantična duša, sem pe-
smi pisala že ves čas. 
Pred približno dvema le-
toma sem začela sodelo-
vati tudi s komponisti in 
potem je prišlo, čisto 
spontano, tudi do tega, da 
sem kakšno pesem sama 
odpela. Že prej sem pela 
pri razhčnih pevskih zbo-
rih, tako da sem o petju že 
nekaj vedela. Poleg tega 
imam doma najboljšega 
učitelja (Gorana Šarca), 
ki mi lahko marsikaj po-

ve in mi tudi pomaga. Re-
zultat prepevanja pa sta 
plošča in kaseta, ki sta iz-
šh lani. Moje pesmi so 
mladostne, zaljubljene, 
nekatere žalostne. Na mo-
ji plošči je v bistvu za vsa-
kogar nekaj. Ker je ploš 
čo pripravljala dobra eki-
pa - glasbeniki kot so Ta-
dej Hrušovar, Goran Ša-
rac, Božidar Wolfand in 
Dare Petrič ter snemalna 
tehnika studia Tivoh, je 
bil rezultat dober sprejem 
pri občinstvu. Trenutno 
nastopam tudi po Slove-
niji v razhčnih diskote-
kah in ostahh zabaviš-
čih,« se je razgovorila. 

Simona se je odločila za 
sohstično kariero. Nasto-
pi v živo pa so vendarle 
nekgj posebnega. Nasto-
pati pred množico sam in 
ljudi ogreti ni mačji (ah 
Jackov) kašelj. »O tem 
pravzaprav sploh še ni-
sem razmišljala. Verjetno 
je to stvar, ki je v meni. 
Rada sem z ljudmi, rada 
se družim z njimi in ved-
no se moje občinstvo do-
bro odziva. Tega, kako 
ustvariti vzdušje, se ne da 
naučiti. Kajti ljudje niso 
naivni; dobro vedo, kdaj 
je nekaj podano na is-
kren, kdaj pa na prisiljen 
način. Pubhka na koncu 
vedno ugotovi, kdo je 
kdo. Na mojih nastopih 
me dobro sprejema tudi 
ženska pubhka. Seveda 
ne vse, ker prihaja tudi do 
ljubosumnih scen, am-
pak tega je malo. To so 
posamezni primeri, ki pa 
so razumljivi, saj se žen-
ske morda počutijo ogro-
žene. Povedati moram, da 
pridem na vsak nastop 
zato, da zabavam občin-
stvo, ne pa zato, da bi ka-
kršnikoh punci speljala 
fanta, keyti čisto dovolj 
imam svojega. Včasih še 
preveč.« 

Simona je pričela pre-
pevati na festivahh. Njen 
debut je bil na festivalu 
Opatija 85. »Skladba, ki 
sem jo pela na tem festi-
valu, ni bila nekaj pretre-
sljivega, je pa doživela ze-
lo dober odziv pri pubh-
ki. Na festivahh namreč 
ni vedno najbolj po-
membna nagrada, pač pa 
to, kako ljudje pesem 
sprejmejo. Tudi sedaj že 
pripravljamo pesem za 
Pop delavnico, pa za Vaš 
šlager sezone, ki je v Sa-
rajevu, za sphtski festival 
in za Makfest v Makedo-
niji. V Makedoniji je tre-
nutno zelo popularna ena 
izmed mojih pesmi in 

moram reči, da me imsOo 
tam zelo radi. Seveda po-
šiljamo pesmi na vse ju-
goslovanske in slovenske 
festivale, potem pa je od-
visno od žirije, ah bo pe-
sem izbrala ali ne. Doslej 
je šlo še vse gladko.« 

Tudi v zasebnost sva 
nekohko posegh. Pa ni-
sva govorili o tem, kaj 
z Goranom jesta za kosi-
lo, kdo kuha in kaj ku-
ha.. . Pokukali sva le v ti-
ste redke trenutke, ko je 
Simona prosta, brez dela. 
»Teh trenutkov je zelo 
malo. Vehko časa mi vza-
mejo teksti, kot vsi nor-

'malni ljudje tudi jaz de-
lam, zaposlena sem 
v združenem delu, pišem 
pa tudi knjigo o svojih 
doživetjih, o zgodbah de-
klet, ki sem jih srečevala 
pri nas in v svetu. Kadar 
ujamem trenutek proste-
ga časa, se ponavadi zle-
knem na kavč in malo od-
dremam,« je povedala in 
se navihano zasmejala. 

Simona je bila mane-
kenka in gotovo se v svo-
jem življenju ni mogla iz-
ogniti zlobnim natolceva-
njem, češ da uspejo samo 
lepa dekleta, ki lahko, če-
prav nimajo posluha, pre-
pevajo. Kako je to doživ-
ljala Simona Weiss? »Ni-
koh ne moreš pričakova-
ti, da bi te imeh vsi radi. 
Eni te sprejmejo, drugi te 
ne marajo. Na to ni treba 
gledati preveč črno, k ^ t i 
če se nekdo dokaže, se 
pač dokaže, in tisti, ki se 
spozna na glasbo, lahko 

v hipu ovrže takšna natol-
cevanja.« 

Zakaj pa je Simona na 
široko odprla vrata glas-
bi, manekenstvu pa je pu-
stila kotiček le med spo-
mini? »Manekenska leta, 
ko sem delala kot fotomo-
del, so bila pravzaprav 
nora. Zame so bila lepa, 
spoznala sem veliko no-
vih ljudi. Vendar pa - ma-
nekenka je v bistvu samo 
obešalnik. Upam, da ob 
tej besedi ne bo kdo uža-
ljen. Manekenka ljudem 
razkazuje le obleko, ne 
more pa jim dati nič svo-
jega. Je samo objekt, 
medtem ko lahko jaz, kot 
pevka, pubhki dam tudi 
svoja občutja, lahko jim 
dam nekaj iskrenega, to-
plega.« 
Tohko o manekenstvu. 
Tudi midve sva ga pustih 
z a n e m ^ e n e g a nekje 
v ozadju, prostor pa sva 
prepustila ponovno glas-
bi. Simona je z mishmi že 
pri novi plošči. »Aprila ali 
maja bo že treba razmi-
šljati o novem projektu. 
Tudi pesmi za novo plo-
ščo že pripravljamo. Ven-
dar delamo to počasi, saj 
ne bi rada, da bi se mi 
zgodilo to, kar se dogaja 
nekaterim, da so pesmi 
podobne druga drugi, da 
so torej vse po istem ko-
pitu.« 

Skoraj vsak pevec sku-
ša prodreti tudi na tuje 
glasbene odre. Simona ni 
izjema, čeprav pravi: »V 
bistvu je biti lepše popu-
laren doma kot v tujini, 
zato ker so tu ljudje, ki 

me poznajo, ki razumejo 
kaj pojem. Kljub temu pa 
je zanimivo oditi tudi na 
kakšno turnejo. Dobila 
sem povabilo za mesec in 
pol dolgo turnejo po Sov-
jetski zvezi. Sovjetska 
zveza se je počasi pričela 
odpirati navzven, vehko 
zanimanje vlada za pevce, 
ki prihajajo od zun^j, za 
pevce zahodnega tipa. 
Zato je zame velika čast, 
da so izbrah mene.« 

O naši zabavni glasbi 
nima posebej dobrega 
mnenja. Pravi, da je jugo-
slovanska zabavna glasba 
v zadnjih letih naredila 
vehk korak nazaj, s tem 
ko je pričela vključevati 
tudi narodno glasbo. 
Kakšni glasbi pa rada pri-
sluhne sama? 
»Rada poslušam Whitney 
Huston, ki je zame naj-
boljša pevka, pa Tino 
Turner in Kim Wilde. Pa 
še kakšnega Stinga, po-
tem pa že skoraj zmanjka 
časa. Poslušam tudi našo 
glasbo, ker jo moram, če 
hočem slediti dogajanjem 
na jugoslovanski glasbe-
ni sceni, vendar mi je pri 
nas zares všeč le Josipa 
Lisac. Morda še Denis 
& Denis, vendar v stari 
verziji, pa morda še Mar-
tin Krpan.« 

Kje pa je rešilni pas za 
jugoslovansko zabavno 
glasbo? »Kaj bi bilo treba 
narediti, v bistvu ne vem. 
Zase vem, da sem prvi 
korak že naredila. Moja 
glasba namreč ni tipična 
komerciala, ampak je na 
meji pop ročka. V bistvu 
je moja glasba zelo trdi 
pop in mehak ročk. To je 
kvahtetna, moderna pro-
dukcija in mishm, da j e to 
šele začetek. Upam, da bo 
kdo to posnemal. Kako 
dolgo bom še pela, pa je 
odvisno od ljudi. Tako 
dolgo dokler me bodo 
sprejemah tako dobro kot 
me sedaj, bom pela, po-
tem ... Potem bom pa pe-
la, ampak zase,« je zaklju-
čila Simona. In urni ka-
zalci so za nas zopet pri-
čeh drveti dalje; Jack nas 
je iz udobnega ležišča na 
pianinu lenobno pogledal 
z enim očesom, (Joran pa 
je rekel: »A bomo še kgj 
spih?« In potem smo še 
nekaj spih in še bolj kle-
petali! O čem? V tem pa 
je čar novinarstva, da lah-
ko novinar izve tudi k ^ 
takega kar ni za vsakega. 
Ampak, bilo je zanimivo 
in prijetno. 

NATAŠA GERKEŠ 

Simona in njen ljubljenec Jack. 



Zdravo, počitnikarji! 
Verjamem, da vam ni prav nič dolgčas. 

Res, da bi bile počitnice še mnogo bolj vese-
le in zabavne, če bi nam zima prinesla tudi 
kaj snega, ampak, žal, se moja želja iz prejš-
njega tedna doslej še ni uresničila. Pa d^mo 
snegu še nek^j dni časa, da pade! 

Če pa vam kdaj kljub vsemu postane 
majčkeno, majčkeno dolgčas, obrnite gumb 
na radijskem sprejemniku in prisluhnite 
Počitniškemu vrtiljaku na Radiu Celje 
- vsako jutro od 8.15 do 9.00. V tem času 
vrtimo glasbo po vaših željah, kramljamo 
z vami in počnemo še marsikaj zanimivega! 
V petek, 29. januarja in 4. februarja pa pri-
pravljamo v oddaji za vas tudi majhno avdi-
cijo za vse, ki želite postati naši mladi sode-
lavci. O vsem vas bomo bolj natančno obve-
stili na začetku odde^e, zato ne pozabite na 
zmenek ob 8.15! 

Vaša Nadja 

Po hlače v tečaj! 
Ja, ja punce, kar na šviljski te-

čaj, pa tudi fantje bi si lahko sami 
naredili hlače. 

Sama sem že lansko leto obi-
skovala šiviljski tečaj in ne mo-
rem reči, da mi je žal. Lani smo 
delale krila in bluze, letos pa še 
hlače. Šivanje kril je bilo v načr-
tu, medtem ko smo za bluze mo-
rale pregovoriti tovaršico Veler-
jevo, ki nas vodi, pomaga pa ji 
tovaršica Ivanka Pučak, ki ima 
polovico deklet. 

Če vas zanima, kako se šiva, 
berite naprej! 

Prvo popoldne smo porabile za 
spoznavanje šivalnega stroja. Ko 
smo ga dodobra spoznale, smo 
dobile liste papirja, na katerih so 
bile narisane črte, sprva ravne, 
kasneje v obliki kvadratov, spe-
ljanih od majhnega do največje-
ga in na koncu v obliki krogov, ki 
se ne stikajo in so med seboj po-
vezani. Drugič smo že risale kro-
je za svoja krila, vsaka po svojih 
merah. In naslednjič smo potre-
bovale blago in postale smo šivi-
lje z vsemi nitkami na obleki, bu-
cikami v ustih in metrom okoli 
vratu. 

To se je ponavljalo iz tedna 
v teden tako dolgo, dokler niso 
bila krila dokončana. Ena skupi-
na je imela na voljo tri šivalne 
stroje znamke Višnja, vendar je 
tudi navadna šivanka prišla prav. 

Naše izdelke so lahko občudo-
vali sošolci v šolski avli. To je bil 
začetni tečaj. Letos pa je naš cilj: 
izdelati hlače. 

Tudi fantje bi se lahko priklju-
čili, nič se ne zmrdujte! Osupnili 
bi, kaj vse si lahko naredimo v ši-
viljskem tečaju. 

ANDREJA NOVAK. 8.b 
OŠ Vera Šlander 

POLZELA 

Poezija narave 
Mestni človek. Vsak dan 

v službo. Na poti v službo ali do-
mov mu vsak dan preplavijo uše-
sa nešteta brnenja avtomobilov. 
Skozi nosne kanale mu prihaja 
dim izpušnih in tovarniških pli-
nov, ki mu dušijo pljuča. 

Nujno potrebuje oddih in svež 
gorski zrak. V hribe. Dobra reši-
tev. Pa kar hitro pot pod noge. 

Že smo v gozdu. Kakšen mir in 
kakšen sveži zrak. V tiste, trenut-
ku globoko vdihnemo sveži zrak. 
Če dobro prisluhnemo, slišimo 
petje raznih ptic pevk. Na neki 
veji žvrgoli kos, v nekem grmu 
kuka kukavica. Naenkrat mi pa-
de na glavo nekaj trdega. Auu!! 
In že se mi na glavi pokaže majh-
na buška. Pogledam gor in vidim 
razigrano veverico, ki grize lešni-
ke. S sosednje veje pa ji maha 
nagajivi polh, ki prav tako obe-
duje. Spet se zagledam v krošnje 
dreves in naenkrat se mi zazdi, 
kakor da bi mi drevesa pela 
uspavanke. Vse to je podobno 
šumenju krošenj, kijih pozibava 
rahel vetrič. Toplo sonce me ko-
maj doseže čez krošnje s svojimi 
sončnimi žarki. 

A me že požgečka po nosu en 
nagajivček. Ja, ja, življenje v hri-
bih je res lepo. Narava ti igra svo-
jo poezijo. A kaj češ, ko moraš 
spet domov v »umazano« mesto. 

TATJANA DOBRAVC, 7.a 
OŠ Bratov Juhart 

ŠEMPETER 
V SAVINJSKI DOLINI 

Večerja pri sveči 
V četrtek zvečer sva z atijem 

gledala televizijsko nadaljevan-
ko. Roki se je igral za avtomo-
bilčki na tleh, mama pa je v kuhi-
nji pripravljala večerjo. Nenado-
ma je zmanjkalo elektrike. Ugas-
nila je luč izginila je televizijska 
slika, mama pa se je jezila, ker ji 
je ugasnil štedilnik. Tudi pralni 
stroj je nehal prati. Ati je hitro 
poiskal svečo in roki je lahko na-
daljeval igro. Mama je zakurila 
v štedilnik na trdo gorivo in tako 
smo večerjali pri sveči. Midva 
z atijem sva bila jezna, ker nisva 
videla nadaljevanke do konca, pa 
tudi perilo je moralo počakati. 

GREGA ŠILEC 
OŠ Edvarda Kardelja 

ROGATEC 

Megla 
Megla je skoraj vsakdanji na-

ravni pojav. Pojavi se, ko pride 
do nenadne ohladitve. Največ-
krat se pojavi ob rekah, ki se čez 
dan segrejejo, ponoči pa počasi 
ohl^ajo. 

Megla je meglica ali pa redko-
kd^ tudi oblak, ki se spusti zelo 
nizko. Ponavadi je umazano bele 
barve in se vleče čez pokrajno. 
Od tod pregovor - Se vlečeš kot 
megla. Pogosto je zgodaj pozimi 
in zgodaj spomladi. Včasih je 
megla tako gosta, da ne vidiš pr-
sta pred nosom. Zato ljudje upo-
rabljajo pregovor: Megla je, da bi 
jo lahko z nožem rezal. 

Spomnim se, ko smo se peljali 
v Zagreb k babici. Čez dan je bUo 
zelo vroče toda zvečer je postaja-
lo tako hladno, da smo se v avtu 
vozili v bundah. Megla seje zače-
la počasi spuščati. Vedno manj 
se je videlo skozi vetrobransko 
steklo. Kmalu je megla postala 
tako gosta, da smo se ustavili in 

počakali do jutra, da se je megla 
dvignila in smo odšli naprej. 

Megla mi ni všeč, kajti zelo je 
nevarna za ves promet. Nikdar si 
ne želim biti zunaj, če je megla. 
Megla je zelo nevaren pojav, ker 
ovira promet ter tudi druge stvar. 

SAŠO VREČAR, 6.a 
COŠ Fran Koš 

CELJE 

Oblslf čarodeja 
Obiskal nas je čarodej. Čarodej 

- k{y je to? Zmeraj sem se spraše-
vala, kaj je to, kdo je to. Prišel je 
na oder v črni obleki, z velikim 
črnim klobukom. Zmelje čarob-
no palico, s katero je čaral. Tudi 
s čarobno voljo si je pomagal. 
KeO nam je pričaral? Pričaral 
nam je čudovitega belega z^čka 
in goloba. Pričaral nam je še 
mnogo lepih reči. Polagoma sem 
razumela, kaj je čarodej. Pokazal 
nam je čudoviti svet čarovnij. 
Kljub temu, da je bila predstava 
zanimiva, je bil v večnamenskem 
prostoru nemir. Pa ne zato, da 
nas predstava ni zanimala, tem-
več zato, ker smo bili vznemiije-
ni. Po končani predstavi sem še 
dolgo premišljevala o čarodeju. 

TAMARA FIŠTER, 3. a 
OŠ Slavko Šlander 

CELJE 

Barbika 
Imam punčko Barbiko. 

Ime ji j e Sara. Prinesla mi jo 
je prijateljica Karmen. 
S punčko Saro se čez dan 
igram, zvečer pa jo dam spat 
zraven mene v posteljo. Zju-
traj se zbudim in rečem ma-
mici, n£y jo popazi. Sara pa 
še vedno spi. 

SABINA COKAN, 3. b 
OŠ Peter Šprajc-Jur 

ŽALEC 

Poezija narave 
Mestni človek. Vsak dan 

v službo. Na poti v službo ali do-
mov mu vsak dan preplavijo uše-
sa nešteta brnenja avtomobilov. 
Skozi nosne kanale mu prih£ya 
dim izpušnih in tovarniških pli-
nov, ki mu dušijo pljuča. Nujno 
potrebuje oddih in svež gorski 
zrak. V hribe. Dobra rešitev. Pa 
kar hitro pot pod noge! 

Že smo v gozdu. Kakšen mir in 
kakšen sveži zrak. Če dobro pri-
sluhnemo, sUšim petje raznih 
ptic pevk. Na neki veji žvrgoli 
kos, v nekem grmu kuka kukavi-
ca. Naenkrat mi pade na glavo 
nek^ trdega. Auuu! Pogledam 
gor in vidim razigrano veveričko, 
ki grize lešnike. S sosednje veje 
pa ji maha polh, ki prav tako obe-
duje. Spet se zagledam v krošrye 
dreves in naenkrat se mi zazdi, 
kakor da bi mi drevesa pela 
uspavanke. Vse to je podobno 
šumenju krošenj, ki jih pozibava 
rahel vetrič. Toplo sonce me ko-
m^ doseže čez krošnje s svojimi 
sončnimi žarki. A me že požgeč-
ka po nosu en nag^ivček. Ja, ja, 
življenje v hribih je res lepo. Na-
rava ti igra svojo poezijo. A k^ 
češ, ko moraš spet domov 
v »umazano« mesto. 

TATJANA DOBRA VC, 
7. a OŠ Bratov Juhart 

ŠEMPETER 

Pred poukom 
»Joj, samo še en škorenj dam 

dol!« je živčno rekla Helena. 
»Prosim, počakaj me!« 

»Zmigaj se!« sem ji rekla. 
Na šoh je vladala strašna zme-

da. Hitro sva se zrinili do razreda. 
»Joj, kaj vam je?« sem zavpUa. 
Komaj sem se prerinila do svo-

jega mesta, že so mi »neznani du-
hovi« odnesh torbo. 

»Tovarišice menda ni na šoli!« 
so mi v en glas odvrnili. 

Kje je moja torba?« sem zakli-
cala. »Tisti, ki je vzel mojo torbo, 
naj se pazi!« sem še enkrat zavpi-
la. Tedjg me je Sabina poklicala 
k oknu in rekla, naj pogledam 
dol. Zgroženo sem pogledala 
in... Neveijetno! Moja torba je 
bila spodaj, v travi. 

»Kdo je to naredil?« sem vpra-
šala s slišno jezo v glasu. Vsi so 
se naredili kot nedolžna jagnjeta. 
Odbrzela sem po stopnicah kot 
burja. Spodaj me je čakal« stara 
znanka, torba. Hitro sem jo dvig-
nila in kot prej »odletela« nazaj 
v razred. 

V razredu me je že čakala tova-
rišica. Vprašala me je: »Ali si za-
spala?« Ves razred seje zasmejal. 
»Da,« sem zadihana dahnila in 
sedla v klop. 

SILVA ŠKOBERNE, 6. c 
OŠ Vera Šlander 

POLZELA 

Kmetijska zemljiška skupnost 
občine Šentjur pri Celju, Izvršni 
odbor 

razpisuje 
prosta dela in naloge 

Strokovnega delavca za melioracije 
in komasacije 

POGOJI: Visoka ali višja izobrazba kmetijske smeri 
ter opravljen vozniški izpit B kategorije. Kandidat je 
lahko tudi pripravnik. 

Prijave z dokazili o izobrazbi naj kandidati pošljejo 
v 15-tih dneh po objavi razpisa na Kmetijsko zemlji-
ško skupnost občine Šentjur pri Celju, Ul. D. Kvadra 
št. 2. 

ZDRAVSTVENI CENTER CELJE 
TOZD Center skupne medicinske 
službe 

objavlja 
po 126.ČI. Zakona o zdravstvenem varstvu ter 83. 
čl. Samoupravnega sporazuma o usmerjenem 
izobraževanju in štipendiranju ZC Celje 

dve specializaciji iz rentgenologije 

Pogoji: 
- končana medicinska fakulteta - splošna smer 
- opravljen strokovni izpit. 

Kandidati naj vložijo prošnjo z dokazili v 8 dneh po 
objavi na delavski svet TOZD. 

Kandidate bomo o izbiri obvestili v 30 dneh po odlo-
čitvi delavskega sveta. 

DO »Zarja« Petrovče 
Komisija za delovna in 
stanovanjska razmerja DSSS 

o b j a v l j a 
prosta dela in naloge 

vodja prodaje TOZD Kovinooprema 
1 izvajalec 

pogoji: 
ekonomist - VI. stopnja zahtevnosti s predznanjem 
- V. stopnje zahtevnosti kovinske smeri, 5 let delov-
nih izkušenj na podobriih delih in nalogah, 3-meseč-
no poskusno delo. 

Delovno razmerje bomo sklenili za nedoločen čas, 
s polnim delovnim časom. 

Vsi interesenti naj pošljejo pisne prijave in dokazila 
o izpolnjevanju pogojev v 8 dneh od dneva objave na 
naslov: 
DO »Zarja« Petrovče - 63301 Petrovče. 

Kandidate bomo obvestili o izbiri v 15 dneh po zak-
ljučenem zbiranju prijav. 

Atklna zanka 
S p o d ^ so nekoliko nenavadni opisi sedmih stvari. 

Ko j ih boš razvozljal, vpiši začetne črke povrsti v zgor-
n je kvadrate. Dve črki I sta za lažje reševanje že vpi-
sani. 

I. lahko jo zapojemo, 2. lahko ga odpremo, 3. lahko 
ga popijemo, 5. lahko jo izpraznimo, 6. lahko jo obu-
jemo, 8. lahko ga nesemo, 9. lahko jo dobimo v šoh. 

Geslo Atkine zanke napiši na dopisnico, to pa pošlji 
do torka, 2. februai ja na NOVI TEDNIK, Trg V. kon-
gresa 3 a, 63000 CELJE. 
Na enega reševalca čaka lepa nagrada AERA. 

Rešitev iz prejšnje številke je: KOLIBA. Nagrado pa 
dobi: Andrej LUBEJ , Špeglova 20 a, 63320 TITOVO 
VELENJE. 



• Emanuel O. rad včasih 
k^ zmakne. Prejšnji teden je 
prisedel k Ljubomiru B. 
v celjskem gostišču Ribič in 
precej časa prijateljsko raz-
pravljal z njim. Ko pa sta se 
moža razšla, je Ljubomir po-
grešil denarnico. Brž je pokli-
cal miličnike, ki so kmalu od-
krili dolgoprstega Emanuela. 
Žepar se je Ljubomiru opra-
vičil z besedami, da je kar 
fejst fant, da pa mora on 
(Emanuel) tudi od česa živeti. 

• Edi M. iz Ulice Milčin-
skega seje ponoči peljal z av-
tomobilom brez luči po Po-
djavorškovi ulici v Celju. Mi-
ličniki so ga poskušali ustavi-
ti, ker pa je bil Edi. brez po-
trebnih dokumentov, je pri-
tisnil na plin in pobegnil. Mi-
ličniki so našli njegov avto-
mobil nekaj kasneje parkiran 
pred vhodom v stanovanjski 
blok na Dobojski ulici, Edi 
pa je uspel pobegniti. Ker je 
bil avtomobil nepravilno par-
kiran in ker je Edi vozil brez 
potrebnih dokumentov, so 
vozilo prepeljali pred celj-
sko postajo milice. 

• Borko G. iz Okrogarjeve 
5 v Celju je ponoči pripravil 
sosedom pravi disco. Po pol-
noči so se sosedje naveličali 
hrupne glasbe, zato so pokli-
cali miličnike. Borku pa je bi-
la glasna glasba tako všeč, da 
so morali miličniki kar dva-
krat posredovati, da so ob 
tretji uri zjutraj le naredili že-
Ijeni mir. Borko si bo nasled-
nji mesec kupil kakšno kase-
to manj, ker bo moral nekaj 
odšteti za kazen 

• Prejšnjo soboto so imeli 
precej dela vulkanizerji v Ce-
lju. Neznanci so namreč pre-
luknjali več gum na avtomo-
bilih, ki so bili parkirani 
v Ulici 29. novembra. Doslej 
je prišlo na postajo milice že 
16 občanov, ki so imeli na-
slednji dan precej težav, da 
so zakrpah zračnice, milični-
ki pa so neznanim »veselja-
kom« že na sledi. s.Š. 

Fanta so še pravi čas našli 
Brata Aleš In Tomaž F. sta se Izgubila na Rogll - Uspešna 
akcUa sicer slabo opremljenih reševalcev 

Brata, desetletni Aleš in 
sedemletni Tomaž F. iz Vna-
njih Goric pri Ljubljani sta 
prejšnjo sredo povzročila 
precej skrbi staršem in dru-
gim, ko sta se izgubila na 
Rogli. K sreči so ju pravo-
časno našli. 

Fanta sta se na tekaških 
smučeh odpravila od hotela 
Planja ob pribhžno četrti uri 
popoldne. Kakšno uro kas-
neje sta ju starša že pogreši-
la; zaskrbelo ju je, k£u je z nji-
ma in ob šestih zvečer so na 
pomoč že pokhcali mihčnike 
v Slovenskih Konjicah. Dve 
uri kasneje so že organizirali 
rešev£ilno akcijo, ki so se je 

udeležih reševalci G R S Uni-
or, člani mariborske GRS, 
gasilci iz Zreč, lovci iz Zreč 
in Vitanja ter miličniki, na 
pomoč pa so p r i h ^ a h še re-
ševalci iz Slovenj Gradca. 
Akcijo je vodil R ^ k o Rojs, 
načelnik GRS Maribor, ki je 
bil teda j na dopus tu na Po-
horju. 

Čeprav reševalci niso imeh 
dovolj, predvsem pa ne 
ustrezne opreme, se je vse 
uspešno izteklo - fanta so 
našli že precej prezebla ob 
pol encOstih zvečer. Pod 
smreko blizu prelaza Šiklari-
ca (kakšnih deset kilometrov 
stran od hotela Planja) ju je 

našla skupina, ki jo je vodila 
Lojzka Šprajc, sicer direkto-
rica zreške tovarne Unior. 
Lojzka Š p r ^ c ima izreden 
smisel za hojo in orientacijo, 
v skupini, ki jo j e vodila, pa 
so bih še Peter Skaza, Slav-
ko Moljk in Milan Jelenko. 

Potrebno je povedati, da 
sta bila tudi brata Aleš in To-
maž precej prisebna. Potem, 
ko sta se izgubila v megh in 
ugotovila, da ponoči ne bo-
sta našla poti nazaj do hote-
la, ampak bosta kvečjemu le 
tavala okrog, sta se najprej 
močno gibala (mahala in po-
skakov ia ) , potem pa zlezla 
v zavetje smreke. 

Nepremišljene izjave 
očrnile miličnike 

Nepremišljena izjava ima 
lahko včasih tudi hude po-
sledice. Primer Pave B. 
s Kersnikove ulice v Celju 
sicer pa snažilke v Pivnici 
Koper se je sicer končal 
brez posledic - Pava je do-
bila le dober nauk za vna-
prej. 

Zgodilo se je ob pol štirih 
zjutraj, ko je Pava hitela 
v službo. Prečkala je novo-
zgrajeno celjsko magistralo, 
čeprav je tam prepovedan 
prehod za pešce. Na njeno 
nesrečo sta se takrat v bližini 
znašla dva miličnika, ki sta 
od nje zahtevala dokumen te 
in jo tudi vprašala, zakaj je 

prečkala cesto na prepove-
danem mestu. Pava se je iz-
govorila, da se boji podhoda 
za pešce, ker na j bi jo enkrat 
tam že zasledoval neki mo-
ški. Ko pa je bilo govora 
o kazni, s e j e Pava izgovorila, 
da pri sebi nima denarja. 

V službi se je Pava hotela 
nekoliko postaviti pred so-
delavkami in je izjavila, da 
sta ji miličnika vzela iz torbi-
ce 5000 dinarjev, nista pa ji 
dala potrdila o plačani kazni. 
Vest se je hitro razširila (ne 
samo v pivnici) in Pavina 
predpostavl jena v službi je 
telefonirala na postajo mihce 
češ, kako lahko miličnik ta-

korekoč ukrade 5000 dinar-
jev snažilki, ki ima ma jhno 
plačo. Pava je ta dan odšla 
pol ure prej iz službe, ker ji j e 
predpostavljena v službi do-
govorila sestanek na postaji 
milice. 

Naslednji dan naj bi Pava 
v službi izjavila, da so ji mi-
hčniki vrnih 3500 dinarjev, 
za ostanek denarja pa napi-
sali potrdilo o kazni. 

Govorice so prišle na uho 
tudi mihčnikom, ki so t a l ^ j 
začeli preverjati zadevo. Če 
bi se namreč ugotovilo, da je 
vse skupa j res, bi moral mi-
hčnik, ki bi to naredil, takoj 
iz službe. 

Kmalu se je izkazalo, da si 
je Pava vse skupa j izmislila. 
Sama je potem na p o s t n i mi-
lice trdila, da sploh ni rekla 
k ^ takega pred sodelavka-
mi, medtem ko so vodja piv-
nice in sodelavci še vedno 
vedeli za staro Pavino zgod-
bo, s katero se je postavljala. 

Vse skupa j se je tokrat 
srečno končalo za Pavo, saj 
so miličniki sklenili, d a j o ne 
bodo ovadili za žalitev javne 
osebe; nekoliko man j srečno 
s e j e končalo za mihčnike, ki 
so jih Pavine izmišljotine 
vsaj za neka j časa spravile 
v slabo luč. 

S. ŠROT 

Zaščitne čelade za mopediste 
Prolzvoanie čelad se bo lotil velenjski Veplas skupaj 
z Iplasom Iz Kopra / 

Osnutek Zakona o teme-
ljih varnosti v cestnem pro-
metu vsebuje dopolnitev, ki 
zavezuje tudi voznike koles 
z motorjem (mopediste), da 
med vožnjo nosijo ustrezne 
zaščitne čelade. Takšnega 
predpisa doslej ni bilo; 
v veliki meri tudi zato, ker 
doma nismo imeli proizva-
jalca, ki bi izdeloval dovolj 
kakovostne čelade. 

Mopedisti sodijo med naj-
bolj ogrožene udeležence 
prometa, saj so sorazmerno 
pogosto udeleženi v promet-

nih nesrečah (veliko teh ne-
sreč tudi sami zakrivijo). 
V zadnjih štirih letih je na 
slovenskih cestah vsako leto 
umrlo več kot 50 mopedi-
stov, samo leta 1986 pa se je 
v nesrečah reinilo 1.281 voz-
nikov koles z motor jem; naj-
pogosteje gre za mlade, še ne 
polnoletne ljudi. Zaščitne 
čelade naj bi precej pripo-
mogle k večji varnosti mope-
distov na cestah. 

Velenjski Veplas je zaščit-
ne čelade uvrstil v svoj raz-
vojni program že pred dve-
ma letoma, vse pa kaže, da 

bodo čelade, skupa j s kopr-
skim Iplasom, kmalu začeh 
proizvajati. Veplas je pobud-
nik za izpeljavo postopkov 
za verifikacijo proizvoda 
v skladu z mednarodnimi 
predpisi, v skladu s tem pa 
pri Jugoslovanskem zavodu 
za standardizacijo v Beogra- ' 
du že teče postopek za stan-
dardizacijo zaščitne čelade. 
Izdelek Veplasa in Iplasa 
glede na tehnologijo, kako-
vost, izbor materiala, trd-
nost, obliko in ostale zahteve 
povsem ustreza mednarod-
nim predpisom o varnosti. 

Mopedlst v avtobus 
Na magistralni cesti v Sloven-

skih Konjicah seje smrtno pone-
srečil mopedist, 17-letni Dušan 
K. iz Škalc pri Slovenskih Konji-
cah. Mopedist se je popoldne 
okrog pete ure pelji od bencin-
ske črpalke proti središču mesta, 
v križišču magistralne in regi-
onalne ceste pa se je zaletel levo 
prednjo stran Certusovega avto-
busa, ki ga je vozil 31-letni Milan 
Ratej iz Ločne gore pri Slovenski 
Bistrici in kije zavijal v levo pro-
ti Oplotnici. Voznik avtobusa je 
mopedista, ki je vozil brez luči, 
prepozno opazil, mopedist pa se 
je pri trčenju tako hudo ranil, da 
je umrl na kraju nesreče. 

Trčenje na žalski 
obvoznici 

v ponedeljek zvečer, med še-
sto in sedmo uro je prišlo do hu-
dega trčenja v križišču žalske ob-
voznice z magistralno cesto. Voz-
nik osebnega avtomobila, 50-let-
ni Vincenc Krašovec iz Gotovelj 
je z osebnim avtomobilom izsi-
ljeval prednost pred 31-letnim 
voznikom cisterne Joškom Klju-
nom iz Harij pri Ilirski Bistrici. 
Prišlo je do hudega trčenja, oseb-
ni avtomobil pa je zaneslo v ja-
rek. Voznik Vincenc Kraševec je 
umrl na kraju nesreče. Cisterna, 
v kateri je bilo bazno olje, je bila 
sicer poškodovana, vendar do iz-
liva olja ni prišlo. 

Gnojnica v potoku 
Potok Trebčica pri Podčetrtku 

je precej onesnažen v dolžini 
dveh kilometrov. Kmet iz bliž-
njega Črešnjevca je namreč na 
travnik ob potoku zlil 60 kubič-
nih metrov gnojnice, ki je prite-
kla tudi v potok, tako da je pogi-
nilo precej rib. Škode je za pri-
bližno milijon dinarjev. 



Zakaj samo do mladinske selekcije 
Samo gol je ločil mlade rokometaše 

Aera Celje (23:24 za Crveno Zvezdo), da 
bi se petič povzpeli na najvišjo stopničko 
zmagovalca na državnem mladinskem 
prvenstvu v rokometu, ki je bilo v Beo-
gradu. Namesto peti naslov, pa so dosegli 
peto drugo mesto, kar pomeni, da so v fi-
nalu igrali devetkrat in to je za ta prven-
stva svojevrsten fenomen, ki ga ne pozna 
nobena mladinska ekipa pa čeprav je nji-
hova lanska (kot npr. Metaloplastika) 
mednarodno priznana ekipa. Celjani so 
zadnja dva naslova izgubili v krajih, kjer 
so zmagali domačini: lani v Banja luki, 
letos v Beogradu. Vedno tesno, tohko, da 
bi na drugem terenu morda ali skor^ za 
gotovo zadoščalo za najvišje mesto. Štirje 
mladi rokometaši so povabljeni v mla-
dinsko državno reprezentanco. 

Krog uspehov mladih celjskih rokome-
tašev v Sloveniji in Jugoslaviji ter ude-
ležba članov v mladinski državni repre-
zentanci znova kaže in potrjuje resnično 
globok izvir nadarjenih domačih igral-
cev, ki ob vestnem in strokovnem delu 
zmorejo več, kot sovrstniki v mnogo bo-

lje organziranih rokometnih sredinah. Te 
so vehko močnejše od celjske in lahko na 
pol »narejene* igralce kupi^ejo ter sesta-
vijo dobro člansko ekipo, za lastne mla-
dince pa jim ni kaj dosti mar 

Celjani so drug fenomen. Med mladin-
ci že več kot desetletje spadajo med naj-
boljše v Jugoslaviji, medtem ko se njiho-
va članska ekipa po izpadu iz 1. zvezne 
hge nikakor ne more otresti nihanja v 2. 

zvezni ligi in borbe za kvečjemu sredino 
lestvice. Na tej prelomnici pa se postavlja 
vrsta vprašanj, najpomembnejše pa je, 
kje so temeljni vzroki, da imamo odlične 
mladince pa poprečne člane. Pri slednjih 
je ob bogatem zalogaju domačih igralcev 
skoraj že iskati zunanje moči. Ali je res 
temeljni vzrok odhod v JLA pri dopol-
njenih osemnajstih letih, kajti malo fan-
tov se na vrhuncu športne poti pred voj-
sko nanjo (športno pot - op. p.) uspe tudi 

vrniti po vrnitvi. To ne velja samo za 
rokomet, temveč tudi ostale panoge. 
Drugo: ali je dobro delo samo do mladin-
ske vrste preko pionirske in kadetske, 
slabše pa s člani. Specifičnost dela je pri 
slednjih mnogo drugačnejša kot pri mla-
dincih, vendar tako očitna le ne bi smela 
biti. Pri vseh devetih generacijah (okoli 
150 igralcev), ki so se uvrstile v finale, je 
osip pri prehodu in utrditvi v člansko 
ekipo le še prevelik. Ko bodo odpravljeni 
tudi ti problemi, bomo znova imeh moč-
no člansko ekipo. Zadnja priložnost je tu, 
treba jo je izkoristiti. Vemo, da vsi ne 
morejo zaigrati v prvi članski ekipi, veli-
ka večina pa jih lahko. V siceršnji sivini 
kvalitetnega celjskega športa v zadnjih 
letih poskušajmo strniti naše želje po 
tem, da vsaj eni perspektivni ekipi, ki 
ima zaledje in spredaj cilj, zagotovimo 
pogoje za vrhunsko delo. Rezultati ne 
bodo izostali, dvorana Golovec pa bo ob 
koncu tedna znova nabito polna. Omogo-
čimo mladim, da izkoristijo svoj naravni, 
s trenerjevim delom pridobljeni talent. 

TONE VRABL 

Rokometaši 
Aera z državno 
reprezentanco 

Pr ihodnjo sredo, 3. fe-
bruarja, se bodo rokome-
taši Aera pomerih v prija-
tel jskem srečanju z dr-
žavno rokometno repre-
zentanco, ki se bo prihod-
nji teden mudila na pri-
pravah na Rogh. Prijatelj-
sko srečanje bo ob 18,30 
v dvorani Golovec. Celja-
nom, ki se te dni intenziv-
no pripravljajo za nada-
ljevanje prvenstva v II. 
zvezni hgi, ki se bo priče-
lo 6. februai ja , bo ta tek-
ma pokazala, kakšno je 
bilo pr iprav^alno obdob-
je celjske ekipe in ka j lah-
ko pričakujejo v nadalje-
vanju prvenstva. 

N. G. 

Trinajsti poraz 
Tudi v 17. kolu 1. B zvezij, 

lige košarkarji celjske| | 
Merxa niso bili uspešni. Go 
stovali so v Subotici in S( 
razmerno visoko izgubi) 
s Spartakom 98:72 (46:35 
Med strelce so se vpisali 
igralci, znova pa je bil naju" 
činkovitejši Pipan 28. S tcf 
porazom so Celjani zdrknil 
na predzadnje mesto s štin 
mi zmagami in kar trinajsti 
mi porazi ter malo upanja , (i-
v nadal jevanju osvojijo tolj 
ko točk, da ostanejo metj 
najboljšimi. Zdržati je sic« 
t reba do konca, vendar rei' 
nega upanja je glede na vei-
ko število ekip, ki bodo ii 
padle, vedno manj . 

V 18. kolu v soboto, 30. ja 
nuai ja , bodo košarkarj i Met 
xa igrali doma proti neugoč 
ni ekipi Sloboda Dita iz T\j 
zle, ki je na petem mestu. 

Herman Arlič, predsed-
nik izvršnega odbora NK 
Rudar v T. Velenju: 

»Prvenstvo se začne marca 
in upam, da se bomo nan j 
dobro pripravih ter zaigrali 
bolje, kot v jesenskem delu. 
Igralcev imamo sicer dovolj, 
vendar t renutno niso spo-
sobni doseči ka j več, kot 
igrati v enotni republiški li-
gi. Zanimanje v T. Velenju za 
ta šport je in prepričan sem, 
da bi nas v pr imeru igranja 
v II. zvezni ligi na stadionu 
ob velenjskem jezeru bodri-
lo okoh 3 do 4 tisoč gledal-
cev. V pripravljalnem ob-
dobju bomo v glavnem vadi-
h doma ter odigrah neka j 
prijateljskih tekem. Večen 
problem je tako kot pri dru-
gih klubih poman jkan je de-
narja. Tako se zgodi, da se 
bolj ukvar jamo z napolnitvi-
jo blagajne, kot z igro samo, 
kar pa seveda ni prav in 
dobro.« 

Potrjena vrednost v Zagreiiu 
Edino kegljavke EMO Celje 

so med vsemi udeleženci mo-
ške in žen.ske kegljaške zvez-
ne lige še vedno nepremaga-
ne. V 10. kolu so v Zagrebu pri 
Tekstilcu dosegle pomembno 
zmago in dober rezultat. 

Z novim rekordom kegljišča 
2500 podrtih kegljev 
(2372:2500) so potrdile, da so 

trenutno v izvrstni formi. Ce-
Ijanke vodijo s prednostjo treh 
zmag pred nevarno Rijeko in 
Kristalom iz Zrenjanina, s ka-
terim se bodo pomerile pri-
hodnjo nedeljo. 

Uspeh proti Tekstilcu so do-
segle: Lesjakova 428, Razlag 
380, Mikac 418, Gobec 399, Še-
ško 431 in Nagy 444 podrtih 
kegljev. 

Po povrnitvi iz Zagreba je 
Jožica Šeško povedala: »Bila 
je to izvrstna tekma v kateri 
nas je najbolj presenetila Met-
ka Lesjak z izvrstnimi 428 keg-
Iji. To je tudi zmedlo gostitelji-
ce, ki v prvih dveh tekmovcd-
kah niso iztržile toliko kot te-
den dni v Celju. Sicer pa so po 
srečanju kegljavke Tekstilca 
same priznale, da smo pokaza-
le na njihovem kegljišču do se-
daj največ. V soboto in nedeljo 
ponovno gostujemo. Najprej 
proti Spartaku v Debeljači. To 
naj bi bil lažji dvoboj, sledi pa 
srečanje proti Kristalu iz Zre-
njanina, ki je presenetljivo 
skupaj z Reko na drugem do 
tretjem mestu. Tudi tu žehmo 
pokazati svojo vrednost.« 

Moški so izgubili v Skopju. 
Kegljali so mnogo bolje kot 
kolo prej. Toda domače keg-
ljišče je le odločilo. V soboto in 
nedeljo pa gredo v Zagreb 
v goste najboljšim Medvešča-
ku in Grmoščici. Ponovno žal 
ne bo točk. J.KUZMA 

Priznanja kegijavkam EMO Celje 
Ob zaključku vsakega leta vse športne zveze opravijo obračun 

dela in izberejo najboljše. Tako je to storila tudi Kegljaška zveza 
Slovenije. Tudi za leto 1987 je izbrala najboljši kolektiv, to pa je 
KK EMO Celje za Osvojitev ženskega naslova državnega in 
republiškega prvaka, za drugo do četrto mesto moške ekipe 
v repubhški hgi in uvrstitev obeh ekip v I. zvezno ligo. Ob tem je 
EMO Celje tudi najboljši ženski klub v repubhki, najboljši mla-
dinski ženski klub, med posamezniki pa je trojka Marika Nagy, 
Tanja Gobec in Jožica Šeško na prvih treh mestih. Pri mladin-
kah je Marta Zupane na drugem mestu. 

Posebno priznanje Zlato značko Zveze telesno kulturnih orga-
nizacij Jugoslavije pa je prejel predsednik Vlado Gobec za kvali-
tetno delo v klubu. J. K. 

Rekreacija za starejše 
Zveza telesnokulturnih organizacij občine Velenje vsako zim 

pripravi telovadbo za starejše žene. V prostorih telovadnice O: 
XIV. divizije v T.Velenju vadijo vsak ponedeljek zvečer, ra2w 
seljivo pa je, daje telovadnica vedno polna žensk želnjih rekn 
acije in razgibavanj. Telovadbo obiskuje v poprečju po štiridea 
žena, med katerimi je tudi mnogo takšnih, ki so stare več ki 
sedemdeset let. Vodi jih Rozika Frankovič, ki je z vadbo žens 
zadovoljna, saj so izredno resne. ^OJZE OJSTERŠEI 

Derbl Hmezadu 
v 6. kolu 2. republiške keglja-

ške lige vzhod je bil derbi na 
kegljišču Hmezada v Žalcu. Do-
mačini so premagali Ingrad iz 
Celja 5162:5092 (70 kegljev razli-
ke). Najboljši pri zmagovalcih je 
bil z odličnim rezultatom 920 
Bertl Ramšak, pri gostih pa Gri-
lanc 884. 

Kegljači Prebolda so doma 
premagah oslabljeno in nepopol-
no ekipo mariborskega Branika 
5092:3235. 

30. januarja bo na sporedu 7. 

kolo: nov derbi bo v Cehu med 
Ingradom in Rudarjem iz Trbo-
velj, Hmezad se bo doma boril 
z Rudnikom iz Zagorja, Prebold 
pa mora na neugodno pot k Li-
tiji. 

V 2. republiški ligi za ženske je 
EMO II doma premagal Fužinar-
ja 2359:2318, Šentjur pa je izgubil 
s Slovenj gradcem 2320:2357. 

TV 

Premagali Bosno 
v nadaljevanju zvezne hokej-

ske lige za uvrstitev od 7. do 10. 
mesta so hokejisti Cinkarne go-
stovali v Sarajevu in premagali 
Bosno 1:3. Strelci so bili Režek, 
Strašek in Grabler, tekmo pa sije 
ogledalo 500 gledalcev (včasih je 
bilo v dvorani po 6 in več tisoč 
gledalcev). Celjski hokejisti so si 
s to zmago že zagotovih 7. mesto. 
Srečale je bilo izenačeno in na 
visoki kv^itetni ravni, predvsem 
pa vseskozi napeto in odprto do 
konca. Bosna je povedla in imela 
še šest lepih priložnosti, da bi 
vodstvo še povečala, vendar je 
bil vedno na mestu celjski vratar 
Sodja, ki je bil junak tekme 
v olimpijski dvorani Zetra. 

Uspeh in neuspeh 
pionirjev 

Mlajši pionirji HK Cinkarna 
so doma izgubili prvenstveno 
srečanje s Slavijo iz Vevč 4:5 
(0:0, 3:2,1:3). Strelci so bih Ram-
šak, Trbojevič, Naraks in Kelgar, 
sodil pa je Zorko iz Celja. 

Starši pionirji cinkarne pa so 
bili prav tako v prvenstvenem 
srečanju uspešnejši od Slavije 
Vevče, saj so zmagali 20:2 (9:1, 
7:1, 4:0). Strelci: Brankovič, 
Mauh in Kelgar po 4, Mihdrago-
vič 3, Ločnikar in Weber po dva 
ter Pire en zadetek. Sodila sta 
Zorko in Pinter iz Celja. 

Trener celjske ekipe Peter 
Podsedenšek: »Tokrat so bih 
n^bojši Kelgar, Kolar Jeram, 
Sinkovič in Milidragojevič. 

Z igro sem zadovoljen pa čeprav 
nekoliko škriplje še v obrambi. 
Do konca prvenstva bomo prika-
zali še več dobrih iger in potrdili, 
da nam doma raste nov rod per-
spektivnih hokejistov.« 

Zmagi Kovinotehne 
In Zlatarne 

v z. kolu občinske sindikalne 
lige so hokejisti Kovinotehne 
presenetljivo, vendar zasluženo 
premagali Grofijo 7:5, Zlatarna 
pa Konus 7:2. Prosta je bila ekipa 
GD Lokrovec. 

MARJAN SORŠAK 

Praznik v lepi 
rečiški dolini 

člani strelske družine Rečica 
pri Laškem so izvedli družinsko 
tekmovanje za zlato puščico, 
kjer so nastopili skoraj vsi kra-
jani, katere je organizator raz-
delil v tri kategorije: pionirje, 
ženske in moške. Najboljši pi-
onirji: Marko Novak, Robi Jako-
Pič, Boštjan Šmerc, Vesna La-
vrinc, Damjan Šmerc in ostali, 
ženske: Gabriela Jeran, Zora La-
vrinc, Jožica Jeran, Majda Gozd-
nikar, Silva Miklavc itd. ter člani: 
Andrej Brunšek (tretja zapored 
osvojena družinska zlata pušči-
ca!), Branko Goluh, Damjan Pa-
der, Vinko Lavrinc, Stane Breč-
ko itd. Tisti, ki so izpolnili nor-
me, bodo nastopUi na občinskem 
prvenstvu za zlato puščico. 

Malec in Kovinar 
znova odlična 

v predzadnjem 8. kolu repu-
bliške lige vzhod so prijetno 
presenečenje pripravili strelci 
Kovinarja Store, ki so zmagali 
na gostovanju v Hrastniku v po-
stavi Dečman, Hočevar, Koče-
var in Malec, ki je bil s 377 krogi 
daleč najboljši posameznik in 
najzaslužnejši za dragoceno 
zmago. Z njo so štorski strelci 
osvojih drugo mesto in se bodo 
v finalu med štirimi ekipami iz 

obeh hg vzhod in zahod borili za 
naslov repubhškega prvaka. 

Razočarali so Celjani, ki so na 
Gričku izgubih s SD Franc Leš-
nik-Vuk iz z Hotinje vasi. Za Ce-
ljane so nastopili Seršen, B. in T. 
Jager ter Jeram. 

V 2. repubhški ligi vzhod ĵ e bil 
derbi v T. Velenju, kjer je Žalec 
premagal SD Mrož v postavi 
Pukmagster, Škodnik Smrkolj in 
Melanšek odhčnih 373, medtem 
ko se je pri Mrožu izkazal samo. 
Trebše. 

SD F. Štekhč iz ŠkoQe vasi je 
nastopila v Straži in se z domači-
ni borila neodločeno. S tem re-
zultatom so si strelci ŠkoQe vasi 
povečaM možnosti za obstanek 
v hgi. 

V Rečici pri Laškem pa je bil 
dvoboj med domačini in Steklar-
jem iz Hrastnika. Domačini so 
nastopUi v postavi Pader, Matek, 
Sašek in Brunšek, v ligi pa bodo 
verjetno osyojiM 2. mesto za zma-
govalcem Žalcem, ki bo prihod-
njo sezono znova streljal v prvi 
republiški ligi. 

TONE JAGER 

Badminton v treh 
krajih 

V celjski regiji je badminton 
najbolj razvit v Braslovčah, na 
Polzeli in pri Partizanu Gaberje 
v Celju. Tako so člani sekcije za 
badminton pri Partizanu Bra-
slovče organizirah prijatehski 
dvoboj med ŠŠD Polzela in SŠD 
Braslovče v moški in ženski kon-
kurenci. Pri ženskah je zmagala 
Simona Klokočovnik pred Alen-
ko Kralj in Aleksandro Predov-
nik med moškimi pa K. Hanjšek 
pred R. Hanjšek in A. Galjotom, 
vsi Braslovče. 

Za najmlajše 
v Gaberju 

Med šolskimi počitnicami je 
Partizan Gaberje pripravil tečaj 
za ljubitelje badmintona, ki ga 
vodi državni prvak Sašo Zmec. 
Tečaj je vsak dan od 25. januarja 
do 3. februapa od 16.30 do 17.30 
v telovadnici srednje šole za eko-

nomsko usmeritev v Vodnike 
uhci v Celju. Sodelujejo lah 
vsi, kijih zanima ta športna zvi 
Starost ni omejena. 

METOD TREBIČN 

Turnir v odbojki 
V laški občini so pripravih ti 

ji turnir v odbojki, katerega 
organizirala sindikalna organi 
cija OŠ Primoža Trubarja Laš: 
Sodelovalo je 10 ženskih in osi 
moških ekip. Med ženskimi e 
pami je zmagala Papirnica Rai 
če pred Prevzgojnim domom F 
deče in OŠ Rimske Toplice. M 
moškimi pa OŠ Primož Trub 
pred TIM Laško in Ingrad Laš 

Občinsko prvenstvo 
v kegljanju 

Kegljaški klub TIM Laške 
organiziral na kegljišču Golo 
v Celju občinsko prvens 
v kegljanju za Osnovne organ 
cije sindikata in telesno kultu 
društva občine Laško. Ekipm 
pri osnovnih organizacijah sii 
kata zmagala ekipa Tovarne 
pirja Radeče, pri telesnokul 
nih društvih KK TIM Lai 
med starejšimi člani pa DU 
ško. Med ženskimi ekipam 
zmagal Prevzgojni dom Rad' 
v kategoriji starejših članic r 
sindikati SIS Laško, med T 
pa Partizan Radeče. Med p 
mezniki je pri članih iz sindi 
nih organizacij zmagal Janez 
hrastnik iz PD Radeče, pri T 
Janez Anžin iz KK TIM La: 
gri starejših članih An' 

mauc iz TIM Laško in J£ 
Mrežar iz TVD Partizan Rad 
V kategoriji članic je bila I 
Meta Podbreznik iz Zdravil 
Laško, med starejšimi članic 
Marina Šmauc SIS Laško, i 
TKD pa M^da Gospodarič P 
zan Radeče. 

V finalu posameznikov, k 
februarja prav tako na keglj 
Golovca, se bo pri članih v ^ 
kategorijah pomerilo 32 na)' 
ših tekmovalcev in 20 tek 
valk. 

VLADO MAl 

Prvak nogometaši 
Partizana Žalec 

Medobčinska nogometna 
zveza Celje je pripravila polfr-
nalni turnir v malem nogome-
tu, kjer je nastopilo enajst 
ekip, ki sicer nastopajo v repu-
bliški, vzhodni območni in 
medobčinski nogometni hgi. 
Tekmovale je bilo v telovad-
nici Tehnične šole v soboto, 23. 
januarja in je trajalo ves dan od 
8. do 18. ure. Proti vsem priča-
kovanjem je zmagala ekipa 
Partizana Žalec, kije v finalnih 
bojih premagala Odred Ko2je 
3:1 in Dravinjo iz Slovenskih 
Konjic 4:0. Kot zmagovalci so 
se člani Partizana Žalec uvrsti-
h v finale, ki bo 7. februarja 
v Ljubljani in kjer bo nastopilo 
osem najboljših slovenskih 
ekip s predhodnih kvahfikacij-
skih tekmovanj. 

Milan Hočevar, tehnični se-
kretar pri Medobčinski nogo-
metni zvezi Celje: »Videh smo 
lepe dvoboje, disciplina je bila 
na višini, sodnika Edo Vranjek 
in Jože Janežič pa sta dobro 

sodila vseh osemnajst srečanj. 
V začetku smo po dobrem star-
tu računali na uspeh Dravirye, 
potem Odreda, končno pa je 
zmagal Partizan Žalec pred 
Odredom in Dravinjo. Razoča-
rali so člani republiške lige In-
grad Kladivar, ki so že na star-
tu doživeh nekaj nepotrebnih 
porazov s sicer slabšimi eki-
pami.« 

Franc Šarlah, tehnični vo-
dja Partizana Žalec: »Tsikšne-
ga uspeha nismo pričakovah. 
Blagajna je prazna in fantje 
trenirajo samo zaradi veselja in 
z lastnim denarjem. Upam, da 
bo ta uspeh ,zbudir odgovorne 
in nam odobril nekaj sredstev, 
da se bomo lahko bolj inten-
zivno pripravljali ter uspešno 
nadaljevali nastop v vzhodni 
območni hgi. Če denarja ne bo, 
pa bomo izstopih. To bi bil pre-
vehk polom za žalski nogomet, 
ki je še enkrat dokazal, da je 
dober, samo pomagati mu je 
treba.« T. VRABL 



Športna rekreacija lani v Celju 
Prejšnji torek so se v dvorani Go-

lovec zbrali športniki-rekreativci, 
ki so prejeli priznanja za uspehe, ki 
so jih dosegli v sindikalnih šport-
nih igrah v preteklem letu. Brona-
ste oziroma srebrne plakete pa so 
prejeli udeleženci akcije »Celjski 
kerlc«, v katero se je lani vključilo 
več kot sto posameznikov. Srebrno 
plaketo je prejelo kar dvaintride-
set udeležencev akcije, kar pomeni, 
da so se je udeležili že drugič za-
pored. 

Po besedah Bogdana Povaleja, 
strokovnega tajnika pri ZTKO, je ak-
cija Celjski kerlc uspela. V letu 1988 
akcije ne bodo spremirxjah in bo kot 
lani potekala v petih športnih pano-
gah: hoja, tek, kolesaijerye, smučar-
ski tek in plavanje. Tudi norme bodo 
enake. »V Celju je športna rekreacija 
dobro razvita. Pomar^kljivost je le 
v tem, da vedno nimamo vseh podat-
kov o tem, kaj se dogaja v posamez-
nih delovnih organizacijami. Večje 
delovne organizacije namreč niso 
poslale internih poročil o tem, kaj so 
delali na področju rekreativne de-
javnosti, zato p r i z n ^ a , ki smo jih 
podelili na prireditvi »Telesna kultu-

ra 87« niso bila pravi odraz dela v le-
tu 1987. Zal smo tekmovalca mno-
žičnosti morali prekiniti prav zaradi 
tega, ker je bil odziv slab in ker veči-
na delovnih organizacij ni pošiljala 
poročil. V delovnih organizacijah re-
kreacija praktično zares leži na ra-
menih enega samega človeka in če je 
ta zaspal, delavci niso krivi. Zato 

Celjski kerlc 87: bronasto plaketo 
(udeleženci, ki so v akciji sodelovali 
prvič) so prejeli Miran Vengust, Zoran 
Lipar, Črtomir Kos, Valentin Govek. 
Oton Planko, Drago Perkovič, Stane 
Odlazek (vsi Emo), Zdenka Šlatau. He-
lena Umek, Cvetka Lukanc, Nevenka 
Lipovšek (vsi Cinkarna), Marjan Lor-
ber, Tatjana Debeljak, Dragica Hliš, 
Milena Likovič (vsi Zdravstveni cen-
ter), Franc Inkret, Marjan Bernjak (oba 
Klima), Martin Ojsteršek, Vojko Brež-
nik (oba Obnova), Željko Poljski (Avto 
Celje), Tatjana Bernjak (Tkanina), Voj-
ko Dobovičnik (Komunala), Marija 
Špeglič (Aero), Ivan Žaberl (UNZ). Eli-
zabeta Poljski (Merx MPI); Srebrno 
plaketo (udeleženci, ki so v akciji sode-
lovali že drugič) so prejeli Vera Zu-
pane, Andrej Žnidar, Mitja Lamper, 
Ivan Ručigaj, Hinko Kožar, Slavko 
Kajtner, Štefan Gaberšek, Jože Ašen-
berger, Adi Vrečar, Tatjana Nezman. 
Darinka Špacapan (Cinkarna), Alojz 
Vehovar, Ečo Šepec, Janez Novak, Hu-
bert Ravtar, Igor Golčman (PTT), To-
maž Polak, Blaž Črepinšek, Aco Ibra-
imov, Igor Nunčič (Aero), Gorazd Leš-
ničar. Terezija Jeršin, Tatjana Rizmal 
(Zdravstveni center), Marjan Kolar, 
Emil Hernavs (Železarna) Emil Brečko 
(Komunala), Viktor Herle (Klima), Ivan 
Juhart (TDO Center), Srečko Audič 
(Emo), Edvard Stepišnik (Merx MPI), 
Jana Snoj (Merx potrošnik), Ervin Ser-
šen (Gorenje). 

moram reči, da nekateri rekreatoiji 
svojega poslanstva ne opravljajo ta-
ko kot bi ga morali,« je povedal Bo-
gdan Povalej. 

Blaž Črepinšek, eden izmed ude-
ležencev akcije Celjski kerlc: »Sre-
brna plaketa, ki sem jo prejel, mi 
pomeni vehko, kajti rekreacija je 
v današnjem času zelo pomembna. 
Celjski zrak nas duši; posebno ta-
krat, kadar je megla, zato je vsak 

trenutek prostega časa treba izkori-
stiti za rekreacijo. Akcija Celjski 
kerlc je dobro izpeljana, le včasih se 
mi zdi, da smo premalo obveščeni 
o tem, kdaj se bo odvijala kakšna 
panoga. Zato ne bi bilo slabo, če bi 
v bodoče še večkrat objavili datum 
in uro v časopisu in na radiu. Sam se 
z rekreacijo ukvarjam že od leta 
1948, še iz šolskih let, ko smo tekmo-
vaU za Športni znak. Takrat nas je za 
to navdušil pokojni profesor Kokot. 
Tista tekmovanja so bila približno 
podobna današnjim tekmovanjem 
za Celjskega kerlca. Prosti čas izko-
ristim za obisk hribov. Vsako leto se 

odločim, da bom nek vrh obiskal 
čim večkrat. Tako sem lani prehodil 
Celjsko kočo in Grmado kar stokrat, 
letos pa bom izbral kakšen drug hrib 
in ga bom poskušal osvojiti še več-
krat.« 

Rudi Štante, rekreator v Železar-
ni Štore: »Da smo lani dosegli dobre 
rezultate, je zasluga vseh športnikov 
v Železarni. Pri nas imamo tudi iz-
redno dobre razmere, saj imamo na 
voljo športne objekte, pa tudi vodil-
na struktura v Železarni ima posluh 
za rekreacijo. Železarna je bila pred 
leti tudi ena izmed prvih slovenskih 
delovnih organizacij, ki je imela za-
poslenega rekreatorja, k i je skrbel za 
dobro počutje delavcev. V Železarni 
imamo dve vrsti rekreacije: tekmo-
valnega značaja, v katero so vključe-

ni zaposleni, ki so nekoliko bolj veš-
či v posameznih panogah, in mno-
žično, kjer tekmujejo po tozdih raz-
ne skupine delavcev. Nogomet, od-
bojka, košarka, balinanje, kegljanje, 
s t re l ja le , ribolov in smučarje so 
najbolj popularne športne panoge 
v naši delovni organizaciji. Letos bi 
radi zadržali vsaj to kar smo imeli 
lani. Ne vemo še, koliko d e n ^ a naj 
bi bilo name^enega rekreativni de-
javnosti. Ob^ubih so nam, da bodo 
namenili približno toliko sredstev 
kot lani, vendar pa imamo pred dru-
gimi delovnimi organizacijami to 
prednost, da imamo svoje športne 
objekte in da lahko s tem nekaj sred-
stev prihranimo.« 

NATAŠA GERKEŠ 
Foto: EDI MASNEC 

Blaž Črepinšek se je akcije Celjski 
kerlc udeležil že drugič in prejel 
srebrno plaketo. 

Športnik leta pri šestnajstih 
v dvorani Narodnega 

doma je bilo prejšnji pone-
deljek živo. Športniki in 
športnice s Celjskega so se 
zbrali, da bi prejeli prizna-
nja za delo v letu 1987 in, 
ne nazadnje, da bi pozdra-
vili športnika in športnico 
leta. Kristine Jazbinšek ni 
bilo, zato je toliko večji 
aplavz pripadel šestnajst-
letnemu Gregorju Juraku, 
plavalcu Celjskega pla-
valnega kluba Klima Nep-
tun. Gregor se je lani ude-
ležil mladinskega evrop-
skega prvenstva v plava-
nju in zasedel peto mesto, 
postal pa je tudi balkanski 
mladinski prvak. 

Kljub komaj šestnajstim 
letom si je Gregor priplaval 
naslov najboljšega športni-
ka, čeprav, kot je rekel 
sam, tega naslova ni priča-
koval. »Nisem niti pričako-
val, da me bodo izbrali v ož-
ji krog, ker nisem poznal 
razmer v Celjskem športu, 
pomeni mi pa vehko, ker 
potrjuje moj vsakdanji 
trud, ko treniram.« 

In kakšen je delovni dan 
Gregoija Juraka? »Zjutraj 
vstanem ob petih, nato nas 
avtobus odpelje na trening. 
Ob petnajst minut do še-
stih pričnemo skakati v vo-
do, nato plavamo do pet-
najst minut čez sedem, po-
tem pa nas avtobus razvozi 
do šol. Po končanem po-
uku pogledam malo v knji-
ge, ob treh in deset minut 
se zopet odpravim na tre-
ning, ki se prične ob pol 
štirih. Treniram do šestih, 
včasih pa še dlje, po trenin-
gu pa sem navadno tako 
utrujen, da potrebujem kar 

nekaj časa za odpočitek. 
Nato je na vrsti še učenje. 
V šoli me učitelji obravna-
vajo kot vse ostale dijake 
na Pedagoški srednji šoU. 
Opravičim se lahko samo, 
če sem bil v soboto in nede-
ljo na tekmovanju, če pa 
me v šoh ni ves teden, pa se 
lahko opravičim za dva aU 
tri dni.« 

Takole poteka Gregorjev 
vsakdan že kar lepo število 
tednov in mesecev. Pa se 
tega nikoli ne naveliča, mu 
ni nikoli takšen tempo od-
več? »Večkrat mi treningi 
presedajo, sploh kadar so 
le-ti zelo naporni, na pri-
pravah na primer, tako da 
velikokrat pomishm, zakaj 
sploh treniram. V takih tre-
nutkih sem popolnoma iz-
gubljen. Krizo mi največ-
krat pomagajo prebroditi 
starši, včasih pa jo prema-
gam tudi sam,« je prizjial. 

Mladi celjski plavalci že 
nekaj časa dosegajo vidne 
rezultate. Pa je to le odraz 
rgihove prizadevnosti, na-
darjenosti ah pa k temu pri-

pomorejo tudi dobri pogo-
ji? »V Celju imamo dobre 
pogoje v zimski sezoni, 
vendar nimamo petdeset-
metrskega pokritega baze-
na, zato moramo na pripra-
ve izven Slovenije. Želo 
slabe pogoje pa imamo po-
leti, ko se moramo na tre-
ning voziti v Titovo Vele-
nje. To seveda otežuje 
delo.« 

Kljub precej slabim raz-
meram, ki vladajo v Celj-
skem plavalnem športu, pa 
očitno mladi plaveči lahko 
dosegajo lepe rezultate. To-
da kako dolgo? Kako dolgo 
se bo na primer Gregor Ju-
rak, če bo še v bodoče dose-
gal tako dobre rezultate, še 
vozil na treninge v Titovo 
Velerye, poleg tega pa mo-
ra obiskovati še srednjo šo-
lo in se zato tudi precej uči-
ti? Se bomo čez nekaj let 
zopet čudili in si zastavljali 
v p r a š ^ a o tem, kam plove 
celjski šport in kje končajo 
mladi, nadarjeni športniki? 

NATAŠA GERKEŠ 
Foto: EDI MASNEC 

Zadnja kaseta Marja-
na Smodeta »Zapoj mi 
stari muzikant« gre zelo 
dobro v p rodno , saj so 
prodali že okoh sto tisoč 
pr imerkov • Glasova-
nje za Lojtrco domačih 
bo letos nekoliko dru-
gačno kot prejšnja leta. 
Razen bralcev časopi-
sov bodo glasovale tudi 
žirije lokalnih radijskih 
p o s t ^ • ŠIK iz Titovega 
Velenja zadnje čase igra 
tako pogosto v tujini, da 
člani tega ansambla ne 
najdejo časa za nove 
posnetke • ŠKUC 
Ljubljana pripravlja no-
ve nastope v okviru 
»priporočenih koncer-
tov«. Prvi bo prav na 
slovenski kulturni praz-
nik v Kulturnem domu 
Poljane. Nastopila pa 
bo skupina »Buga up«, 
ki jo sestavljajo ameri-
ški, kanadski in franco-
ski glasbeniki • Ljub-
ljanska televizija je z no-
vim letom štartala z no-
vo n ^ o d n o z a b a v n o od-
dajo Videomeh. Za na-
slednjo, ki bo na spore-
du 7. februarja, so pos-
neh tudi eno od vaj Čelj-
skega inst rumentalnega 
kvinteta^ • Diskoteka 
Ciby iz Štor bo v nede-
ljo gostila ansambel 
^on Juan • Še ena iz 
sveta diskotek. V Rubi-

Žalec bodo poslej 
l^amesto diskoteke ime-
li zopet bar. Roman Ju-
'•î ^ki pa si je za večje na-
stope izposloval Hme-
zadovo dvorano v Žalcu 
r̂i kot prvi bo v n je j go-

stoval ansambel Agro-
Pop • 

Slovenci sramežljivo skrivamo 
narodnozabavno glasbo 

ž e več kot dvajset let za-
bavajo člani ansambla Vili-
ja Petriča poslušalce širom 
po Sloveniji. Začeli so 
v šestdesetih letih, mnogo 
odrov so že obredli, mnogo 
ljubiteljev narodnozabavne 
glasbe so razveselili, njihov 
»zaščitni znak« pa je pevka 
Majda Renko. 

V ansamblu n a s t o p n o da-
nes Vili Petrič, ki igra har-
moniko (drugače pa igra pri 
radi jskem simfoničnem or-
kestru trobento), klarinetist 
je Val ter Petrič, t robentač 
Jožko Jerina, kitarist Jani 
Martine, Alojz Kristl igra bas 
kitaro in poje, Majda Renko 
pa je, kot smo že zapisah, 
pevka. 

»Leta 1960, ko sem ustano-
vil ansambel, smo začeh štir-
je, kasneje smo zasedbo raz-
širili. Pr ibhžno takrat je na-
stal tudi ansambel Avsenik, 
od katerih sem jaz prevzel 
zasedbo, po drugi strani pa 
sem želel, kolikor se je dalo, 
delati še drugače. Vedel sem, 
da se da za isto zasedbo pisa-
ti drugačne viže, da se da 
drugače aranžersko obliko-
vati. Imeh smo izredno sre-
čo, da smo imeh dobro pev-
ko, to je Majdo Renko, ki je 

tudi moja žena. Ona je pojem 
dobrega pet ja na Sloven-
skem. Trenutno imam še 
enega dobrega vokahsta, to 
j e Jani Martine. Vsi v našem 
ansamblu smo profesionalni 
glasbeniki, tako da imamo 
glasbo že dovolj v službah. 
Ampak, če nas kdo kam po-
vabi, radi gremo. Lani smo 
se odpravih tudi čez mejo, 
v Avstrijo,« se je razgovoril 
Vih Petrič, k i j e zelo simpati-
čen in skromen mož. O uspe-
hih svojega ansambla govori 
stvarno in ne prevzetno, 
z grenkobo v glasu pa odgo-
varja na vprašanja o položaju 
slovenske narodnozabavne 
glasbe: »Na vseh plesih 
v Sloveniji ponu jamo lju-
dem angleško, ameriško 
glasbo, našo, slovensko glas-
bo, pa le tu in tam sramežlji-
vo zaigrajo. V bistvu bi se 
s to zvrstjo glasbe lahko šli 
tudi neke vrste turizem. Po-
glejte samo Madžarsko! Če 
pride tja, ti bodo v restavra-
cijah igrah madžarsko glas-
bo na uho in se je nihče ne 
sramuje. Pri nas pa igramo 
vse ostalo, slovenske muzike 
pa ne.« 

Ker so vsi člani ansambla 
glasbeno izobraženi, dajo veh-

ko na kvahteto. »Izdali smo že 
precej plošč, seveda pa manj 
kot drugi ansambli, ker se dr-
žim tega, da snemamo samo 
toliko, kolikor imamo dobre 
glasbe. Ne nazadnje bi lahko 
izdal vsak mesec ploščo, ven-
dar to ni cilj. Treba je gledati, 
da je glasba dobra. Kmalu bo-
mo izdali novo kaseto z naslo-
vom ,Še en liter'. V tej zvrsti 
glasbe je kvaliteta zelo po-
membna. V ansamblih, ki so 
po znanju igrarya inštrumen-
tov izredno kakovostni, igrajo 
vrhunsko. Včasih pa najdemo 
pri kakšnem čisto ,levem' an-
samblu tako vižo, da te tudi 
kot glasbenika dvigne in rečeš: 
,Glej, tako bi bilo treba!' Jaz 
namreč gledam le na muziko. 
Tehnična dovršenost le ni bi-
stvena. Tudi z manjšimi sred-
stvi se da igrati dobro glasbo.« 
Člani ansambla Vilija Petriča 
pa se po več kot dvajsetih letih 
še niso izpeli. Vili Petrič si ta-
kole zamišlja prihodnost an-
sambla: »V bodoče bom doda-
jal še nove melodije, ne bom 
pa več spreminjal zasedbe. Ča-
si, ko sem eksperimentiral in 
dodajal ansamblu rogove, pa 
Hammond orgle, so mimo. Se-
daj so na vrsti le še vedno nove 

NATAŠA GERKEŠ 
Foto: EDI MASNEC 



Za vsak primer 
Marsikje so že bili 

naši vodilni - zdaj 
gredo še v Vatikan. 

Kaj hočemo - treba 
je izkoristiti vse mož-
nosti. 

Pravijo, da smo pri 
nas končno le prene-
hali s priznavanjem 
borcev za nazaj. 

Seveda - mi bolj 
potrebujemo take 
borce za naprej. 

Brez pomote 
Pravijo, da so stvari v šmarskem 

kmetijskem kombinatu krenile tako 
dobro, da bodo v njem verjetno 
kmalu odpravili ukrep družbenega 
varstva. 

Upajmo, da si tega kdo do ne bo 
razlagal širše: da kmetijstvo ni več 
potrebno družbene skrtDi! 

Zaskrbljujoče 
v zdravstvu se obetajo veliko več-

ji prispevki bolnikov- najhuje pa bo 
v zobozdravstvu. Tako se lahko čr-
noglede napovedi nekaterih, da ne 
bo kaj dati pod zob, uresničijo na 
drugačen način. 

V usta bo kaj dati, a ne pod zobe 
- ker jih ne bo. 

Žalski P 
v Žalcu so se končno le odločili, da bodo resno 

začeli s prestrukturiranjem gospodarstva. Toda ob 
tem nekateri le še sprašujejo, zakaj zdaj, ko jim gre 
slabo - zakaj ne bi počakali boljših časov. 

Očitno je še tudi v tej občini nekaj optimistov. 

Nekaj 
koristnega 

v Gorenju imajo že 
nekaj časa akcijo z na-
slovom: predlagaj nekaj 
koristnega. 

Potrošniki pravijo, da 
je njihov zadnji najko-
ristnejši predlog tisti, ko 
so predlagali prodajo na 
kredit in s popustom. 

Za letošnji sloven-
ski kulturni praznik, 
naj bi se vsa naša 
mladež naučila 
Zdravljico. 

Mnogo pa bo tudi 
takih, ki bodo tudi ob 
tem prazniku le naz-
dravljali. 

Pogled naprej 
v zreškem Uniorju so že lani kupili računalnik. 

Toda očitno so že ob nakupu gledali naprej. 
To je namreč računalnik, ki »ima v sebi« tudi 

vse za potrebe občine. 

Ostreje 
Za nedovoljen ribolov smo pri nas pripravili 

ostrejše kazni. Nič pa nam ni znanega o tem, če 
bomo ostreje nastopali tudi proti takim, ki ribarijo 
v kalnem. 

Ni dovolj, da nas zadevajo že številni pretresi. 
Zdaj so se nas lotili še pravi potresi. 

Radovan je užival čast in slavo in strežbo z visoko 
dostojnostjo. Buča se mu je neprenehoma polnila z 
vinom, njegov jezik je govoril čuda osuplim Hunom, da 
je godec skrivoma razmišljal o sebi, od kod zajema 
njegova pamet to nedosežno modrost. Zakaj odkar 
cestuje po črni grudi, še nikdar ni lagal s tako izvirnostjo 
kakor ta trenutek. Njegovo veselje je kipelo do roba in 
čez v pozno noč. Samo ena, edina kaplja ga je kalila: 
Napil bi se bil rad dosita, pa si ni upal. Trikrat se je 
ugriznil v jezik do krvi, ker je na pol vinjen hotel ble-
kniti nepremišljeno besedo. Zato se je dostojanstveno 
zahvalil opolnoči in omenil mimogrede Balambaku: 

»Bridko mi je, ker moram žaliti tvoje gostoljubje in 
odkloniti vino. Toda, če je mogoče popraviti žalitev, 
uklonim se in dovolim, da obesiš meh vina na sedlo 
mojemu konju!« 

Takoj sta privlekla dva Huna rejen meh in ga prive-
zala na Radovanovega konja. 

Godec je legal ob konju v travo in težko čakal zarje. S 
prvim svitom seje ozrl potuhnjeno na speči tabor, zlezel 
v sedlo, pobobnal z veliko slastjo po napetem mehu in 
oddirjal skozi sotesko. 

Zaljubljen sam v svojo modrost in veliko ukano, je 
zibal z glavo in gonil ob hribu, dokler ni prišel do kraja, 
ki mu gaje opisala Alanka. Tam je ustavil, zlezel s konja 
in iskal sledu v travi. Kmalu je izsledil vtiske zavihnje-
nega kopita, premeril je nekaj korakov in določil 
natančno smer, kamor je krenila Ljubinica. Nato seje 
lotil vina in golcal kakor riba, če jo vržeš s suhega nazaj 
v vodo. 

»Na bogove, da ima kravjerepnik tako pijačo! Edina 
dobra lastnost, ki se drži tega smrdljivca. Na Peruna, da 
se mu ognem in mu prizanesem, če se srečava. Zato, ker 
sem se tako pokrepčal ob njegovih troških.« 

Skrbno je zavezal meh, ga pritrdil varno ob sedlo in 
oddirjal po stepi. 

Sonce je pripekalo, vino gaje kuhalo in rad bi bil legel 
za grm. »Toda ne boš,« je preudaril. »Če držiš srečo za 
rep, ga ne izpuščaj! Sicer ne dobiš glave.« 

Vztrajno je jahal ves dan. V mokro zemljo vtisnjena 
trava mu je bila zanesljiv kažipot. Še prd nočjo je dospel 
do suhe struge in našel cajnico, ki jo je bila Ljubinica v 
strahu popustila na tleh. 

»Njeno brašno,« je vzradovano pogledal godec s 
konja. Skobalil seje iz sedla in segel po cajnici. Zagoma-

zeloje od mrčesa, ki seje naletel krog jedi. Radovan je 
iztrepal oglodano jed v travo, cajnico pa je vzel s seboj. 

»Zakaj je popustila brašno? Nerazumljivo! Morda jo je 
kdo pregnal. Pastiiji so od besa. Če jo je kdo napal? 
Sirotka.Boj se Radovana, kdor si se drznil! Prekletstvo 
tvojim pasjim obistim! Pretipljem te!« 

Godrnjal je nejevoljno in se kretal in zibal po travi in 
iskal sledov. Razgrnil je bičje in ril skozi do struge. V 
ilovici je zasledil vtisnjene stopinj^ konja in Ljubinice. 
Starec se je sklonil k drobni nožici, ki je bila vdrta v 
blato. S prsti je tipal po obrisih, kakor bi božal živo 
nogo. 

»Revica, sirotka, golobičica drobna, oj, Radovan gre 
za teboj! Le dobro se drži; Še dva dni. Dobim te. Zakaj 
moj nos poseka pasji smrček, če hočem, seveda. Za 
vsakogar bi se sledil po stepah kakor volk za izgubljeno 
ovco, toda zate - prisegel sem.« 

Za godcem je priril do mlake konj in srebal skozi 
stisnjene zobe gosto kalužo. 

»Le napoji se! Tudi ona je napajala konja in sebe. Jaz 
pa ne pijem take vode. Še čista studenčnica mi nikoli ni 
koristila. Obleži mi v želodcu kakor kamen.« 

Počakal je konja, da se je napil, ga zavrnil nato iz 
struge in previdno snel z njega meh. 

Ko seje nalokal vina in zavezal meh, seje obliznil po 
širokih ustnicah in ponavljal hvalo Tunjušu. 

»Čudno! Ni ga gaijevca na svetu, da bi ne imel dobre 
lastnosti. Celo Tunjuš ni brez nje. Kakor sem sklenil, 
tako se zgodi: prizanesem ti zaradi vina!« 

Ko je natovoril meh, seje ozrl po soncu in po krajini. 
»Do ljudi moram pred nočjo! Ne bojim se volkov, 

ampak ne ljubi se mi nocoj, da bi se pretepal s pasjimi 
čeljustmi.« 

Pogledal je še enkrat po sledu in zdiijal ob strugi 
proti jugu. Ko se je zmračilo, je bil v pastirskem selu. 
Utaboril se je predrzno in pogumno ob ognju, kjer so 
pekli večerjo. Spočetka so ga mračno gledali divji obrazi 
mešanice Obrov, Herulovin Slovenov. Toda Radovan je 
dobro poznal ta ljudstva. Očaral jih je z veliko zgovor-
nostjo in modrostjo. Obrazi so se ujasnili in pastiiji so 
stregli miroljubnemu gostu, kakor bi prišel mednje 
knez ali sam obrski kakan. Celo njegovemu konju so 
dali snop še neomlačenega ječmena. Ko se je dodobra 
ugnezdil in pregnal vsak sum, je začel poizvedovati po 
Ljubinici. Pravil je, daje zablodil njegov sinček, ki bo 
velik pevec in čarodej, in da ga išče. 

Pastiiji so takoj povedali, da so videli otroci čudnega 
dečka, kije prišel k ognju. Otroci pa so zbežali, in ko so 
se vrnili do ognja, je deček izginil in z njim vred repa iz 
žerjavice. 

Radovan je obstrmel ob tej povesti in se razveselil. ^ 
»Jutri me vedete do ognja in potem ga poiščemo. Če 

mi pomorete, ha, srečo vam začaram med živino, da vam 
bodo kotile ovce po troje mladičev, krave po dva, koze 
pa kakor zajklje! To vam napravi čarodej, če dobimo 
dečka!« 

Pastiiji so se klanjali do tal Radovanu, ženske so mu 
ponujale dojence, da zaroti z njih zlobne uroke, možje so 
se mu nudili v službo, ga gredo do Hema in čez z njim 
iskat dečka. 

Radovan je zadovoljno legel na ovčjo kožo. 
Pred zarjo seje zbralo vse selo in spremljalo godca k 

ognju, kjer se je bila pojavila Ljubinica. Od ondod so se 
razkropili po gozdu in iskali konjskih sledi. Po kratkem 
seje oglasilo veselo hukanje, vsi so se okrenili za glasom 
in Radovan je potrdil, daje tod jezdil njegov sinček. 

Vsa tolpa jo je udrla po sledi, ki seje v gozdu gubila in 
le tu in tam je zlomljena suhljad pokazala smer Ljubini-
čine ježe. Ali divjim prebivalcem svobodne narave m 
ušel noben sled. Kosali so se med seboj, kdo ga prvi 
najde. Zakaj vsakdo je želel od čarodeja čim največ 
sreče za živino. Radovan je ponosno jezdaril za njimi, 
izpregovoril zdaj pa zdaj modro besedo, pohvalil vsa-
kega, kije našel sled in napovedal nedosežno bogastvo 
ki ga pričara v čredo. 

Blizu poldneva pa se razleže po gozdu žalosten vek 
Od vseh strani so drli pastiiji proti kraju, kjer se ji 
oglasilo vekanje. Tudi Radovan je spodbodel konja ii 
drl skozi goščo. Ko je dospel na mesto, so zijali z razpr 
timi usti divjaki na tla in kazali z rokami na ostanki 
jermenov, sedla, oglodanih kosti, razmetanih daleč nao 
krog. 





SODBA 
V IMENU LJUDSTVA! 

Temeljno sodišče v Celju, Enota v Celju j e ' 
v senatu pod predsedstvom sodnice Irene 
SAGADIN in sodnikov porotnikov Ivana 
Drofenika in Danice Hribernik, kot čla-
nov senata, ob sodelovanju zapisnikarice 
Daije Krajnc, v gospodarsko-kazenski za-
devi zoper obt. pravno osebo SOZD 
HMEZAD, DO AGRINA, TOZD Malopro-
daja in odgovorno osebo RAZBORSEK 
Martina, zaradi gospodarskega prestopka 
po 1. odst. 37. člena Zakona o tem.eljih 
poslovanja OZD na področju blagovnega 
prometa in storitev v blagovnem prometu 
ter o sistemu ukrepov, s katerimi se pre-
prečuje spodkopavanje enotnosti jugoslo-
vanskega trga na tem področju, po obtož-
nem predlogu TJT v Celju, Enote v Celju, 
opr. št. Kt-I 236/85 z dne 20. 11. 1985, 
v navzočnosti predstavnika obt. pravne 
osebe SAVINEK Marka, odgovorne ose-
be RAZBORSEK Martina ter nam. TJT 
Celje Irene DOBRAVC, na javni glavni 
obravnavi dne 11. 6. 1987 

razsodilo: 
I. Obt. pravna oseba SOZD HEMZAD, 
DO AGRINA, TOZD Maloprodaja 

je prekršila določilo 4. točke II. odstavka 
16. člena ter III. do V. odstavka 16. člena 
Zakona o temeljih poslovanja OZD na po-
dročju blagovnega prometa in storitev 
v blagovnem prometu ter o sistemu ukre-
pov, s katerimi se preprečuje spodkopa-
vanje enotnosti jugoslovanskega trga na 
tem področju s teni, da je dne 30. 3. 1984 
kupcu GUMILAR Štefanu v s ^ molče po-
stavila pogoj za prodajo prikolice NRP 16-
16, da vnaprej plača znesek 210.000 din, 
pri čemer je določila rok za dobavo blaga 
maja ah junija 1984, na to pa m^ja 1984 
zahtevala, da doplača še 40.000 din, po 
dobavi prikolice dne 25. 7. 1984 pa mu od 
zneska 250.000 din ni obračunala 7,5% 
obresti, v znesku 5266 din, 

torej je storila dejanje špekulacije v pro-
metu blaga. 

II. Obd. odgovorna oseba RAZBORSEK 
Martin, 

stan. Jagorče 13/a, p. Laško, Slovenec, 
drž. SFRJ, ekonomist, zaposlen pri Slove-
nija avto, DO Avtoimpex v Ljubljani, kot 
referent v zunanji trgovini z OD 250.000 
din, že kaznovan za gospodarske prestop-
ke, v drugem postopku pri tuk. sodišču, je 
kot vodja TOZD Maloprodaja odgovoren 
za v točki I. opisano kršitev, ker ni poskr-
bel, da bi kupec GUMILAR Štefan pri 
dobavi prikolice dobil izplačane ustrezne 
obresti. 
S tem sta storila obd. pravna in obd. odgo-
vorna oseba vsak gospodarski prestopek 
po 1. odstavku 37. člena Zakona o teme-
ljih poslovanja OZD na področju blagov-
nega prometa in storitev v blagovnem 
prometu ter o sistemu ukrepov s katerimi 
se preprečuje spodkopavanje enotnosti 
jugoslovanskega trga na tem področju in 
se 

obsodita: 
I. Obd. pravna oseba SOZD HMEZAD, 
DO AGRINA, TOZD Maloprodaja 
po I. odstavku 37. člena Zakona o teme-
ljih poslovanja OZD na področju blagov-
nega prometa in storitev v blagovnem 
prometu ter o sistemu ukrepov s katerimi 
se preprečuje spodkopavanje enotnosti 
jugoslovanskega trga na tem področju na 
denarno kazen 250.000 (dvestopetdeset-
tisoč) din, 
plačljive v roku 15 dni po pravnomočno-
sti sodbe. 
II. Obd. odgovorna oseba RAZBORŠEK 
Martin, 
po II. odstavku 37. člena Zakona o teme-
ljih poslovanja OZD na področju blagov-
nega prometa in storitev v blagovnem 
prometu ter o sistemu ukrepov s katerimi 
se preprečuje spodkopavanje enotnosti 
jugoslovanskega trga na tem področju na 

denarno kazen 20.000 (dvajsettisoč) din, 
plačljive v roku enega meseca po pravno-
močnosti sodbe. 

III. Po čl. 39. Zakona o temeljih poslova-
nja OZD na področju blagovnega prome-
ta in storitev v blagovnem prometu ter 
o sistemu ukrepov s katerimi se prepreču-
je spodkopavanje enotnosti jugoslo-
vanskga trga na tem področju v zvezi s čl. 
31 in 33. Zakona o gospodarskih prestop-
kih se obd. pravni in odgovorni osebi izre-
če varstveni ukrep javne objave sodbe 
v izvlečku v Novem tedniku. 

IV. Obd. pravna oseba je dolžna plačati 
stroške gospodarsko-kazenskega postop-
ka in sicer povprečnino v znesku 120.000 
din. 

Obrazložitev: 
Obdolženca sta zanikala storitev očitane-
ga gospodarskga prestopka. 

V zakonu o temeljih poslovanja OZD na 
področju blagovnega prometa in storitev 
v blagovnem prometu ter o sistemu ukre-
pov s katerimi se preprečuje spodkopava-
nje enotnosti jugoslovanskega trga na 
tem področju (v nadaljevanju Zakona 
o blagovnem prometu) je v 4. točki dolo-
čeno, da stori OZD špekulacijo v blagov-
nem prometu zlasti če izrecno ah molče 
kupcu kot pogoj za prodajo blaga, da mu 
vnaprej plača določen denarni znesek; po 
dobavi blaga pa mu pri dokončnem obra-
čunu ne prizna oz. ne obračuna ustreznih 
obresti od plačanega zneska. Z ustreznimi 
obrestmi pa so po III. odstavku tega člena 
mišljene vsaj tohkšne obresti, kolikšne 
banke plačujejo občanom za hranilne vlo-
ge na vpogled oz. vsaj tohkšne obresti 
kohkšne banke dajejo za sredstva deponi-
rana na vpogled na žiro računi, če so ku-
pci organizacije združenega dela in druge 
pravne osebe. Ta obveznost plačevanja 
ustreznih obresti se nanaša tudi na plača-
ne akontacije in jih OZD niso dolžne pla-
čati le, če blago dobavijo v 15 dneh od 
kupčevega plačila. 

Po oceni vseh izvedenih dokazov je sodiš-
če kot nesporno ugotovilo, d a j e obt. prav-
na oseba dne 30. 3. 1984 v Blagovnici 
Hmezad - Poslovni enoti obd. pravne ose-

be prodala prikohco RNP 16-6 z odlože-
nim rokom dobave, za katero je kupec 
takrat plačal znesek 210.000 din, nato pa 
dne 18. 6. 1984 še 40.000 din, prikohca pa 
mu je bila dostavljena šele 25. 7. 1984, ne 
da bi mu bile pri tem obračunane in izpla-
čane obresti. Te je obd. pravna oseba kup-
cu izplačala po pisni zahtevi kupca šele 
v novembru 1985. Zato je obd. pravna 
osebna kršila citirana določila zakona 
o blagovnem prometu in storila gospodar-
ski prestopek, ki je sankcioniran po I. 
odstavku 37. člena istega zakona. 

Za storitev tega gospodarskega prestopka 
je kot odgovorna oseba odgovoren Raz-
boršek Martin vodja TOZD maloprodaje 
pri obd. pravni osebi, ki je med drugim 
dolžan organizirati in uskladiti delovni 
proces v skladu z internimi in externimi 
predpisi. Sodišče mu očita storitev deja-
nja z event. naklepom. Po členu 10 ZGP je 
za prestopek odgovorna tudi pravna ose-
ba, saj je do njega prišlo z ravnanjem nje-
ne odgovorne osebe. 

V Zakonu o blagovnem prometu je za ta 
gospodarski prestopek predpisana za 
pravno osebo denarno kazen od 20.000 do 
1,000.000 din, za odgovorno osebo pa od 
3000 do 30.000 din. Posebnih olajševalnih 
okohščin pri obd. pravni osebi sodišče ni 
našlo, pri odgovorni osebi pa je upošteva-
lo skrb za družino. Kot obteževalne oko-
liščine je pri obeh obdolžencih upošteva-
lo, da je bilo dejanje stoijeno na škodo 
kupca, predvsem pa visoko stopnjo druž-
bene nevarosti tega dejanja ter dejstvo, da 
sta oba že bila kaznovana za gospodarski 
prestopek. 

Pri odmeri kazni je upoštevalo tudi go-
spodarsko moč pravne osebe in premo-
ženjske razmere odgovorne osebe. 

Izrek o varstvenem ukrepu temelji na do-
ločilu člena 39 Zakona o blagovnem pro-
metu v zvezi s členom 31 in 33 Zakona 
o gospodarskih prestopkih. Povprečnina 
pa na določilu člena 98 v zvezi s členom 60 
ZGP. 

Temeljno sodišče v Celju 
Enota v Celju 
dne 11. 6. 1987 

Predsednica senata: 
Irena Sagadin 









Nič novega 
Včasih imam občutek, kot da smo novinarji na svetu le 

sami sebi v veselje in ponos, in da le za lastno zabavo, ali 
pa zato. ker nimamo početi nič pametnejšega, stikamo za 
podatki, informacijami, beležimo dogodke. O zlonamerno-
sti takšnega početja je bilo že veliko povedanega - od 
zveznih vrhov navzdol. Skratka: ve se, da nimamo za 
bregom nič dobrega. 

Oni dan sem nič hudega sluteč poklicala v krajevno 
skupnost Rimske Toplice, da bi izvedela, kaj je v kraju 
novega in se dogovorila za morebiten obisk. Kot bi dreg-
nila v osir! Name seje vsula ploha besed, da po telefonu ne 
dajejo nikakršnih informacij, ker imajo z novinarji slabe 
izkušnje, ker je bila nekoč napačno zapisana neka izjava, 
ker... v Rimskih Toplicah pa ni nič novega. 

»Če lahko z RTV Ljubljana pridejo v naš kraj, se boste 
tudi vi potrudili priti sem!« je še pribil razjarjeni tovariš, ki 
sem ga v svoji osuplosti popolnoma pozabila pobarati za 
ime. 

Ker, seveda, nihče od kolegov, ki jih poznam, nima 
navade, da bi dežural pred krajevnimi uradi in čakal na 
dogodke (saj je to celo teoretično popolnoma nemogoče), 
je najobičajnejša in tudi najhitrejša pot do prvih informa-
cij preko telefona. Aparat je namreč namenjen komunici-
ranju med ljudmi, ne pa ponarejanju podatkov, kot je 
zmotno prepričan moj sogovornik s slabimi izkušnjami. 
Da pa njegovo mnenje o nepotrebnosti obelodanjanja 
zanimivosti iz kraja ni reprezentativno za vse krajane, 
priča prijazno pismo, ki ga je iz Rimskih Toplic le nekaj 
dni kasneje poslal Andrej Marinšek, in ki govori o Klubu 
ljubiteljev Avsenika. 

Pripetljaj bi bil sicer komajda omembe vreden, če se ne 
bi novinarji večkrat znašli v položaju, ko moramo dobe-
sedno prosjačiti za informacije in čakati na milost odgo-
vornih > za stike z javnostjo«, ki pa imajo ponavadi še cel 
kup drugih, seveda, pomembnejših opravkov. Ni čudno, 
če se novinar ob takšnih neprijetnostih še sam vpraša 
o svoji potrebnosti in koristnosti v tej družbi. Vendarle: 
tudi hitra in jasna inforamcija v javnem mediju in ne le 
računalniški sistemi so značilnost sodobne, informacijske 
družbe. Pa saj od nje smo še daleč, kajne? 

NADA KUMER 

iščemo stare obrti, 
poifiice, običaje 

Verjamemo, da je pri nas 
še precej ljudske obrti in 
poklicev, ki jih le poredko 
^ e še vidimo. Uredništvo 
Novega tednika pripravlja 
za naslednje leto barvni ko-
ledar, ki naj bi te poklice in 
obrti pa tudi običaje pri-
kazal. 

Zato vabimo k sodelova-
n ju vse, ki se s tem ukvaija-
jo, da nam pošljejo svoje na-
slove in j ih bomo seveda obi-

skali. Prav tako prosimo tudi 
tiste, ki s tem n i m ^ o nepo-
srednih stikov, da nas opozo-
rijo, če morda v nj ihovem 
kra ju ali okolici poznajo 
takšne ljudi. Vse, ki j ih bo-
mo obiskah, bomo predsta-
vih tudi v Novem tedniku ter 
seveda v vel ikem barvnem 
koledarju. Naslove in kratek 
opis pokhca in dela nam čim 
prej pošljite na naslov Nove-
ga tednika. Trg V. kongresa 
(Edi Masnec), 63000 Celje. 

Toprova modna revija tudi v Beogradu 
Nov športni program Topra je požel veliko zanimanja in pritegnil številne poslovne part-
ner je iz domovine in tudi iz tujine. Vehko zanimanja pa so požele tudi modne revije, ki so 
j ih pripravih na Dobrni, v Sarajevu in Beogradu. Prikazah so več kot 140 modelov, 
posebnega aplavza pa je bila deležna nova kolekcija Yety, ki je izdelana iz posebnega 
nepremočlj ivega materiala, prepušča pa znoj. Izdelana je v izredno živih, pisanih materi-
alih. 

Poleg Yetyja so veliko pozornosti vzbudili še novi programi P u h a in Polar. V Beogradu, 
od koder je tudi naš posnetek, je veliko zanimanja pokazala tudi beograjska televizija (kljub 
temu, da j ih niso posebej vabili), ki je posnela del revije. Na reviji sta se poleg številnih 
poslovnih par tner jev pojavila tudi dva grška trgovca, ki sta bila nad Toprovimi izdelki 
izredno navdušena. Vse kaže, da bo prišlo tudi do večjega nakupa . 

EDI MASNEC 

Trojna sreča 
Minulo nedeljo so se člani ribiške družine Šempeter Drago Vrečar, ki je sicer gospodar 

družine. Bruno smrekar in Rajko Jevšenak odpravili na Savinjo lovit sulca. Lov je trajal, 
kot so povedah srečni ribiči, dobre pol ure. Iz Savinje so potegnili vsak svoj plen in sicer 
sulce dolge po 80 cm in težke več kot 5 kilogramov. Že en tak uplen pomeni lepo trofejo, 
trije na enem mestu pa so dokaz, da je Savinja še vedno bogata z ribami. 

T.TAVČAR 

Nekateri toliko govo-
rijo o poštenosti kot 
da doslej ni bilo nič 
poštenega. 
Prizadevanjem za de-
mokratičnost pravijo 
nekateri demokracija 
na samopostrežni na-
čin. Vzameš je toliko, 
kolikor ti je všeč. 
Veliko govorimo o vo-
litvah. Ponavadi pa 
opravimo samo glaso-
vanje. 
Ker ne cenimo dela, 
lahko na hitro oboga-
tijo tudi tisti s cu-
lami. 
Proti verskim prazni-
kom so samo tisti, ki 
od njih nimajo ko-
risti. 
Še sreča da nam je od 
Bratstva in Enotnosti 
ostalo še bratstvo. 
Naš največji kapital 
je, da siromaki poma-
gajo še večjim siro-
makom. 
Nekateri stari komu-
nisti tako cenijo svojo 
organizacijo, da pla-
čajo le tolikšno člana-
rino, kot sami hočejo. 
Veliko »veljakov« je\ 
še vedno takih, da ra-
je jemljejo, kot da bi 
dajali vsaj toliko kot 
»reveži«. 
Nekaj je narobe! Le še 
redki revolucionarji 
trdijo da smo na pravi 
poti. 
Smer izgubljajo tudi 
tisti, ki so »zameglje-
vali« situacijo. 
Veliko jih je, ki bi raje 
počasi nazaj, kot hitro 
naprej. 

OBAD 

V zimskih dneh, snega v 
teh burjast ih pustotah vselej 
nameče čez meter, enainšti-
rideseto se je prevesilo v 
dvainštirideseto, so spodaj 
pri Belšaku poslušali radio, 
neko zavezniško postajo. Ko 
je postalo sumljivo, so se 
premaknil i pod Raduho, k 
Francu in Mariji. Hči Marija 
je stala na straži, tu in tam jo 
je zamenjala že sestra Kristi-
na. Fant je so se stiskali k 
majhni napravici in željno 
vpijah novice: J a k o b Ke-
brov, obratovodja na žagi v 
Rogovilcu, ki so ga pozneje, 
leta 1942 ustrelili v celjskem 
Starem piskru, Belšak, Oše-
pov Franci, dva učitelja iz 
Solčave, Cvetko Grgič in 
Tončka Antloga. 

Zgodaj poleti 1943 so na 
zgornji njivi sadili krompir , 
ko sta prišla prva partizana 
na domačijo. Alojz Prek-Alo-
joša, Mihelički poba in Lo-
vro Prek-Fric, Lučan in Sol-
čavan. Nekaj malega sta dala 
pod zob, srknila za spozna-
n je in odšla. Za nj ima so se 
zagrizli v hrib pod Raduho 
Zavrački pa Tolstovršniko-
va, Janez in Jože in še kdo. 

»Jej, s i j e trla premrle roke 
mati Radušnica v živahnem 
pomenku , na jesen 1943 s e j e 
na Solčavskem močno raz-
pletlo. Prihajali so vosovci, 
večkrat je prišel Bole, drugi 
partizani, imen niso poveda-
li, vpraševali pa tudi nismo. 
Kaj bi bil človek radoveden, 
čas je bil takšen.« 

Ne le Solčavsko, vsa Šta-
jerska je ob pr ihodu Štirinaj-
ste divizije doživljala svojo 
drugo part izansko pomlad -
in tako tudi Raduha z Raduš-
niki. Skupa j z velikimi pis-
kri, iz katerih se je končno 
smelo vabljivo kaditi, so se 
brigade presehle na domači-
je, na pustote, kjer so mulih 
sočno travo gamsi in se je 
pasla srnjad. Proti koncu av-
gusta 1944, morda v začetku 
septembra, zgodovinski spo-
min že bledi, kadar ima 
opravka z meseci in dnevi, se 
je na Radušnikovem naselila 
premična partizanska bol-
nišnica, v kateri je bil inten-
dant Tone Shvnik, vodil pa 
jo je Ferdinand Kotnik-Jož-
ko. Zdravniške usluge je ra-
n jencem nudil dr. Savo Vr-
tačnik-Krn skupa j z dr. Milo-

radom Hadžičem iz Kraguje-
vačka (morda bolnice?). Bol-
nišnica j e zavzeto opravljala 
svoje delo vse do decembr-
ske ofenzive. 

Vse to pa je seveda tudi 
pomenilo, da je bilo mater 
Radušnico skoraj vsako noč 
na vse kriplje strah in da s e j i 
j e temelji to zalezel pod kožo. 
Nekoliko bolje je bilo Zgor-
nja Savinjska dohna osvobo-
jena. 

Na ognjišču prasketa, sen-
ce ognja se sprehajajo po ste-
nah, v toplem, nekohko te-
mačnem in m a j h n e m prosto-
ru pa je, k l jub preprostosti , 
kakor pri sveti maši. Besede, 
izgovorjene skozi l jubezen, 
vsakršna narejenost je odri-
njena, l judje tod še znajo no-
siti dušo na odprtih, mogoč-
nih dlaneh. 

Nehote sem se spomnil 
prejšnjega dne in izkušenj 
neštet ih tja nazaj. Dejal mi je 
znanec: Najbolj me boli, da 
danes v tej družbi ni nikakrš-
nega zaupanja več, nobene 
iskrenosti in da sta nareje-
nost in laž tisti, lahko bi re-
kel nu jno potrebni »vrhni«, 
če se hoče človek preriniti 

skozi to materialistično in 
egoistično džunglo . . . 

Zaverovanost v svoj lastni 
jaz bi gorjane drago stala -
takšnega posojila si ne more-
jo privoščiti! 

In ogenj prasketa . . . 
»Je pa bilo živo takrat, ve-

ste, ko je bila bolnišnica pri 
nas. Fant je so mi pomagah 
lupiti krompir . Mariji je ho-
tel nek Pr imorec pomagati 
kravo pomolzti, pa ni znal,« 
s e j e muzala v krirlo mati Ra-
dušnica, hči Marija pa se je 
ob vsesplošnem mnen ju v iz-
bi seveda strinjala, d a j e pod-
jet neža mikalo vse kaj dru-
gega, kot za nevedneža in ne-
spretneža ničkaj lahko opra-
vilo! 

Nekateri so bih pravi ku-
hinjski mački«, se je l jubo 
zarisalo okoli nagubanih črt 
pri očeh matere Radušnice. 

Zemlja je zahtevala svoje, 
vojna tudi, izbire ni bilo, člo-
vek se vendarle ni mogel živ 
vdreti v žalost. In Radušniki 
so se zapodili po njivah, med 
pustote, vlačili so kamenje v 
košarah in trebili svet, trgali 
naravi zemljo. Pod Raduho 
še slive ne dobiš zastonj, ma-

ti narava ti jo krepko zara-
čuna. 

»Zadnje leto vojne, petnaj-
stega aprila je menda bilo, 
govori mati, s pogledom, 
upr t im v krušne drobtinice, 
s sklenjenimi rokami, poči-
vajočimi na m i z i . . . 

Zarohnelo je in potem so 
po nebu zaplavali beli oblač-
ki, padala. Kmalu so se po 
drevju povesili ka j čudni sa-
deži, Solčavsko je strmelo. 
Padalci, ka j takega? 
Eden se je ubil v skalovju, 
enega, ki so ga Nemci pripe-
ljali k Radušnikovim, so ubi-
li, preostali štirje pa so se re-
šili. Tudi ti so bih pri nas. 
Spali so na seniku. Bih so 
tako živčni, da so kadili ciga-
ret za cigaretom. Belšak jih 
je pozneje peljal na Koroško, 
v Koprivno, kjer je bil štab 
koroškega odreda, od koder 
so jih spravili v zavezniško 
bazo v Italiji. Med nj imi je bil 
tudi Donald OjHender, brž-
kone komandan t eskadrilje. 

Saj, pri Belšaku so še ne-
dolgo tegaimeh ruto z zem-
ljevidom,« je mati nenadoma 
utihnila odločno vstala in se 
nekako samoumevno odpra-
vila k očetu, ki je, brez očal, 
brkljal po reviji Lovec. 

Sedla j e za kolovrat in nit-
ka s e j e začela zvijati pod pr-
sti. Prizor, vreden mojstra 
Gasparija. Resnično, tako se 
človek ne počuti vsak dan. 

Mojstra Gasparija seveda 
ni, a t rmasto živi v zgodovin-
skem spominu slovenskega 

človeka, kot tudi tale pripc 
ved živi v l judeh pod Radu 
ho - nenapisana, nekak 
brez konca, nedorečena, n( 
izpeta pesem. Zdaj vedo 2 
njo že vnuki . Donald iz Ohi 
se ni nikoli oglasil, tudi nje 
govi tovariši ne, koroški pai 
tizani pa še pridejo. Tudi m c 
spremljevalec, Tone Ikovic 
ki je bil svoje dni kurir v tel 
krajih, se kajkrat spust 
gams med gamsi, med te pt 
stote. 

Ko se zrinemo v tesno v( 
žo, najmlajši Radušnik, Dar 
či, p r ime s skrbno, ljubeč 
kretnjo telefonsko slušalk( 
z vehko natančnost jo, v£ 
imeniten in ponosen, zavr 
številčnico. Kako tudi ne, t 
je vehk dogodek. Dohna pr 
haja naprot . 

Odprem vrata v »štiblc 
mati Radušnica vrti koli 
preja se ji mota med prst 
Radušnik maha z Lovcem 
glejte, a ni lep?!«, kaže f 
žival na shki. 

Z Ikovicem sva stopila 
sneg. Na stopnišču je bi 
zbrana družina in še dolgo i 
mahali za nama, ki sva zrn 
tila nj ihov planinski mir. 

Ikovic, ki je partizanil p̂  
Raduho, se je na strmii 
k jer je na ozki poti prosto 
le za enega, ustavil in deja' 
prs tom maha je proti med v 
jami skriti RadušnikoviJ 
bil je to zadnji pogled na o 
mačijo: 

»Kakšne ljudi smo im^ 
Še jih imamo!« 


